
خریدار  رئیس کمیســیون اقتصــادی مجلس از 
بررسی ایرادات شورای نگهبان در لایحه ساماندهی 
تجارت مرزی )ملوانی و کولبری( در جلســات این 

هفته کمیسیون خبر داد.
محمدرضــا پورابراهیمی در در دیــدار با نماینده 
ولی فقیه در اســتان بوشــهر ضمن ارائه گزارشی 
از وضعیت اقتصادی کشــور و اقدامات انجام شده 
توسط کمیسیون اقتصادی مجلس، گفت: مجلس 
یازدهم اقداماتی خوبی در حوزه های قانون گذاری 
در ارتباط با بهبود شــرایط اقتصادی و معیشــتی 
مــردم انجــام داده و امیدواریم آثار ناشــی از این 
اقدامات بتواند در کوتاه مــدت در حوزه میدانی و 
عملیاتی قابل رؤیت باشــد و در بلنــد مدت نیز در 
شــاخص های کلان اقتصادی کشــور تأثیرگذار 

باشد.
رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی 
با اشاره به لایحه ســاماندهی تجارت مرزی )ملوانی 
و کولبری(، گفــت: دولت این لایحــه را به مجلس 
تقدیم کرد که کمیســیون اقتصادی تغییراتی را در 
آن اعمال کرد که می تواند اتفاقات بســیار مثبتی را 
در اســتان های مرزی به ویژه در استان های مرزی 
دریایی فراهم کرده و معیشــت ملوانان و معیشــت 
فعالان اقتصــادی منطقه را تحت تأثیــر قرار دهد، 

همچنین ساختار رسمی برای فعالیت های تجارت 
مرزی در کشور فراهم کند. 

وی با بیان اینکه کمیســیون اقتصادی هفته آینده 
ایرادات شــورای نگهبان به این لایحه را بررســی 
می کند، گفت: مجلس این هفته بررسی برنامه هفتم 
را به اتمام می رساند. سپس سایر دستورات مجلس 
همچون بررسی ایرادات شــورای نگهبان در لایحه 
ساماندهی تجارت مرزی )ملوانی و کوله بری( مورد 
رســیدگی قرار می گیرد. در نهایت در صورت تأیید 
شــورای نگهبان می توان گفت اواسط آذر ماه قانون 
جدید ســاماندهی تجارت مرزی ابــلاغ و اجرایی 

خواهد شد.
پورابراهیمــی توضیح داد: بــا اجرای ایــن قانون 

تحولات مهمی برای رونق اشــتغال و فعالیت های 
اقتصادی و تجاری و در راســتای صادرات و واردات 
در کشــور شــکل می گیرد که آثار و پیامدهای آن 
می توانــد در بخش اشــتغال اســتان های مرزی 

تأثیرگذار باشد.
رئیس کمیســیون اقتصادی مجلــس همچنین 
بیان کــرد: علی رغم همه تلاش های انجام شــده 
و پیگیری صــورت گرفتــه، بخشــی از اقدامات 
به دلیل عــدم تصمیمــات صحیــح در دولت با 
مشــکلات جدی مواجه شــد کــه یکــی از آنها 
موضوعــات مربــوط بــه سیاســت های پولی و 
سیاســت های ارزی در کشــور اســت که توسط 

بانک مرکزی اتخاذ می شود.
وی در ادامــه اســتان بوشــهر را دارای یکــی از 
ظرفیت های مهم کشــاورزی به ویژه در تولید خرما 
دانست و گفت: فعالیت این بخش به دلیل شرایطی 
که ما در حوزه سیاست های ارزی داریم، با مشکلاتی 
مواجه شــده که در حال پیگیــری و رایزنی با بانک 
مرکزی برای حل مشــکلات فعــالان اقتصادی در 
کشور هستیم. تمام تلاش ما بر این است که بتوانیم 
ظرفیت صادرات کشــور را به شــکل ویژه افزایش 
دهیم تا محصولات بخش کشــاورزی بتواند سهم 

خود را از حوزه اقتصادی پیدا کند.

وزارت صمت متولی ۳۰ درصد اقتصاد کشور

نتیجه یک دهه ادغام صمت چه بود؟
وعده ای که رنگ باخت و هیچ کس آن را گردن نمی گیرد!؟

وهای وارداتی ۲۰ هزار  این گونه خودر
دلاری، ۶۰ هزار دلار شد! 
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امیرعبداللهیان: همه طرف های مذاکره در این سفر، از وضعیت اسفناک 
انسانی در غزه متأثر بودند

وزه امیرعبداللهیان به ژنو چه گذشت؟ در سفر سه ر

رهبرمعظم انقلاب در دیدار فقها و حقوقدانان شورای نگهبان:
همه وظیفه دارند زمینه برگزاری انتخاباتی 

پرشور را فراهم کنند

 کارگران: قبل از ورود به جلسات دستمزد ۱۴۰۳، دستمزد امسال 
باید ترمیم شود

چرا درخواست کارگران برای افزایش مجدد 
دستمزد به نتیجه نمی رسد؟

مدیرعامل آبفای تهران: 
تهران در سومین سال خشک، مدیریت مصرف 

اولویت دارد
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تورم خوب، تورم بد!
امیر موسی کاظمی  هر چند موضوع علل تــورم در مکاتب اقتصادی مختلف 
محل منازعه اســت، اما در تبیین مفهوم تورم و اثرات نسبی آن در نظریه های 
اقتصادی تفاوت خاصی وجود ندارد. تورم به بیان ســاده همان افزایش مداوم 

سطح عمومی قیمت ها در یک دوره معین است.

یادداشت

طوفان الاقصی و آزادی فلسطین در دو میدان
ســیدمجید امامی طوفان واقعی در بدنه ملت ها و انسان های آزاده راه افتاده 
و نسل کشی رژیم صهیونیســتی هم امر جدیدی نبوده لکن سکوت و حمایت 

تمدن خسته غرب، حجت کبرای انسانیت برای تفکیک ظالم از مظلوم است.

دیدگاه

 فراخوان تجدید مناقصه
 یک مرحله ای عمومی  همراه با ارزیابی کیفی )فشرده(

اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان قم

اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان قم در نظر دارد نسبت به برگزاری مناقصه از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت جهت اجرای پروژه ذیل 
اقدام نماید :

مبلغ تضمین شرکت در مناقصه )ریال(مبلغ برآورد )ریال(موضوعردیف

160.700.000.0008.035.000.000لکه گیری و درزگیری بخشی از محور قدیم قم - کاشان1
آدرس به  ستاد(  دولت)  الکترونیکی  درگاه  طریق  از  ها  پاکت  بازگشایی  و  گران  مناقصه  پیشنهاد  ارائه  تا  اسناد  دریافت  از  مناقصه  برگزاری  مراحل   کلیه 
 WWW.setadiran.ir انجام خواهد شد و لازم است مناقصه گران در صورت عدم عضویت قبلی، مراحل ثبت نام در سایت مذکور و دریافت گواهی امضای الکترونیکی 

را جهت شرکت در مناقصه محقق سازند. تاریخ انتشار مناقصه در سامانه 1402/08/24 می باشد.
نوع تضمین شرکت در مناقصه:

 ضمانت نامه بانکی یا واریز وجه 
 مهلت زمانی دریافت اسناد: 

از ساعت 08:00 روز چهارشنبه مورخ 1402/08/24 تا  ساعت 13:00 روز پنجشنبه مورخ 1402/09/02
مهلت زمانی ارائه پیشنهادها:

تا ساعت 13:00روز پنجشنبه مورخ 1402/09/16 در سامانه ستاد بارگزاری گردد.
تاریخ بازگشایي پاكات هاي ارزیابی كیفي:  

پاکت ارزیابي كیفي مناقصه گران راس ساعت 08:30 مورخ 1402/09/18 باز و توسط کمیته فنی بازرگانی مورد رسیدگي قرار خواهد گرفت.
محل و زمان افتتاح پیشنهاد ها : 

از ساعت 11:30روز شنبه مورخ 1402/09/18 در محل سالن جلسات اداره کل برگزار و در بستر سامانه ستادایران بازگشایی می گردد.
جهت کسب اطلاعات بیشتر متقاضیان می توانند به پایگاه ملی اطلاع رسانی مناقصات به نشانی http:\\iets.mporg.ir  مراجعه  و یا با شماره تلفن 37780426-7 

025 تماس حاصل فرمایند.
ارائه پاکت الف به آدرس :  قم - انتهای بلوار عمار یاسر – بلوار تعاون  - مجتمع ادارات – اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای 

شماره نمابر : 02537775583
مرکز تماس سامانه ستادایران جهت انجام مراحل عضویت در سامانه : )شماره پشتیبانی سامانه: 1456 (

 

شناسه آگهی: 1603864

نوبت دوم

  تجدید فراخوان عمومی

 شهرداری بندر چابهار

 شهرداری بندر چابهار در نظر دارد باستناد بند 4 مصوبه شماره 469 مورخ 1401/06/09 شورای اسلامی شهر چابهار نسبت به سرمایه گذاری با موضوع  
مشارکت در ساخت و بهره برداری از مجتمع تجاری شامل هایپر مارکت ، فود کورت ، استخر ، سونا ، جکوزی ، رستوران ، کافه تریا و تالار پذیرایی واقع در 

پارک بهاران اقدام نماید.
متقاضیان واجد شرایط از تاریخ 1402/08/27 لغایت 1402/09/13 مهلت دارند با واریز مبلغ 1/000/000 ریال به حساب 3100000025003 بنام شهرداری 

بندر چابهار نزد بانک ملی جهت دریافت اسناد و آگاهی از شرایط خصوصی آن بصورت حضوری به واحد حقوقی شهرداری اقدام نمایند .
مهلت ارائه پیشنهادات بصورت فیزیکی پس از چاپ آگهی و خرید اسناد تا  تاریخ 1402/09/29 میباشد.

سپرده شرکت در فراخوان مبلغ 20.000.000.000  ریال میباشد که طی ضمانتنامه بانکی معتبر در قبال شهرداری چابهار یا طی فیش واریزی بحساب 
3100001629001 سپرده شهرداری چابهار نزد بانک ملی واریز گردد.

شهرداری در رد یا قبول پیشنهادات مختار است.
به پیشنهادات مخدوش ، مشروط ، ناخوانا و فاقد سپرده ترتیب اثر داده نمیشود.

سپرده نفرات اول ، دوم و سوم تا زمان عقد قرارداد نگهداری و در صورتی که برنده از تاریخ افتتاح پاکات ظرف مدت 7 روز جهت عقد قرارداد مراجعه ننماید 
سپرده وی به نفع شهرداری ضبط و با نفر بعدی قرارداد منعقد میگردد و الباقی پس از افتتاح پاکات عودت داده میشود.

جلسه افتتاح پاکات مورخ 1402/09/30 در محل سالن کنفرانس شهرداری بندر چابهار میباشد.
پیشنهادات باید در سه پاکت الف : فیش سپرده شرکت در فراخوان – فیش خرید اسناد ب: ) اسنادومدارك ،اساسنامه شرکت ، آخرین تغییرات هیئت مدیره 
و تصویر شناسنامه و کارت ملی اعضاء هیئت مدیره و مدیر عامل برای اشخاص حقوقی ، مشخصات سجلی برای اشخاص حقیقی ، امضاء نمونه قرارداد وشرایط 

خصوصي و کلیه مدارک موجود در اسناد (   ج :) برگ پیشنهادات با امضاء(  كلیه پاكات مهر وموم به حراست شهرداري تحویل گردد.
متقاضیان اقرار مینمایند که مشمول قانون منع مداخله کارکنان دولت نمیباشند .

سرمایه گذاری که علاوه بر داشتن شروط لازم ، توانایی فنی و مالی در مقابل هزینه های اجرای پروژه ، درصد مشارکت بیشتری برای شهرداری را پیشنهاد دهد 
برنده اعلام میگردد.

جهت کسب اطلاعات بیشتر با شماره های ذیل تماس حاصل نمایید:
واحد حقوقی: 

 35323780-054

مدیریت مخابرات منطقه لرستان در نظر دارد اجرای طرح کابلکشی فیبر 
نوری روستای چال اشکوه شول آباد الیگودرز را از طریق مناقصه عمومی اجرا 
نماید . متقاضیان شرکت در مناقصه می توانند جهت کسب اطلاعات بیشتر به آگهی 
مناقصه در سایت شرکت مخابرات ایران به آدرس TCI.IR   یا مخابرات منطقه لرستان 

LO.TCI.IR مراجعه و یا با شماره تلفن 33321004 066 تماس حاصل نمایند . 

 مخابرات منطقه لرستان

آگهی مناقصه 
   شماره 402/16

پورابراهیمی خبر داد

ایرادات شورای نگهبان به لایحه ساماندهی تجارت مرزی اصلاح می شود
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سیاست
روزنامه اقتصادی صبح ایران
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رهبرمعظم انقلاب در دیدار فقها و حقوقدانان شورای نگهبان:
همه وظیفه دارند زمینه برگزاری انتخاباتی 

پرشور را فراهم کنند

حضرت آیت الله خامنه ای در دیدار فقها و حقوقدانان شــورای نگهبان 
تاکید کردند: همه وظیفــه دارند زمینه برگزاری انتخاباتی پرشــور را 
در اسفند ماه امســال فراهم کنند. فقها و حقوقدانان شورای نگهبان با 

حضرت آیت الله خامنه ای رهبر انقلاب اسلامی دیدار کردند.
حضرت آیــت الله خامنه ای در این دیــدار، ضمن تشــکر و قدردانی از 
زحمات و تلاش های این شــورا، نکاتی را در خصــوص وظایف قانونی 
شــورای نگهبان بیان و تاکید کردند: همه وظیفه دارند زمینه برگزاری 

انتخاباتی پرشور را در اسفند ماه امسال فراهم کنند.

سرلشکر موسوی در جمع خبرنگاران:
تهدیدات آمریکا موضوع جدیدی نیست

فرمانده کل ارتش گفت: آمریکایی ها می دانند ایران این توان را دارد تا 
در برابر هر قدرتی و در هر ســطحی از حدود و ثغور این کشور دفاع کند 
و کاری از پیش نخواهند برد. امیر سرلشــکر سید عبدالرحیم موسوی 
فرمانده کل ارتش در حاشــیه همایش گرامیداشت ســالروز عملیات 
آزادســازی سوســنگرد که در مرکز همایش های کوثر برگزار شد، در 
جمع خبرنگاران اظهار داشت: امروز سالروز آزادسازی سوسنگرد است، 
عملیاتی کــه از جنبه های مختلف قابل بررســی و تبیین برای مردم از 

جمله جلوه وحدت و همراهی نیروهای حاضر در منطقه است.

طوفان الاقصی و آزادی فلسطین در دو میدان
ســیدمجید امامی طوفان واقعی در بدنه ملت ها و انســان های آزاده 
راه افتاده و نســل کشی رژیم صهیونیســتی هم امر جدیدی نبوده لکن 
ســکوت و حمایت تمدن خســته غرب، حجت کبرای انســانیت برای 
تفکیک ظالم از مظلوم است.پس از ســردی و افول نبردهای مسلحانه 
اعراب با رژیم غاصب که عملا از ۱۹۶۷ میلادی، ســازش در لباس صلح 
را بر قامت منطقه و حتی فلسطین پوشــاند، امواج مقاومت و آزادگی با 
انقلاب اسلامی ایران مجددا خروشــیدن گرفت و انتفاضه، آزادی لبنان 
و احیای جنبش های مردمی و اسلامی مقاومت از درون نسل دوم و سوم 
فلســطینیان را به همراه داشــت، این دقیقا مفهوم مکنون در مقدمه و 
برخی اصول قانون اساسی جمهوری اســلامی ایران است که حمایت از 
مظلومان و خصوصا آرمان آزادی قدس را به سطح کلان سیاست و منافع 
ملی رســانیده اســت اما در خصوص عملیات بزرگ و راهبردی طوفان 
الاقصی که به تعبیر رهبری آینــده ویژه ای را رقم خواهد زد )یعنی هنوز 

بسامد و تاثیر آن را حس نکرده ایم و نکرده اند( نکاتی به نظر می رسد:

1. بازگشت و احیای انسان فلسطینی
روند احیای انسان فلســطینی و بازگشت به خویشــتن فلسطینی ها 
از یک دهه پیش شــروع شــده بود و طوفان الاقصی نتیجه یک تحول 
عمیق فرهنگی در جامعه فلسطینی است. در پژوهش های پسااستعمار 
گرایان، غرب اولا ســوژه شــرق را منهدم و ســپس بر منابع و منافع او 
سیطره می کند، اســتعمارگرایی معکوس، بیداری از این ابژگی تحت 

انقیاد دانش و قدرت است.

2. خشم امت
خشم پساطوفان، یک برساخته رســانه ای نبود، بلکه یک خشم واقعی 
و انسانی در منطقه و جهان اســت؛ داده ها نشان می دهد امروز اکثریت 
قاطع ملت های منطقه اســرائیل را از اســاس به رسمیت نمی شناسند 
و پس از پیروزی طوفان الاقصی، شــاهد رشد چشــم گیر محبوبیت و 
مشــروعیت مبارزه تمام عیار مســلحانه در منطقه و جهان هستیم.در 
تجربه معنوی مســلمانان، خون مظلوم حجت و پایان بخش هر عذر و 
تقصیر در حق اوســت، هزاران کودک و نوزاد زنده به گور شده جاهلیت 
مدرن، هر واجدان خاموش شــده را بیدار کرده و ما شــاهد نظم نوین 
رســانه ای مقاومت مبتنی بر حقیقت مظلوم و جعلیت ظالم هســتیم 
البته هنوز تهدیدهای جبهه تزویر، جاری اســت، بستر تحقق تهدید، 
تردید اســت، تا جایی که مردم و ملت ها تردید در این راه داشته باشند، 

تهدیدهای شیطان کارایی دارد.

3. جنبش حماس
حماس امروز نماینده واقعی، شــریف و عزت مند فلسطینی هاســت. 
اکثریت مردم فلســطین امروز حماس را به عنــوان نماینده مقاومت 
می شناسند. محمد ضیف، رهبر افســانه ای قسام، امروز حاج عماد ثانی 
است. باید حماس را به عنوان یک جنبش آزادس بخش ملی به رسمیت 
شناخت. در فلســطین و حتی در اردوگاه های آورارگان در لبنان، اردن 
و ســوریه، مقاومت یعنی زندگی و زندگی یعنــی مقاومت. جای وجوه 
مختلف این زندگیِ فلسطینی در ایران خالی است و ما کمتر از این ابعاد 
از مقاومت باخبر هســتیم. روز هفتم اکتبر ۱۵۰۰ رزمنده استشهادی 
به خط زدند، یعنی بیــش از چهار هزار زن و مادر و دختر فلســطینی، 
مردان خود را به میدان فرســتادند. یعنی یکهــزار و پانصد خانواده که 
چنین رزمندگانی را پرورده اند. در غزه هم بخاطر دو دهه تحریم مطلق 
و تحقیر ســازمان یافته، خانواده ها و زندگی روزمــره مردم، با مقاومت 

شکل گرفته لذا چنین رشادتی به ثمر نشسته است.

4. آزادی فلسطین از چه؟
طوفان الاقصی فرصتی برای بازسازی و بازآرایی شناخت ما از فلسطین 
اســت. باید با احترام به فلســطینی ها نگریســت. باید تــلاش کرد با 
فلســطین را اولا در فکر خودمان آزاد کنیم. به تعبیر خود فلسطینی ها، 
آزادی فلســطین از آزادی افکار می گذرد. طوفــان الاقصی یک ارتقا 
شناختی در مساله فلســطین بود. باید ما هم شناخت خود از فلسطین 
را ارتقا دهیم. زمان انتصارات فرا رسیده اســت. باید با ذهنیت فاتحانه 
به مســاله نگاه کرد. باید در لایه فرهنگی، انگاره ها نسبت به فلسطین 
بازســازی کنیم، نخســت در انگاره ها و حوزه عمومی باید آماده  لحظه 
انتصار شــویم، پیروزی و آزادی زمینی کار سختی نیست. در واقع یک 
دیالکتیک پنهان میان آزادی فلسطین در عرصه شناختی با آزادی در 

میدان رزم وجود دارد. باید از فلسطین آشنایی زدایی کرد.
۵. لبُ پیام ســید حســن نصر الله این بود که این قیــام قلب های امت 
اسلامی را به سیاست خارجی جمهوری اســلامی یا حتی منازعه چند 
کشــور )لبنان، ســوریه( با رژیم تقلیل ندهید، طوفان واقعی در بدنه 
ملت ها و انســان های آزاده راه افتاده و نسل کشی رژیم هم امر جدیدی 
نبوده لکن سکوت و حمایت تمدن خسته غرب، حجت کبرای انسانیت 
برای تفکیک ظالم از مظلوم است. جنگ های جهانی قبلی را غربی ها و 
صهیونیست ها آغاز و به اتمام رســاندند اما نبرد نهایی را مستضعفان و 

مظلومان، به پایان خواهند رساند.

تریبون

دیدگاه

رئیس ستاد انتخابات کشور گفت:در فرآیند انتخابات 
همه نامزدها یکســان هســتند و هیچ فردی برتری بر 

دیگری ندارد .
 سید محمدتقی شــاهچراغی در جلســه با استاندار، 
فرمانداران و بخشــداران مازندران که در سالن شماره 
یک استانداری مازندران برگزار شد، اظهار کرد: طبق 
بررســی ها روزانه میلیون ها پیام و محتوای رسانه ای 
فارسی در رسانه های بیگانه، شــبکه های اجتماعی و 
فضای مجازی منتشر می شــود که عمده این تولیدات 

علیه نظام و انقلاب اسلامی است.
 این عملیات رســانه ای برای ادارک ســازی غلط از 
وضعیت کشــور صورت می گیرد و اگر در این شرایط 
دســتاوردها و خدمات نظام را دقیق و درســت بیان 
کنیــم می توانیم دسیســه های دشــمنان را خنثی 

کنیم.
وی افــزود: از مســئولان اجرایی در همه ســطوح و 
شهرســتان ها انتظار می رود که در امر اطلاع رســانی 
پیشرفت های استان و کشــور اهتمام بیشتری داشته 

باشــند و همــه اقداماتی کــه می توانند در 
افزایــش امیــد و اعتماد و رضایــت جامعه 

اثرگذار باشند را به مردم بیان کنند.
رئیس ســتاد انتخابات کشــور بــا تاکید 
بر ضرورت اطلاع رســانی دربــاره فرآیند 
انتخابات به آحاد جامعه خاطرنشــان کرد: 
از ظرفیت های مختلف اطلاع رســانی مانند 

رســانه های گوناگون، فضــای مجــازی و تبلیغات 
محیطی بــرای آماده ســازی افکار عمومی نســبت 
به انتخابات پیــش رو باید بهره گرفته شــود و فضای 
گفتگو در کشــور حول محور گفتمان پیشرفت شکل 

بگیرد.
معاون سیاســی وزیر کشــور درباره عملکرد ســتاد 
انتخابات اســتان مازندران گفت: اقدامــات خوبی در 
فرآیند انتخابات در اســتان مازنــدران صورت گرفته 
اســت و تمامی اقدامات مــا در عرصــه انتخابات باید 

مطابق قانون مصوب باشد.
رئیس ســتاد انتخابات کشــور بر ضرورت توجه به 

انتخاب افراد برای فعالیت در شــعب اخذ 
رأی تاکیــد کرد و گفــت: انتخابات را خود 
مردم در قالب هیئت های نظارت و اجرایی 
برگزار می کنند و توصیه می شود در انتخاب 
اعضای شعب توســط هیئت های اجرایی 
نهایت دقــت لحاظ شــود و عوامل اجرایی 
تســلط کاملی بر قانون انتخابات و ضوابط 

برگزاری را داشته باشند.
شــاهچراغی آماده ســازی همه شــعب اخذ رأی یک 
روز پیش از برگزاری انتخابــات را ضروری عنوان کرد 
و افزود: یکی از مشــکلات زمان بازگشایی درب برخی 
از شــعب بود که در قانون جدید تکلیف شــده که یک 
روز پیش از انتخابات همه شــعب بایــد آمادگی کامل 
را داشــته باشــند و این قانون را اجرایی و پیاده سازی 

خواهیم کرد.
رئیس ســتاد انتخابات کشــور رعایت اصل بی طرفی 
توسط مســئولان و عوامل اجرایی انتخابات را ضروری 
و خط قرمز دولت در انتخابات بیان کرد و گفت: ســتاد 

انتخابات در هر استان و شهرستان نقطه کانون مرکزی 
ایجاد آرامش و ســلامت اســت و همه اعضای ســتاد 
انتخابات موظف هســتند که اصل بی طرفی را رعایت 

کنند.
شــاهچراغی افزود: این که نماینده فعلــی رأی بیاورد 
یا رقیب ش پیروز انتخابات شــود بــه عوامل اجرایی و 

برگزار کننده هیچ ارتباطی ندارد.
 بسیاری از نامزدها ممکن اســت با مسئولان و عوامل 
اجرایی ارتباط دوســتانه ای داشته باشند یا درگذشته 
همکار بوده باشند. نباید این ارتباط در عملکرد عوامل 
اجرایی اثرگذار باشــد و حتماً باید در این زمینه نهایت 

دقت را به خرج داد.
معاون سیاسی وزیر کشور با بیان این که در انتخابات 
امنیت روانی جامعه اهمیت بسیار زیادی دارد، افزود: 
از نظر ما در فرآینــد انتخابات همه نامزدها یکســان 
هســتند و هیچ فــردی بر دیگــری برتری نــدارد و 
عدالت تبلیغاتی در انتخابــات هم با همین نگاه دنبال 

می شود.

انتخابات

ح کرد؛  رعایت اصل بی طرفی رییس ستاد انتخابات کشور مطر

خریدار   وزیر امور خارجه کشــورمان که 
برای تبادل نظر با مسئولان نهادهای جهانی 
حقوق بشــری با موضوع توقف کشتار غیر 
نظامیان در غــزه به ژنو رفته بود توانســت 
در مذاکرات متعدد فشــرده، توانست افراد 
اثرگــذار در ســازمان ملــل را از وضعیت 

اسفناک انسانی غزه مطلع کند.
 حســین امیرعبداللهیان وزیر امور خارجه 
کشورمان سفری ۳ روزه به سوئیس و شهر 
ژنو داشــت که با هدف مذاکره با مسئولان 
نهادهای حقوق بشــری ذیل سازمان ملل 
متحد در راســتای توقف حملات وحشیانه 
و کشــتار بی رحمانه مردم، زنان، کودکان 
و غیر نظامیان غــزه و همچنین آغاز فوری 
امدادرسانی به اهالی این منطقه از فلسطین 

اشغالی انجام شد.
وزیر امور خارجه کشــورمان در اولین روز 
سفر و در نخستین گام، با مارتین گریفیتس 
معاون دبیر کل ســازمان ملل متحد در اور 
بشردوســتانه دیدار و گفت وگو داشــت؛ 
جلســه ای که در آن رضا نجفی معاون امور 
حقوقــی و بین الملل وزارت امــور خارجه، 
ناصر کنعانی ســخنگوی این وزارت خانه، 
مرضیه افخم مدیرکل امــور زنان و حقوق 
بشر و اســماعیل بقایی هامانه مشاور وزیر 
امور خارجــه نیــز امیرعبداللهیان رئیس 
هیأت ایرانی مذاکره کننده را همراهی می 

کردند،
وزیر امور خارجــه در پایان این نشســت، 
گفت وگویی با نمیاندگان رسانه های ایرانی 
اعزامی به ژنو داشت که در آن بر توقف فوری 
حملات صهیونیست ها به غزه و بازگشایی 
مرزهای این منطقــه خصوصا گذرگاه رفح 
با مصر برای انتقال ســریع و گسترده کمک 
های انســانی به مــردم و آســیب دیدگان 
تأکید کــرد.وی حملات صهیونیســت ها 
به شــهروندان غــزه را انتقام جویانه خواند 
و گفت رژیم صهیونیســیتی هیچ شانسی 
برای پیــروزی در جنگ اخیر غــزه ندارد و 
صرفا هزینه هــای دولت آمریــکا به عنوان 
بزرگترین حامی این رژیم و مســئول تداوم 

جنگ را افزایش می دهد.

معاون دبیرکل سازمان ملل: آنچه در 
غزه می گذرد، تراژدی است

امیرعبداللهیان در نشست با مقامات ارشد 
دفتر ســازمان ملل متحد در ژنو، شــهادت 
بیش از ۴ هزار و ۴۰۰ کــودک و چند هزار 
زن فلسطینی را یادآور شــده بود؛ به گفته 
وزیر امور خارجه کشورمان، معاون دبیرکل 
سازمان ملل در امور بشردوستانه نیز در این 
دیدار، وضعیت مردم غــزه را نگران کننده و 
یک تراژدی دانسته و نسبت به کشته شدن 
غیر نظامیــان در این منطقه، ابراز تأســف 

شدید کرده بود.

کپی برداری ذلیلانه صهیونیست ها برای 
خنثی کردن تلاش های دیپلماتیک 

امیرعبداللهیان
الی کوهن وزیر خارجه رژیم صهیونیســتی 
پــس از آنکــه از ســفر وزیر امــور خارجه 
کشورمان به ســوئیس مطلع می شود، وی 
نیز برای مذاکره با مســئولان سازمان ملل، 

خود را ژنو می رساند.
اقــدام  ایــن  دربــاره  امیرعبداللهیــان 
صهیونیست ها گفت: پس از آنکه مسئولان 
این رژیم از ســفر بنده به سوئیس مطلع می 
شــوند، وزیر خارجه رژیم جعلی اســرائیل 
خود را شــتابان بــه ژنو می رســاند و برای 
مظلوم نمایــی، خانواده های تعــدادی از 
اسرای اسرائیلی را نیز با هم خود همراه می 
آورد. این در حالی اســت که بیش از ۶ هزار 
اسیر فلسطینی شــامل تعداد زیادی زن و 
کودک در زندان های رژیم اشغالگر هستند.

وی ادامــه داد: مــا ۳ هفته قبــل دیداری 

با رهبــر سیاســی حمــاس در دوحه قطر 
داشــتیم، آقای هنیه موافقت خود را برای 
آزادی فوری غیرنظامیانــی که نزد حماس 
هستند اعلام کرد اما در گفت وگوها، تبادل 
پیام ها و تلاش هایی که بــرای توقف جنگ 
در منطقه جریــان دارد، طرف اســرائیلی 
تا کنون شــرایطی را که به آزادی این اسرا 
و غیرنظامیانی که در غزه هســتند، سرعت 
ببخشــد را نه تنها نپذیرفته، بلکه برعکس 
این رژیم تلاش دارد که به این بهانه جنگ، 

کشتار و نسل کشی در غزه را ادامه دهد.

امیرعبداللهیان خطاب به فعالان امور 
بشردوستانه: تا کنون 14 هزار و 500 

نفر در غزه کشته شده اند
یکــی دیگــر از دیدارهای مهــم وزیر امور 
خارجه در ژنو، جلســه پرســش و پاسخ با 
حضور بیش از ۱۵ نفر بود که در آن سفرای 
برخی کشورها، استادان دانشگاه، نهادهای 
مذهبی، نهادهای بشردوســتانه و ... حضور 
داشــتند که وزیر امور خارجه کشورمان به 
صراحت مواضع جمهوری اســلامی ایران 
در قبال جنگ عزه و حمایــت از مردم این 

منطقه را بیان کرد.
امیرعبداللهیان در این نشســت خطاب به 
فعالان حقوق بشــر اظهار داشت: به موجب 
پروتکل شــماره یک ۱۹۷۷ نبرد مسلحانه 
مردمان تحت اشــغال خارجــی یا مردمان 
تحت سلطه آپارتاید برای کسب حق تعیین 
سرنوشــت به مثابه منازعه مســلحانه بین 
المللی مشمول قواعد و اصول حقوق جنگ 
شده اســت. از این منظر مقاومت فلسطین 
یک حرکت آزادی بخش و مشــروع اســت 
نه گروه تروریســتی؛ نکته دیگر اینکه هیچ 
منطق و مبنایی برای حق دفاع مشروع قائل 

شدن برای رژیم اشغالگر وجود ندارد.
وی ادامه داد: تاکنون ۱۱ هــزار و ۵۰۰ نفر 
به اضافه ۳ هــزار نفری که زیــر آوارند، )در 
مجموع ۱۴ هزار و ۵۰۰ نفر( کشته شده اند 
که نزدیک به ۱۵ درصــد از آنها کودک و زن 
هســتند. ۴ برابر این تعداد مجروح شده اند. 
این آمار هر لحظه در حال افزایش است، در 
حالی که بیمارستان ها و پرسنل پزشکی که 
باید به مجروحان و بیماران کمک رســانی 

کنند خود هدف اصلی حملات هستند.

کمیسر عالی حقوق بشر سازمان ملل: 
شرایط انسانی در غزه، نگران کننده 

است
امیرعبداللهیــان در ادامــه دیــداری با با 
»فولکر تورک« کمیســر عالی حقوق بشر 

سازمان ملل در ژنو داشت.
وزیــر امور خارجه کشــورمان بــا تقدیر از 
ســفر اخیر آقای ولکر تورک بــه منطقه و 
بازدیدش از مرز رفح، گفت هدف از سفر من 

به ژنو و این گفتگوها، بررسی راه های پایان 
بخشیدن به تراژدی انســانی در غزه است. 
در حال حاضــر علاوه بر حملــه به مناطق 
مســکونی غزه، حمله به بیمارستان ها نیز 
در اولویت رژیم صهیونیســتی قــرار دارد 
و شــورای امنیــت ســازمان ملــل نیز در 
ســایه نفوذ برخی اعضا در حمایت از رژیم 
صهیونیســتی، نتوانســت بــه نقش خود 
در توقف جنــگ و پایان بخشــیدن به این 

تراژدی عمل کند.
وی با تاکید بر اهمیت نقش کمســیر عالی 
حقوق بشــر در کمک بــه پایــان دادن به 
تراژدی جاری در غزه و با اشــاره به ناتوانی 
شورای امنیت در ایفای نقش خود، پیشنهاد 
کرد شورای حقوق بشر جلســه فوق العاده 
ای را برای گفتگو و تبادل نظر کشــورهای 
عضو ســازمان ملل برای کمک بــه یافتن 
یــک راه حل برگــزار کنــد. وی همچنین 
پیشنهاد کرد شــورای حقوق بشر تیمی از 
متخصصان را تشــکیل دهد تــا آنچه را که 
رژیم صهیونیســتی در غزه انجام داده و می 

دهد، مستندسازی کنند.
آقای ولکر تورک کمیســر عالی حقوق بشر 
سازمان ملل نیز با اشــاره به سفر اخیر خود 
به منطقه و مرز رفح، شرایط انسانی در غزه 
و حتی کرانه غربی را بســیار نگران کننده 
توصیف کــرد و با تبیین تــلاش های خود 
و دبیرکل ســازمان ملل در جهت کمک به 
خروج از وضعیت جاری گفت: روشن است 
که اقدام برای توقف جنگ بســیار ضروری 
است. ما باید حداکثر تلاش را داشته باشیم 
تــا راه حلی برای ایــن شــرایط پیچیده و 
اسفناک بیابیم و مانع گسترده شدن جنگ 

و پیچیده تر شدن شرایط شویم.

مسئول ارشد صلیب سرخ جهانی: 
ایران صلیب سرخ را در انجام وظایف 

بشردوستانه اش کمک کند
دیدار دیگــر امیرعبداللهیان در ژنو، با خانم 
»میریانا اســپولیاریک ایگر« رئیس کمیته 

بین الملل صلیب سرخ جهانی بود.
وی در ایــن دیدار یــادآور شــد: حماس 
حســن نیت خود را در خصــوص موضوع 
اســرای غیرنظامــی نشــان داده و آماده 
تبادل اســرای غیرنظامی اســت، اما رژیم 
صهیونیســتی با زمان بازی می کند و وزیر 
خارجه این رژیــم بــا آوردن خانواده های 
برخی اســرای اســرائیلی به ژنــو، در حال 

مظلوم نمایی است.
امیرعبداللهیــان صلیب ســرخ بین المللی 
را در منازعات، بخشــی از راه حل دانست و 
افزود: صلیب سرخ بین المللی با ظرفیت های 
خود می تواند در زمینه اســرا، کمک رسانی 
به غزه و ســایر موضوعات انسان دوستانه در 
این منطقه از فلسطین اشغالی نقش مؤثری 

ایفــا کند.رئیس کمیتــه بین الملل صلیب 
سرخ جهانی نیز در این نشســت با پیچیده 
دانستن اوضاع غزه، خواســتار کمک ایران 
و ســایر کشــورها به موفقیت انجام وظایف 
انسان دوستانه صلیب سرخ شد و افزود: ما با 
درک حساسیت اوضاع، حداکثر تلاش خود 
را برای کاهش آلام انســان ها به کار خواهیم 

بست.

نماینده ویژه دبیرکل سازمان ملل
 در سوریه: تلاش ها برای ثبات در 

سوریه ادامه دارد
وزیر امور خارجه عصر چهارشــنبه دیداری 
نیز با »گیر پدرسون« نماینده ویژه دبیرکل 

سازمان ملل در امور سوریه داشت.
وی بــر تداوم کمــک جمهوری  اســلامی 
ایران بــه مأموریت نماینده ویــژه دبیرکل 
برای کمک به حل مشــکلات سوریه و لزوم 
حمایت از دولت ســوریه در تــداوم مبارزه 
با تروریســم تأکید و اظهار کــرد: وضعیت 
سوریه به دلیل دخالت های آمریکا پیچیده 
شده و ده ها گروه تروریستی تحت تاثیر این 
مداخلات، همچنان امنیت سوریه را تهدید 
می کنند؛ تحریم های اقتصــادی تحمیل 
شــده توســط آمریکا بر ســوریه، اقدامی 
علیه ملت سوریه اســت؛ از شما و همچنین 
آقای گریفیتس مــی خواهیم بــرای رفع 
تحریم های اقتصادی علیه ســوریه تلاش 

کنید.
پدرســون نیز اقدامــات و برنامه های خود 
در راســتای کمک به حل بحران سوریه را 
تشــریح و دیدگاه های خود را در خصوص 
ادامه روند سیاســی این کشــور و کمیته 
قانون اساســی تبیین کرد؛ وی تأکید کرد 
تلاش خواهد کرد تنش ها در سوریه کاهش 
یابد و ابراز امیدواری کرد تا تحولات جاری 
در فلســطین بر اوضاع ســوریه تاثیر منفی 

نگذارد.

مصاحبه وزیر امور خارجه با شبکه 
تلویزیونی سی بی اس آمریکا

چهارشــنبه  امیرعبداللهیــان  حســین 
مصاحبه ای با شــبکه تلویزیونی سی بی اس 
آمریکا داشــت و با اشــاره به درگیری های 
جاری بیــن رژیم صهیونیســتی و حماس 
اعلام کرد: ما واقعاً نمی خواستیم این بحران 
گسترش یابد؛ اما ایالات متحده با حمایت از 
اسرائیل جنگ در غزه را تشدید کرده است.

وی ادامــه داد: ما واقعاً نمی خواســتیم این 
بحران گســترش یابد؛ اما ایالات متحده با 
حمایت از اســرائیل جنگ در غزه را تشدید 

کرده است.

دیدار با وزیر خارجه فرانسه
وزیر امور خارجه کشــورمان در آخرین روز 

ســفر به ژنو، دیداری با خانم کاترین کولونا 
وزیر خارجه فرانســه با موضــوع پیگیری 
توقف حملات صهیونیســت ها بــه غزه و 
پایان دادن به کشــتار کودکان و زنان و غیر 

نظامیان فلسطینی داشت.
در این دیــدار علاوه بر اینکــه در خصوص 
تحــولات جاری در غــزه تبادل نظر شــد، 
طرفیــن بــه بیــان دیدگاه های خــود در 
خصوص ابعاد بحــران و راه های پایان دادن 

به آن  پرداختند.
از دیگر مذاکــرات صورت گرفتــه در این 
دیدار، برخی موضوعات کنســولی و تبادل 
نظر درباره موضوعات دوجانبه بود که در آن 
طرفین بر استمرار رایزنی های مشترک در 

سطوح مختلف توافق کردند.

امیرعبداللهیان: همه طرف های 
مذاکره در این سفر، از وضعیت 

اسفناک انسانی در غزه متأثر بودند
وزیر امور خارجه پنج شــنبه شب در پایان 
ســفر ۳ روزه به ژنــو در جمــع خبرنگاران 
حاضر شــد و به مرور برنامه هــای خود در 
این چنــد روز پرداخت و گفت: در ســفر به 
ژنو با معاون بشردوســتانه دبیرکل سازمان 
ملل و همچنین با دبیر کمیتــه بین الملل 
صلیب ســرخ جهانی و کمیساریای حقوق 
بشــر گفت وگوهایی مهم و همچنین برای 
فاصله گرفتن از وضعیت نســل کشــی در 
غزه بررسی هایی داشــتیم. همه طرف ها از 
اقدامات و جنایات صهیونیست ها که در ۴۰ 
روز گذشته در غزه و کرانه باختری مرتکب 

شده اند، متأثر بودند.
وی ادامه داد: با حضور حدود ۲۰ ســازمان 
و موسســه بین المللی بشردوستانه نشست 
بسته ای برگزار شد همه اتفاق نظر داشتند 
که فجایعی که این ایــام در غزه رخ می دهد 
در تعارض با حقوق بین الملل است؛ کشتار 
جمعی نسل کشی و جنایات جنگی در غزه 
غیر قابل اغماض است؛ همچنین اتفاق نظر 
داشتیم که باید سریعا این جنایات علیه غیر 
نظامیان در غزه متوقف و مرز رفح بازگشایی 
و کمک های گسترده انسانی وارد غزه شود؛ 
موضوع کوچ اجباری فلســطینیان به اردن 
یا مصر که یک مســأله نگــران کننده برای 
جامعه جهانی است، مورد توجه قرار گرفت.

وزیر امــور خارجه افزود: درخواســت ما از 
مقامات بین المللی ســازمان ملل و صلیب 
سرخ حهانی و ســازمان های بشردوستانه 
این بود که باید از حالت انفعال خارج شــد 
و اقدامات جدی و اساســی آنها را جهانیان 

شاهد باشند.
وی با بیان اینکه گفتگوهایی صریح، روشن 
و مهم با خانم کاترین کولونــا وزیر خارجه 
فرانسه در ژنو داشــتیم گفت: دراین جلسه 
به خوبی روشــن کردیم که شما نمی توانید 
در کنار آمریکا فقط از اقدام حماس ســخن 
بگوییــد؛ حمــاس از نظر ما یــک جریان و 
حرکت فلســطینی آزادی بخــش در برابر 
اشغالگری است؛ ما کشــتار زنان و کودکان 
را در هر جای جهان همــواره محکوم کرده 
ایم اما ســکوت آمریکا و برخی کشورهای 
غربی نســبت به کشــتار بیش از ۴ هزار و 
۴۰۰ کودک و چند هزار زن که معنایی جز 
نسل کشی در فســلطین ندارد، قابل تحمل 

نیست.
به گفته امیرعبداللهیان، مــا و خانم کولونا 
اتفاق نظر داشــتیم که دامنــه جنگ نباید 
ادامه پیدا کند و بایستی بر ابتکارات سیاسی 
که برای توقف جنایات جنگی، تبادل اســرا 
و ارسال کمک های انســان دوستانه تمرکز 
دارد، همه طرف هــا اهتمام و جدیت لازم را 
به خرج دهند؛ ضمن اینکه هشدار دادیم که 
در صورت تداوم ایــن وضعیت، هر احتمالی 
از جملــه گســترش بیشــتر دامنه جنگ 

متصور است.
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تورم خوب، تورم بد!
امیر موســی کاظمی  هر چند موضوع علل تورم در مکاتب اقتصادی 
مختلف محل منازعه اســت، اما در تبیین مفهوم تورم و اثرات نسبی آن 
در نظریه های اقتصادی تفاوت خاصی وجود ندارد. تورم به بیان ســاده 
همان افزایش مداوم سطح عمومی قیمت ها در یک دوره معین است. به 
بیان دیگر هرگاه شــاخص قیمت ها در اقتصاد که بیانگر میانگین رشد 
سطح عمومی قیمت ها است، افزایش یابد، گفته می شود که اقتصاد در 
آن دوره تورم داشته است. در تشریح علل تورم نمی توان در همه شرایط 

و برای همه کشور ها حکم واحدی صادر کرد.
بســیاری از نظریه های اقتصادی که در بســتر تجارب زیست جوامع 
غربی شکل گرفته اند منتزع از مجموعه شــرایطی بوده اند که خواسته 
یا ناخواسته با شرایط زمانی و مکانی و محیطی ناظر بر شکل گیری این 
نظریه ها ارتباط تنگاتنگی داشــته و آن ها را هم نمی توان به طور مجرد 
در توجیه ریشــه های تورم در اقتصاد هایی که در بســتر های تاریخی 
دیگر و در سطوح توســعه یافتگی کاملا متفاوت و متمایز قرار دارند به 

کار برد.
برخلاف تصور عام تورم همیشــه بد و منفور نیســت. تورم های کم یا 
همان تورم های خزنده نشانه رونق اقتصادی است و در دوره های رونق 
هزینه ها کمتر از درآمد هــا افزایش می یابد. به عبــارت دیگر، هرچند 
سطح عمومی قیمت ها با آهنگ ملایمی رشــد می کند، درآمد ها رشد 

بیشتری دارد و سطح رفاه عمومی جامعه بهبود پیدا می کند.
اما در تورم هــای بالاتــر وضعیت معکــوس می شــود. تورم های بالا 
پیامد های بســیار مخربی بر اقتصاد و حتی بر ســایر حوزه های مرتبط 
با اقتصاد دارد. برای مثال، تورم بالا بــه عنوان مهم ترین عامل بی ثباتی 
اقتصادی، قیمت های نسبی را بر هم می زند و تصمیم گیری اقتصادی و 
سرمایه گذاری را دشوار می کند به نحوی که منجر به ایجاد عدم اعتماد 
و اطمینان نسبت به سرمایه گذاری می شود. تورم بالا شکاف طبقاتی در 
جامعه را تشدید می کند و دهک های پایین درآمدی را به طور مضاعف 
تحت فشار قرار می دهد.با تورم های بالا رفتار های فعالان اقتصادی در 
بازار از رقابت ســالم و پیش برنده به رفتار های ناســالم و تخریب کننده 
تغییر می یابد و این رفتار ها ســایر هنجار های اجتماعی را هم در مسیر 

انحرافی و ضد اخلاقی قرار می دهد.
دو دلیل عمده برای به وجود آمــدن تورم وجود دارد؛ اول کاهش عرضه 
کل یا افزایش تقاضای کل و دوم رشد عرضه پول مازاد بر رشد اقتصادی 
یا همان رشد نقدینگی. هنگامی که تعادل عرضه و تقاضا برهم می خورد 
و در یک بازار تقاضای بیشتری شکل می گیرد یا به هر دلیل عرضه کالا 
نســبت به قبل کاهش پیدا می کند، قیمت هم افزایش می یابد و منجر 
به ایجاد تورم می شــود. اگر این عدم تناسب عرضه و تقاضا مداوم باشد، 

می تواند منجر به ایجاد تورم شدید و مزمن شود.
نباید فراموش کرد که افزایش تقاضا لزوما منجر به تورم بالا نمی شــود، 
بلکه عوامل دیگر مانند افزایش عرضه پــول و اعتبار هم باعث تحریک 
تقاضای مصرف کنندگان می شــود که اگر این تقاضا بیشتر از ظرفیت 
تولید در اقتصاد باشــد، باز هم منجر به افزایش قیمت می شــود. این 
مورد که به اثر کشش تقاضا معروف اســت، ماحصل افزایش نقدینگی 
در دسترس عموم و عرضه پول اســت.کاهش عرضه هم مانند افزایش 
تقاضا تعادل بازار را مختل می کند و منجر به افزایش قیمت می شــود. 
این افزایش قیمت حتــی می تواند در نهاده های تولید باشــد و قیمت 
تمام شــده محصولات کارخانه ها را افزایش دهد که در نهایت منجر به 
افزایش قیمت فروش محصولات می شــود و به رشد تورم دامن می زند. 

به افزایش هزینه های تولید اثر فشار هزینه هم گفته می شود.
در بازه های کوتاه مدت رشــد ناگهانی تورم متاثــر از انتظارات تورمی 
اســت و این انتظارات در بازار ایران از رشد ناگهانی نرخ ارز غیر رسمی و 

واکنش سیاست گذار پولی به این نوسانات تاثیر می پذیرد.
برای محاسبه تورم از شاخص های قیمتی مانند شاخص بهای )قیمت( 
مصرف کننده، شــاخص بهای )قیمت( تولیدکننده و شــاخص قیمت 
عمده فروشی استفاده می شــود. مهم ترین و متداول ترین روش برای 
Con� یا )CPI )محاسبه تورم استفاده از شاخص قیمت مصرف کننده 

sumer PriceIndex است.
شاخص بهای کالا ها و خدمات مصرفی معیار سنجش تغییرات قیمت 
کالا ها و خدماتی است که از ســوی خانوار های شهرنشــین ایرانی به 
مصرف می رسد. این شــاخص به عنوان وســیله ای برای اندازه گیری 
ســطح عمومی قیمت کالا ها و خدمات مورد مصــرف خانوارها، یکی 
از بهترین معیار های ســنجش تغییر قدرت خرید پول داخل کشــور، 
به شــمار می رود.نرخ تورم منتهی به هر ماه از محاســبه درصد تغییر 
متوسط شــاخص CPI در دوازده ماه منتهی به ماه مورد نظر نسبت به 
دوره مشــابه قبل به دست می آید. بدیهی اســت چنانچه ماه مورد نظر 
اسفند باشد، به آن نرخ تورم سال مورد نظر می گویند. البته، بازه زمانی 
محاسبه نرخ تورم می تواند به صورت هفتگی، ماهانه یا سالانه برای یک 
سبد کالای پایه باشد که از ســوی بانک مرکزی تعیین و هر چند سال 

یک بار در آن بازنگری می شود.
تورم به دو صورت نقطه به نقطه یا متوسط سالانه اندازه گیری می شود. 
در محاســبه تورم نقطه به نقطه برای ســال معین، درصــد تغییرات 
شاخص CPI سال مورد نظر را به نسبت به سال قبل محاسبه می کنیم 
برای مثال CPI ســال ۱۴۰۲را از ســال ۱۴۰۱کم کرده و حاصل را بر 

شاخص CPI سال ۱۴۰۱تقسیم می کنیم.
باید خاطرنشــان کرد: حفظ ارزش پــول یکی دیگــر از وظایف مهم 
سیاست گذار پولی اســت. حفظ ارزش پول یعنی، پول چقدر می ارزد 
در ازای مقدار معینی از پول چه چیز هایی می توان دریافت کرد. ارزش 
پول هم معنای جهانی دارد و هم معنای داخلی، به صورتی که در جهان 
ارزش پول ملی بر حســب ارز های دیگر سنجیده و بیان می شود.ارزش 
داخلی پول ملی، متاثر از عوامل متعددی اســت که مهم تر از همه این 
عوامل، »جریان تورمی« است که در داخل شکل می گیرد. هرچه بهتر 
بتوانیم جریان تورمی را کنترل کنیم، در تقویت و حفظ ارزش پول ملی 
در بخش داخلــی موفق خواهیم بود. پس ثبــات و پایداری قیمت های 

داخلی عاملی بسیار تأثیرگذار در حفظ ارزش داخلی پول ملی است.

مرکز آمار گزارش داد
 کاهش تورم تولید بخش کشاورزی 

در تابستان ۱۴۰۲
 جدیدترین گزارش مرکز آمار ایران نشان می دهد، تورم نقطه به نقطه 

و سالانه تولید بخش کشاورزی در تابستان ۱۴۰۲ کاهش یافته است.
 بر اســاس گزارش جدید مرکز آمار، در فصل تابستان ۱۴۰۲، شاخص 
قیمت تولیدکننده بخش زراعت، باغداری و دامداری سنتی ۱۱۲۲,۷ 
بوده که نسبت به فصل مشــابه ســال قبل )تورم نقطه به نقطه( ٨.۳۳ 
درصد افزایش داشــته  است. در این فصل شــاخص چهار فصل منتهی 
به فصل جاری نسبت به شاخص دوره مشابه سال قبل )تورم سالانه( با 

رشد ۴۶.٨ درصد مواجه بوده  است.
در فصل تابســتان ۱۴۰۲، درصد تغییرات شاخص قیمت تولیدکننده 
بخش زراعت، باغداری و دامداری سنتی نســبت به فصل مشابه سال 
قبل )تورم نقطه به نقطــه( ۳۳,٨ درصد بوده که در مقایســه با همین 
اطلاع در فصل قبل )۴۵.۱ درصد(، ۱۱.۳ واحد درصد کاهش داشــته  
اســت.در فصل تابســتان ۱۴۰۲، درصــد تغییرات شــاخص قیمت 
تولیدکننده بخش زراعت، باغداری و دامداری ســنتی در چهار فصل 
منتهی به این فصل نسبت به دوره مشابه ســال قبل ۴۶,٨ درصد بوده 
که در مقایســه با همین اطلاع در فصل قبل )۵۶.۵ درصد(، ۹.۷ واحد 

درصد کاهش داشته  است.

یادداشت

بازار

ســمیه رســولی  وزارت صمت درحال 
حاضر به تنهایی متولــی ۳۰درصد اقتصاد 
کشور اســت و برخی کارشناسان معتقدند 
درچنین شــرایطی برای ارتقای عملکرد، 
وزارتخانه بزرگ صمت با مســئولیت های 

متعدد باید به دو وزارتخانه تبدیل شود.
 رســیدگی به گزارش کمیسیون اجتماعی 
دربــاره لایحــه تشــکیل وزارت بازرگانی 
از جمله مواردی اســت که در دســتورکار 
نماینــدگان مجلس در هفته جــاری قرار 
گرفته اســت. اما هدف دولت از این لایحه 

چیست و چرا به تصویب آن اصرار دارد؟
بررسی تاریخ سیاســت گذاری اقتصادی و 
تجاری ایران نشــان می دهد، شروع دهه ۹۰ 
با ادغام وزارت خانه هــای »صنعت و معدن« 
و »بازرگانــی« و تشــکیل وزارت »صنعت، 
معدن و تجارت« همراه بود. تصمیمی که به 
دلیل پیوستگی و ارتباط مسائل حوزه تولید 
و تجارت، باهدف تمرکز و هماهنگ ســازی، 
سیاســت گذاری در این حوزه در راســتای 
پیشرفت اقتصادی کشــور انجام شد. هدفی 
که بر اساس کارنامه وزارت »صنعت، معدن 
و تجارت« در ۱۰ ســال گذشته به هیچ وجه 
محقق نشده است.بر اساس نظر کارشناسان، 
مهم تریــن علت عدم تحقق اهــداف در نظر 
گرفته شــده برای ادغــام وزارت خانه های 
»صنعت و معدن« و »بازرگانی«، گستردگی 
وظایــف در وزارت خانه تازه تأســیس بود؛ 
به عبارتی تجمیع اهداف ترســیم شــده در 
حوزه هــای تولید، تجــارت خارجی، تأمین 
مواد اولیه و کالاهای اساسی و تنظیم بازار در 
یک وزارت خانه، شــاید موجب وحدت رویه 
شود، اما سیاست گذاری، مدیریت و نظارت 
این بخش ها را بسیار دشــوار می کند. البته 
با اضافه شــدن تحریم بانک مرکــزی ایران 
و تمــام فرآیندهای بین المللــی انتقال پول 
به تحریم های گذشــته، چالش های وزارت 
صمــت در حوزه های صنعــت و تجارت نیز 

دوچندان شد.

وزارت صمت متولی 30 درصد
 اقتصاد کشور

گفتنی اســت، از ادغــام وزارت خانه های 
»صنعت و معدن« و »بازرگانی« و تشــکیل 
وزارت »صنعت، معدن و تجارت«، بیشترین 
اســتیضاح و جابه جایی چه در سطح وزرا و 
چه در ســطح مدیران، در این وزارت خانه 
رقم خورده اســت. رضا فاطمی امین وزیر 
ســابق صمت در دفاعیات خود در جلســه 
اســتیضاح گفته بــود: »وزارت صمت ۳۰ 
درصد اقتصاد کشــور را پوشش می دهد، به 
عبارتی ۹۰ رشــته فعالیت در کشور وجود 
دارد که ۲۷ مورد آن در حوزه این وزارتخانه 
است و با وجود این تنوع فعالیت ها، از زمان 
تشــکیل این وزارتخانه تاکنــون فقط یک 
وزیر به مدت چهار ســال به مدیریت در این 

وزارتخانه پرداخته است.«

رشد اقتصادی منفی، نتیجه یک 
دهه ادغام

عــلاوه بر این اظهــارات، بررســی کارنامه 

وزارت صمت در ۱۰ ســال گذشته حکایت 
دارد؛ گســتردگی وظایــف وزارت صمت 
ازیک طــرف و چالش های ایجاد شــده به 
دنبال تحریم هــا از طرفی دیگــر، در طول 
دهه ۹۰، باعث عدم تمرکز این وزارت خانه 
بر فعالیت های تولیــدی، صنعتی و تجاری 
کشور شده، به طوری که بر اساس اطلاعات 
مرکز آمار ایران رشــد اقتصادی کشــور در 
دهه ۹۰ حدود ۱ درصد به ثبت رسیده است. 
همچنین رشــد محصول ناخالص داخلی 
و ارزش افــزوده فعالیت های حوزه صنعت و 
معدن نیز در همین مدت بــه ترتیب منفی 

۲.۴ و منفی ۱.۷ گزارش شده است.
از طرفی، عدم تناســب میان عرضه و تقاضا 
کالاهای اساسی و پرمصرف مردم در مقاطع 
مختلــف، به هم ریختگــی و عــدم تنظیم 
بازارهــا، عــدم حمایــت از مصرف کننده، 
همگــی حکایــت از ناموفق بــودن ادغام 
وزارت خانه های بازرگانی و صنعت و معدن 
دارد.در همیــن خصــوص، رضــا غلامی 
کارشــناس اقتصادی در گفت وگو با مهر با 
اشاره به تحمیل ضرر و هزینه های اضافی به 
مصرف کننده نهایی در شرایط فعلی توضیح 
داد: وقتی در صنعت و تولید کشــور انحصار 
وجود داشته باشــد، یعنی در صنایع بزرگ 
مانند فــولاد و خودروســازی و حتی تولید 
روغــن نباتی، چند شــرکت محدود وجود 
داشته باشد، باید ســاختاری برای نظارت 
و تعیین قیمــت نهایی، مســتقل از بخش 

صنعت و تولید وجود داشته باشد.
وی ادامه داد: در شرایط فعلی، تولیدکننده 
هزینه های اضافــی را به راحتــی در قالب 
حســاب ها، بــه مصرف کننــده نهایــی 
تحمیل می کند تولیدکننــده هزینه های 
اضافــی را به راحتــی در قالب حســاب ها، 
به مصرف کننــده نهایــی تحمیل می کند 
؛ مصرف کننــده نیز بــه دلیل نیــاز خود 
و وضعیــت انحصــاری، مجبور بــه تهیه 
کالا بــا قیمــت موجــود اســت؛ از طرفی 
وزارت صمــت به دلیل ماهیــت حمایت از 
تولید خــود، نمی تواند به درســتی از حق 

مصرف کننده دفاع کنــد. به عنوان مثال در 
مورد گران فروشــی یکی از شــرکت های 
تولیدکننــده خــودرو به صــورت قطعات 
منفصله، علی رغم شکایت سازمان حمایت، 

این شکایت همچنان بی نتیجه مانده است.
غلامی در مورد مســئله دیگری که در خلأ 
وجود وزارت بازرگانــی رخ می دهد، گفت: 
در حال حاضــر افــرادی صــادرات انجام 
می دهند و به منظور عدم تحویل ارز حاصل 
از صادرات خود به سامانه نیما، رأساً و بدون 
در نظر گرفتن نیاز و شــرایط ارزی کشــور، 
درخواست واردات کالا به کشور می کنند و 
در نتیجه این مســئله موجب فشار به منابع 
ارزی کشور می شود.وی در پایان اظهاراتش 
در مورد اهــداف تشــکیل و وظایف وزارت 
بازرگانی گفت: وزارت بازرگانی با نظارت بر 
واردات به کنترل منابع ارزی کمک می کند، 
همچنیــن تأســیس ایــن وزارت خانه به 
مدیریت تجارت خارجی کمک خواهد کرد و 
نهایتاً با ایجاد تمرکز در وظایف و یکپارچگی 
سیاســت گذاری تجارت خارجی کشــور، 
سرمایه گذاری خارجی و درآمدهای کشور 
افزایش خواهد یافت، مســائلی که تاکنون 

مورد غفلت وزارت صمت قرار گرفته است.
تلاش دولت ها برای احیای وزارت بازرگانی

بــر ایــن اســاس، دولت هــای دوازدهم و 
ســیزدهم به دنبال تفکیک و کوچک سازی 
ابَـَـر وزارت خانه صمت بودنــد که این طرح 
در دولــت قبل به نتیجه نرســید، اما لایحه 
»تشــکیل وزارت بازرگانی«، مجــدداً در 
دولت سیزدهم پیگیری شــد و کلیات آن 
در یــک ماده واحده و ۶ تبصــره به تصویب 

مجلس شورای اسلامی رسید.
بر اســاس این لایحــه، به منظــور تمرکز 
سیاســت گذاری، راهبــری، برنامه ریزی، 
نظارت و ســاماندهی امور مرتبــط با حوزه 
بازرگانی و تنظیم بازار، بــا تفکیک اهداف، 
مأموریت هــا و وظایــف مربــوط بــه امور 
بازرگانی از وزارتخانه هــای صنعت، معدن 
و تجــارت و جهــاد کشــاورزی، »وزارت 

بازرگانی« تشکیل خواهد شد.

۶ هدف تشکیل وزارت بازرگانی
همچنین علی بهادری جهرمی ســخنگوی 
دولــت در اظهاراتــی مهم تریــن مزیت ها 
و اهــداف تشــکیل وزارت بازرگانــی را به 
این شــرح بیان کــرد: »تقویــت و تجمیع 
ابزارهای نظارتــی دولت بر بــازار، کنترل 
مؤثرتر قیمت ها، تســهیل تجــارت و رونق 
تجــارت خارجی، سیاســت گذاری واحد و 
چابکی در امور بازرگانی و حمایت جدی تر 
از مصرف کننده از جمله دلایل دولت برای 

تشکیل وزارت بازرگانی است.«

موافقان و مخالفان لایحه ایجاد وزارت 
بازرگانی چه می گویند؟

اما ازآنجایی که هر طرح و لایحه ای موافقان 
و مخالفانی دارد، این لایحه نیز از این قاعده 
مستثنا نیست و موافقان و مخالفان نظرات 
متفاوتی نسبت به تشکیل وزارت بازرگانی 
دارند. مخالفان با تأکید بر پیوســتگی امور 
مربوط به تولید، صنعــت و واردات، تفکیک 
این امــور و تشــکیل دو وزارت خانه برای 
هدایت این بخش ها را، همراه با تشــتت در 
وظایف و نابسامانی در امور مربوط به تولید 
و تأمین کالاهای اساسی می دانند. از طرفی 
این افراد تشکیل وزارت بازرگانی را مخالف 
برنامه ششم توســعه دانسته و معتقدند این 

اتفاق موجب بزرگ شدن دولت می شود.
ولی موافقــان تشــکیل وزارت بازرگانی با 
اشــاره به کارنامه ناموفــق وزارت صمت و 
چالش مداوم دولت و مجلس در قالب سوال 
و اســتیضاح بر این وزارت خانه، بر تفکیک 
وظایف ابر وزارت خانــه صمت تأکید دارند. 
زیــرا اساســاً مدیریــت وزارت خانه ای که 
متولــی ۳۰ درصد تولیــد ناخالص داخلی 
کشور است، ســخت یا حتی می توان گفت 

ناممکن است.

اداره وزارت صمت توسط یک وزیر 
غیرممکن است

در همیــن رابطــه حســن حســن خانی 
کارشــناس و پژوهشــگر اقتصادی ضمن 

تأکید بر ضرورت تفکیــک وزارت صنعت، 
معدن و تجارت گفت: چگونه یک وزارتخانه 
با حجم وظایف و تصمیم گیری بسیار بالا در 
حوزه های گوناگون توسط تنها یک شخص 
یعنی وزیر مربوطه اداره شود و در همه امور 

موفق باشد؟!
وی توضیــح داد: تجمیــع امــور و وظایف 
حوزه های مختلفی نظیــر صنایع کوچک 
و بــزرگ، کنترل، نظــارت و مدیریت بازار، 
واردات کالا و مــواد اولیه تولیــد به حدی 
وزارت صمت را بزرگ کرده که مدیریت آن 

توسط یک شخص غیرممکن است.
حسن خانی در پاســخ به مخالفان تفکیک 
وظایــف در وزارت صمــت گفــت: ادغام 
وزارت خانه های صنعت و معدن و بازرگانی 
منجر به کوچک ســازی دولت چــه از نظر 
نیروی انسانی و چه از نظر اماکن نشده است 

ادغــام وزارت خانه های صنعــت و معدن و 
بازرگانی منجر به کوچک ســازی دولت چه 
از نظر نیروی انســانی و چــه از نظر اماکن 
نشده اســتو عملًا فقط یک شــخص، وزیر 
دو وزارتخانه شــده است. از ســوی دیگر، 
تفکیک ســازی وزارت صنعــت، معــدن و 
تجارت نیز به همین صورت بوده و تغییرات 
به وجــود آمده مربوط به اضافه شــدن یک 
وزیر و چند معاون اســت و ســاختمان ها، 

کارمندان و غیره یکسان خواهد بود.
وی با تأکید بر مدیریت بهتر یک وزارت خانه 
کوچک تــر گفــت: تفکیــک وزارت خانه 
صمت، نقــش بســزایی در متمرکز کردن 
وظایــف و مســئولیت های مربــوط به هر 
حــوزه را خواهد داشــت و اهداف ترســیم 
شــده برای حوزه تولید، تجارت و مدیریت 
بازار که در ســال های گذشته محقق نشده، 
دست یافتنی شود.این کارشناس اقتصادی 
با بی پایه و اســاس خواندن اســتدلال ها در 
مــورد تبدیــل وزارت بازرگانی بــه وزارت 
واردات گفت: انگیــزه لازم برای واردات کالا 
صرفاً بــا تشــکیل وزارت بازرگانی به وجود 
نخواهد آمد؛ در واقع وابســتگی به واردات 
برای کالاهای اساســی و نیاز صنایع و بخش 
تولیدی کشــور بر واردات برای تأمین مواد 
اولیه، علت اصلی واردات کالا به کشور است.

وی ادامه داد: علاوه بر ایــن، نقش اقداماتی 
که منجر به عدم تناســب میان قیمت تمام 
شــده اقلام در داخــل و قیمــت موجود در 
خــارج از کشــور وجــود دارد، پررنگ تر از 
تشــکیل وزارتخانه بازرگانی اســت؛ یعنی 
بالا رفتــن بی رویــه قیمت هــا در افزایش 
تقاضا برای واردات کالا نقش اساســی دارد؛ 
بنابراین صرف تشکیل وزارت بازرگانی رشد 
قابل توجهی را در واردات کالا ایجاد نمی کند 
و نیاز کشــور تعیین کننده میزان افزایش یا 
کاهــش واردات کالا است.حســن خانی در 
بخش پایانی اظهاراتــش گفت: به هرحال به 
نظر می رســد که تفکیک این وزارتخانه یک 
تفکیک بسیار مهمی اســت که در سال های 
متمادی هم تجربه تشکیل وزارت بازرگانی 
و هم تجربــه ادغام آن را داشــته ایم و تجربه 
نشــان داده که در هر کــدام از این حالت ها 

هم زمان ایرادات و مزایایی دارد. 

وعده ای که رنگ باخت و هیچ کس آن را گردن نمی گیرد!؟

وهای وارداتی ۲۰ هزار دلاری، ۶۰ هزار دلار شد!  این گونه خودر
مریم فکری  یک کارشناس صنعت خودرو 
در واکنش بــه اظهارنظر وزیــر صنعت که 
گفته بود قیمت خودروهــای وارداتی برای 
متوســط مردم قابل قبول است، می گوید: 
وزیر صنعت درســت می گوید، در آن طرف 
دنیا یک خــودروی ۲۰ هــزار دلاری برای 
قشــر متوســط و معمولی اســت، اما این 
خودروی ۲۰ هــزار دلاری در ایران قیمتی 
۳ برابر پیدا می کند.»قیمــت خودروهای 
وارداتی برای متوســط مــردم قابل قبول 
اســت«؛ این اظهارنظر تــازه وزیر صنعت 
است که اعتقاد دارد؛ سقف ۲۰ هزار دلاری 
برای واردات خودرو، حــد قابل قبول برای 
متوسط مردم اســت که حدودا یک میلیارد 

تومان با نرخ فعلی ارزش گذاری می شود.
ایــن ادعــای وزیــر صنعــت در رابطه با 
خودروهــای وارداتــی در حالی اســت که 
روایت های بازار، موضوع دیگری را نشــان 
می دهــد. گزارش ها حاکی از آن اســت که 
خودروهای ۲۰ هزار دلاری در حال حاضر با 
قیمتی دو تا سه برابر به دست مصرف کننده 
می رســد و به عبارتی، یک خــودروی ۲۰ 
هزار دلاری، با قیمتی ۵۵ تــا ۶۰ هزار دلار 
وارد بازار ایران می شــود.این موضوع حتی 
قبلا صــدای نمایندگان مجلــس را هم در 
آورده بــود؛ به طــوری که اوایــل آبان ماه 
جلال رشــیدی کوچی، نماینــده مجلس 
در انتقادی تنــد، عنوان کرده بــود: دولت 
بگوید چگونه خــودروی ۷۰۰ میلیونی یک 
دفعه ۲ میلیارد و ٨۰۰ میلیون تومان شــده 
اســت. این اعداد را از کجا آورده اند؟وی در 
عین حال تاکید کرده بود: این که ما بگوییم 

می خواهیم خودرو اقتصادی بیاوریم و بعد 
یک خودرویی بیاوریم که قیمتی بالای ۱.۵ 

تا ۲ میلیارد داشته باشد، درست نیست.
با این شــرایط، برخــی از کارشناســان و 
تحلیلگــران عنــوان می کننــد برخلاف 
هدف گذاری هــا و وعده هــا، خودروهای 
وارداتی به جای دهک های پایین جامعه، به 

سمت دهک های مرفه پیچیده است.
بابک صدرایی، کارشــناس صنعت خودرو 
در همیــن خصوص می گویــد: نکته ای که 
وزیر صنعــت عنــوان نکردند، این اســت 
که خــودرو ۲۰ هزار دلاری بــا چه قیمتی 
به دســت مصرف کننده ایرانی می رســد.

وی می افزایــد: گران تریــن خودرویی که 
می تواند وارد شــود، ۲۰ هزار دلار اســت 
که همان خودرو، تازه در ســامانه یکپارچه 
۲.۵ میلیارد تومان به بالا اســت. یعنی این 
خودرو یک چیــزی در حدود ۵۵ تا ۶۰ هزار 
دلار قیمــت دارد.این کارشــناس صنعت 
خودرو تصریح می کند: حالا ســوال من از 
وزیر صنعت این است که آیا خودرو ۶۰ هزار 
دلاری برای قشــر متوســط ایران مناسب 
اســت؟ در کشــورهایی با بالاترین درآمد 
سرانه، به خودرو ۶۰ هزار دلاری نمی گویند 
خودرو قشــر متوســط، می گویند خودرو 
قشــر مرفه. در این کشــورها خودرو ۳۰ تا 
۴۰ هزار دلاری، خودرو قشر متوسط جامعه 
می شــود.صدرایی عنــوان می کنــد: این 
صحبت ایشان به نظر من دچار این مشکل 
اســت که خودرو با نرخ ۲۰ هزار دلار که به 
دست مصرف کننده نمی رســد. مگر تعرفه 
و عوارض صفر اســت که احساس می کنید 

خودرو با قیمــت ۲۰ هزار دلار به دســت 
مصرف کننده ایرانی می رسد!؟

وی متذکر می شود: در بازار ایران متاسفانه 
در هر دوره ای که واردات خودرو آزاد شده، 
متاســفانه حتــی خودروهــای اکونومی، 
در بازار ایــران خودروهای نســبتا لوکس 
شــده اند. خودروهای لوکس هــم در بازار 
ایران خودروهای ســوپرلوکس شده اند. در 
واقع با این وضعیت نظام تعرفه ای، خودروی 
اقتصادی هیچ گاه در بازار ایران نداشــتیم و 

نداریم و نخواهیم داشت.
این کارشــناس صنعت خــودرو در ادامه 
می گوید: در واقــع می توان گفت خودرویی 
که در بــازار جهانی، خــودروی اقتصادی 
اســت، در بازار ایران خودرو نســبتا لوکس 
می شــود. خودرویــی که در بــازار جهانی 
خودرو متوسط است، در بازار ایران خودرو 
لوکس می شــود. خودرویی هم که در بازار 
جهانی لوکس اســت، در بازار ایران خودرو 
فوق لوکس حســاب می شــود. شــما اگر 
قیمت هــا را نــگاه کنید، دقیقــا به همین 

نتیجه می رســید.صدرایی می افزاید: یک 
خودروی چینی متوسط الحال را در سامانه 
۱.۵ میلیارد تومان قیمت گذاشته اند. حالا 
ســوال من این اســت که این قیمتی که در 
سامانه می بینیم، آیا در بازار هم این خودرو 
با همین قیمــت به دســت مصرف کننده 
می رســد؟ قطعــا خودروهــا در بــازار با 
قیمت های بالاتری به دست مصرف کننده 
خواهد رسید.این کارشناس صنعت خودرو 
با اشاره به شیوه عرضه خودروهای وارداتی 
می گویــد: ما اول باید ببینیــم هدف دولت 
چیســت. دولت یک بار در بــدو امر عنوان 
کرد که می خواهیم خــودرو بیاوریم که این 
خودرو با خودروهای داخلــی رقابت کند و 
با تعرفه پایین به دست مصرف کننده برسد. 
یعنی باعث ایجاد تحرک در خودروســازان 

داخلی برای بهبود کیفیت شود.
صدرایی می افزاید: عملا شــاهد بودیم که 
خودروی زیادی وارد بازار نشــد و در عمل 
با تعرفه ای هم در نظــر گرفتند، اصلا هیچ 
خودرویی رقیب خودروی داخلی نمی شود. 
یعنی همین الان قیمت ها را که نگاه کنید، 
هیچ کــدام از خودروهــای وارداتی رقیب 
قیمت گذاری هــای ایران خودرو و ســایپا 
نمی شوند.وی تصریح می کند: ارزان خودرو 
خودرو در ســامانه فکر می کنم حدود یک 
میلیارد و ۴۰۰ میلیون تومان اســت. حالا 
ســوال این اســت که قیمــت خودروهای 
داخلی حــدود ۴۰۰، ۵۰۰ میلیون تومان 
است. یعنی ارزان ترین خودروی وارداتی از 
گران ترین خودروی تولیدی ایران خودرو و 
سایپا، دو تا سه برابر قیمتش بیشتر است. با 

این روش نمی توان رقابت ایجاد کرد.
این کارشــناس صنعــت خــودرو عنوان 
می کند: بعدش هم عنوان شــد که ما رقابت 
را نمی خواهیــم و بحث کمیت ایجاد شــد 
که خلاء بازار پر شــود و خــودرو به تعداد 
زیادتری بیاید که قیمت ها شکســته شود. 
سوال این جاست که کدام بخش از بازار خلاء 
بیشــتری دارد!؟ در حال حاضر تقاضا برای 
خودروهای زیر یک میلیارد تومان بیشــتر 
است. پس عملا خلاء این بخش هم پر نشده 

و خلاء بازار بالادستی پر شده است.
صدرایــی تاکیــد می کنــد: این سیســتم 
قیمت گــذاری تمــام اهــداف و تعاریف را 
زیر ســوال می بــرد، ولی من بــه عنوان یک 
کارشــناس از همان ابتدا اعتقاد داشــتم که 
هیچ گاه در ایــران امکان ندارد خــودرو وارد 
شــود؛ آن هم برای قشــر ضعیف و متوسط 
جامعه. بــه نر من ایــن یک مقــداری دور از 
ذهن و دور از دســترس است.وی خاطرنشان 
می کند: خــودروی قشــر ضعیــف جامعه، 
خــودرو زیــر ۳۰۰، ۴۰۰ میلیــون تومــان 
می شود. خودرو قشر متوسط هم خودرو زیر 
یک میلیارد تومان است. یعنی کسی که بالای 
یک میلیارد تومان خــودرو می خرد، از گروه 
متوســط یک مقدار بالاتر می آید. در نتیجه 
خودروهای وارداتی کاملا برای قشر متوسط 
به بالا و مرفه در نظر گرفته شــده است.وزیر 
صنعت درســت می گویــد، خودروهایی که 
می آوریــم، در آن طرف دنیا یــک خودروی 
۲۰ هزار دلاری برای قشر متوسط و معمولی 
اســت، اما این خودروی ۲۰ هــزار دلاری در 

ایران قیمتی ۳ برابر پیدا می کند.



وی امدادی به سازمان امداد و نجات ملحق می شوند محمودی:۸ هزار نیر

تاثیر روند سالمندی بر صندوق های بازنشستگی

آیا پیری جمعیت مصارف صندوق های بازنشستگی را افزایش می دهد؟
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معاون مرکز آمار بیمه سلامت عنوان کرد
وی پرمصرف در ایران سه قلم دار

معاون مرکز آمار و فناوری اطلاعات سازمان بیمه سلامت ایران گفت: 
بیشــترین داروهای تجویزی و مصرفی در کشــور، داروهای دیابت 

است.
 امیر حســین حبیبیــان افــزود: در ســامانه نســخه الکترونیک، پر 
تجویزترین و پر مصرف ترین داروها متفورمین، آ اس آ و لوزارتان دیده 

می شوند که در درمان دیابت و پر فشاری خون کاربرد دارند.
وی ادامه داد: در ۶ ماه نخست امســال بیش از ۱۱۹ میلیون و ۵۰۰ هزار 
بار متفورمین تجویز شــده اســت، در حالی که در ۶ ماه سال قبل ٨۲ 

میلیون بار تجویز شده بود.
حبیبیان گفت: اســتان های خراســان رضــوی، فارس و تهــران، پر 

تجویزترین استان ها در زمینه داروی دیابت هستند.

جهانگیری عنوان کرد
 چشم انداز مراقبت از ۱۰۰ هزار بیمار مبتلا 

به سرطان در کشور
مدیرعامل مؤسسه نیکوکاری کنترل سرطان ایرانیان، چشم انداز این 

موسسه را خدمت به ۱۰۰ هزار بیمار مبتلا به سرطان در کشور دانست.
محمد جهانگیری، گفت: در حال حاضر ۱۴ هزار بیمار مبتلا به سرطان 

تحت پوشش مؤسسه نیکوکاری کنترل سرطان ایرانیان قرار دارند.
وی با اشاره به گســترده بودن نیازهای بیماران مبتلا به سرطان، افزود: 

مؤسسه مکسا، هزینه های مراقبت از بیماران در منزل را پذیرفته است.
جهانگیری ادامه داد: تأمین تخت، ویلچر، تشک مواج، دستگاه اکسیژن 
ساز و…، از جمله نیازهای اولیه بیماران مبتلا به سرطان در منزل است 

که تأمین آنها را بر عهده گرفته ایم.
مدیرعامل مؤسسه مکســا تاکید کرد: این تجهیزات به صورت امانی در 

اختیار بیمار قرار می گیرد و هیچ پولی بابت آنها نمی پردازد.
جهانگیری همچنین به حضور پزشــک، پرســتار، فیزیوتراپیســت 
و مشــاور در منزل بیماران اشــاره کرد و گفت: هزینه های مراقبت در 
منزل را خیرین تقبل می کنند و هیچ گونه رابطه مالی بین بیمار و ارائه 

دهندگان خدمت برقرار نمی شود.
وی با اشــاره به هرم سنی کشــور که رو به ســالمندی می رود، افزود: 
افزایش سن، ارتباط مستقیم با ســرطان دارد و از همین رو، می بایست 

برنامه ای جامع برای کنترل بیماری تهیه کرد.
مدیرعامل مؤسسه مکســا، در عین حال از طراحی برنامه جامع کنترل 
و پیشگیری از سرطان، با تولیت وزارت بهداشــت خبر داد و گفت: این 
برنامه با مشارکت و همکاری وزارت بهداشت، معاونت علمی و فناوری 
ریاست جمهوری، بیمه ها، سازمان برنامه و بودجه و مؤسسات خیریه، 

با هدایت گروه های علمی تهیه می شود.

جهانگیری با اشــاره بــه اهمیت تشــخیص زودهنگام ســرطان در 
پیشگیری از سخت شدن بیماری و هزینه های درمان، افزود: تشخیص 
زودهنگام ســرطان می تواند به تســریع در روند درمان بیماری کمک 

کند.
وی، موضوع حمایت های روانشناختی از بیماران و خانواده آنها را مورد 
تاکید قرار داد و گفت: ما برای حمایت روانشناختی از بیماران و خانواده 

آنها، از تیم های روانشناسی استفاده می کنیم.
مدیرعامل مؤسســه مکســا، هدف از اجرای مدیریــت بهینه و جامع 
بیماران مبتلا به سرطان را رفع دغدغه های بیماران عنوان کرد و افزود: 
این طرح در حوزه پیشگیری، غربالگری، درمان و خودمراقبتی تعریف 

شده است.
وی گفت: مؤسسه نیکوکاری کنترل ســرطان ایرانیان از سال ۱۳٨٨ 

فعالیت خود را شروع کرده است.

دادستان کل کشور:
وهای توقیفی از سال ۶۹   برخی خودر

در پارکینگ ها پوسیده شده اند
دادســتان کل کشــور گفت: برخی خودروهای توقیفی از سال ۶۹ در 

پارکینگ ها پوسیده شده اند.
 به نقل از مرکز رسانه قوه قضائیه، حجت الاسلام والمسلمین موحدی 
آزاد در جلسه »پیگیری اجرایی شدن مصوبات سفر بهمن ماه ۱۴۰۰ 
هیأت عالی قضائی به اســتان خراســان رضوی« که به حضور رئیس 
دستگاه قضا برگزار شد، با اشــاره به بازدید خود از دادسرای عمومی 
و انقلاب شهر مشــهد و کســب اطلاع از آخرین وضعیت ورودی ها، 
مختومه ها و نحوه خدمت رســانی به مردم، گفت: پس از گفت وگوی 
چهره بــه چهره با مردم و شــنیدن مســائل و مشــکلات مراجعان، 
دســتورات لازم و در چهارچــوب موازین قانونی برای رســیدگی به 
مشکلات آن ها صادر شد؛ همچنین در این بازدید، تعدادی از مراجعان 
ضمن قدردانی از اقدامات صورت گرفته در راســتای حل مشــکلات 
قضائی پرونده رودخانه چهل بازه و اراضی اطراف آن، خواستار تسریع 

در اجرای احکام صادره بودند.

وی با اشاره به بازدید خود از پارکینگ خودروهای توقیفی نیروی 
انتظامی در مشهد گفت: در این بازدید در جریان آخرین وضعیت 
خودروها، تعداد، سال توقیف، رســوبی ها و … قرار گرفتیم؛ در 
این بازدید مشــخص شــد که برخی خودروها از ســال ۱۳۶۹ و 
۱۳۷۰ در ایــن پارکینگ نگهداری می شــوند و کاملًا پوســیده 
شــده اند. مقرر شــد نیروی انتظامی ظرف یک ماه گزارشــی از 
وضعیت خودروهای موجود در این پارکینگ را به دادستانی کل 

کشور ارائه دهد.
دادســتان کل کشــور در ادامه، با اشــاره به بازدید خــود از مجموعه 
انبارهای اداره کل اموال تملیکی استان های خراسان شمالی و رضوی 
گفت: در این بازدید ضمن بازرسی از بخش های مختلف انبارهای اموال 
تملیکی، دستورات لازم در خصوص تسریع در تعیین تکلیف کالاهای 

دپو شده ظرف مدت یک ماه صادر شد.

دیوار

سخنگوی فراجا به مجرمان و عاملان هر جرم و جنایتی 
هشدار داد؛ حتی اگر سال ها در حال فرار بوده و زندگی 
مخفیانه داشــته باشــند، در نهایت به دســت عدالت 

گرفتار خواهند شد.
 سردار سعید منتظرالمهدی با اشاره به اینکه شهادت 
مأموران پلیس، تنها منحصر به هفته ها و ماه های اخیر 
نبوده و جز ناگزیر و جدایی ناپذیر مأموریت های متعدد 
و متنوع حافظان امنیت اســت، گفت: گرچه منتهای 
آمال همکاران ســبزدلمان، قرار گرفتن در میان خیل 
شهدا است اما این آرزوی مقدس، دلیلی بر گذشتن از 
تقصیر قاتلان و عدم پیگیرد مسببان شهادت مأموران 

پلیس نیست؛ آنها را دنبال کرده و به خانواده 
معــزز همکاران شــهیدمان نیــز اطمینان 
می دهیم که هیــچ پرونــده ای را ناتمام رها 
نمی کنیــم چراکه حق این پیگــرد قانونی و 

دستیابی به نتیجه برای فراجا محفوظ است.
وی به اجرای حکــم اعدام ۵ نفــر از قاتلان 
شــهدای پلیس طی چند روز گذشــته در 

استان های سیستان و بلوچســتان، اصفهان، بوشهر و 
هرمزگان، اشاره کرد و افزود: در طی سالیان گذشته به 
حکم قانون، ۲۶ نفر از عاملان شــهادت مأموران پلیس 
قصاص شده و با پیگیری فعالانه پلیس ۳۰ تبهکار دیگر 

نیز در انتظار صــدور رأی نهایــی و عادلانه 
دستگاه قضا هستند.

منتظرالمهدی با اشاره به بخشی از اقدامات 
پلیس در یک ماه گذشته، از دستگیری یکی 
از سارقان مسلح در اســتان فارس و هلاکت 
یکی دیگر از قاتلان فــراری مأموران پلیس 
توسط نیروهای یگان ویژه که به گمان خود 
با مخفی شدن قصد فرار از چنگال قانون را داشت، خبر 
داد.معاون فرهنگی اجتماعی فراجا ضمن هشــدار به 
مجرمان و عامــلان هر جرم و جنایتــی مبنی بر اینکه 
حتی اگر ســال ها در حال فرار بوده و زندگی مخفیانه 

داشــته باشــند، در نهایت به دســت عدالت گرفتار 
خواهند شــد و این وعده ای حتمی اســت که توسط 
پلیس دستگیر شــده و به ســزای اعمال ننگین شأن 
خواهند رســید، گفت: با تلاش های صورت گرفته در 
هفت ماهه امســال، دســتگیری قاتلان نیز ۱۴ درصد 
رشد داشــته که نشــان از عزم جزم پلیس برای به دام 
انداختن ایــن تبهــکاران خطرناک و حفــظ امنیت 
شــهروندان دارد؛ همچنین در این مــدت حدود ۶۱ 
درصد از اراذل و اوباش چاقو به دســت و قداره کشــانِ 
سلب کننده آرامش و آســایش روانی جامعه، دستگیر 

شده و به قانون سپرده شدند.

پلیس

خریدار   حــدود ۱۰ درصــد یعنی هفت 
میلیون نفر از جامعه را ســالمندان تشکیل 
می دهند اما آمارها بیانگر این موضوع است 
که تا سال ۱۴۳۵ حدود ۳۰ درصد جمعیت 
کشــور ســالمند خواهــد شــد،   بنابراین 
ایــن پیش بینی هــا بــرای صندوق های 
بازنشســتگی به نوعی نگران کننده اســت 
زیرا مصارف بر منابع این صندوق ها پیشــی 

خواهد گرفت.
 ۱٨ صندوق و سازمان بیمه ای ایران اکنون 
حدود ۵ تــا ۶ میلیون بازنشســته را تحت 
پوشش دارند در صورت تحقق پیش بینی ها 
تا حدود ۳۰ ســال آینده جامعه سالمندان 
کشور هم به رقم ۳۰ میلیون نفری خواهند 
رسید و این موضوع بر تعادل منابع و مصارف 
صندوق های بازنشستگی تاثیر منفی دارد 
و به نوعــی جامعه ســالمند بخش اعظمی 
از مســتمری بگیران و در نهایــت تعهدات 

صندوق ها را به خود اختصاص می دهند.

نگاهی به جمعیت سالمند ایران
 )۶5 ساله و بیشتر( تا افق 1415

جدیدترین آمارهای مرکز آمار ایران نشان 
می دهد در ۲۰ ســال )۱۳۹۶ تــا ۱۴۱۴( 
بیــش از ۱۰ میلیــون و ۴۰۰ هــزار نفر به 
جمعیت ایران افــزوده می شــود و در این 
دوره جمعیت ســالمند )۶۵ سال و بیشتر( 
حدود پنج میلیون و ۵۰۰ هــزار نفر در این 
رده ســنی افزایش می یابد. در سال ۱۳۹۶ 
به ازای ۱۰۰ مرد ســالمند حدود ۱۰۵ زن 
سالمند وجود داشــت در حالی که در سال 
۱۴۱۵ بــه ازای هر ۱۰۰ مــرد حدود ۱۱۵ 
زن سالمند خواهیم داشت و این بیانگر این 
موضوع است که در سال های آینده افزایش 
جمعیت زنان ســالمند به مراتب بیشتز از 

افزایش مردان سالمند خواهد بود.
این داده هــای آماری نشــان می دهد که تا 
ســال ۱۴۱۵ جمعیت ســالمند کشور به 
بیش از ۱۰ میلیــون و ۵۷۰ هزار نفر معادل 
۱۱.۵ درصد جامعه خواهند رســید که این 
آمارها بر تعهدات صندوق های بازنشستگی 
اضافه خواهد کــرد. بنابراین تا ۱۳ ســال 
آینده بحران سالمندی گریبان صندوق ها 
را خواهــد گرفــت و باید از اکنــون فکری 
به حال جامعه جوان و در حــال کار کرد تا 
بتوان از بحران هــا و چالش های صندوق ها 

جلوگیری کرد.
بنابرایــن تغییــرات جمعیتــی و افزایش 
ســالمندی، کشــورها را بــا بحــران در 
نظــام بازنشســتگی روبــه رو خواهد کرد 
زیرا با افزایــش روند ســالمندان مصارف 
صندوق هــای بازنشســتگی بــرای ایفای 
تعهــدات افزایــش یافته و بــا کاهش نرخ 
باروری تعداد بیمه پردازان به صندوق های 
بازنشستگی نیز کاهش می یابد و در نهایت 
میزان منابع وصولــی صندوق های نیز روند 

کاهشی پیدا خواهد کرد.

کاهش ضریب پشتیبانی با افزایش 
جمعیت سالمندان

افزایش شــمار ســالمندان،  باعث رشــد 
در  مســتمری بگیران  و  بازنشســتگان 
صندوق های بیمــه ای می شــود و اکنون 
بازنشســتگی های پیش از موعــد مزید بر 
علت شــده که میزان مصارف این نهادهای 

بیمه گر بر منابع آنها پیشی گرفته است
با توجــه بــه اینکــه ضریب پشــتیبانی 
بیانگــر نســبت تعــداد بیمه پــردازان به 
مستمری بگیران صندوق های بازنشستگی 

محســوب می شــود، در حالــت مطلوب 
بین پنج تا هفت و حداقل این نســبت برای 
جلوگیری از ورشکســتگی صندوق ها عدد 
سه است. اما اکنون سازمان تأمین اجتماعی 
به عنوان بزرگترین سازمان بیمه ای کشور 
براساس داده های وجود ۱۵ میلیون و ۳۰۰ 
هزار بیمه شده اصلی و چهار میلیون و ۲۰۰ 
هزار مستمری بگیر دارد و نسبت پشتیبانی 

این سازمان ۴.۲ است.
صندوق بازنشستگی کشــوری نیز با حدود 
۹۳۰ هزار بیمه شــده اصلی یا کسورپرداز و 
یک میلیون و ۷۰۰ هزار بازنشســته دارای 
نســبت پشــتیبانی حدود نیم ۰.۵ است. 
نســبت پشــتیبانی در تأمیــن اجتماعی 
نیروهای مســلح ۰.٨۲ اســت کــه اکنون 
بخش عمده هزینه ها و تعهــدات صندوق 
بازنشســتگی کشــوری و تأمین اجتماعی 
نیروهای مســلح برای ایفــای تعهدات در 
قبال بازنشســتگان و مســتمری بگیران از 
بودجــه عمومی دولت پرداخت می شــود. 
همه این موضوعات نشــان می دهد که باید 
برای جلوگیری از افزایــش مصارف،  به فکر 
تأمین منابع پایدار بــرای این صندوق های 

بیمه ای بود.
افزایش شــمار ســالمندان،  باعث رشــد 
در  مســتمری بگیران  و  بازنشســتگان 
صندوق های بیمــه ای می شــود و اکنون 
بازنشســتگی های پیش از موعــد مزید بر 
علت شــده که میزان مصارف این نهادهای 
بیمه گر بر منابع آنها پیشــی گرفته اســت. 
براساس داده های آماری اکنون ۵۱ درصد 
بازنشســتگان تأمین اجتماعــی را پیش از 
موعدها تشــکیل می دهند که همین افراد 

باعث افزایش مصارف سازمان می شوند.
تناســب بیــن تعــداد بازنشســتگان و 
بیمه پــردازان به عنوان ضریب پشــتیبانی 
محســوب می شــود اکنون در ۲ صندوق 
مهم بازنشستگان کشوری و سازمان تأمین 
اجتماعــی این تناســب به نوعــی موجب 
ناترازی در منابع و مصارف آنها شــده است 
که در تأمیــن اجتماعی به واســطه تأمین 
٨۶ درصد منابع از محــل وصول حق بیمه 
و ۶ درصد از ســرمایه گذاری ها در شستا تا 
حدودی در تأمین منابع ۴۶۰ هزار میلیارد 
تومانی برای ایفای تعهــدات خود در طول 
سال گذشته مشکلات کمتری را شاهد بوده 
اما در صندوق بازنشستگی هنوز ۹۰ درصد 

منابع آن از طریق دولت پرداخت می شود.

2 مدل تأمین اجتماعی در دنیا
 وجود دارد

با توجه به اینکه رشــد تعداد سالمندان بر 
روند اجرایــی صندوق های بازنشســتگی 
تاثیر دارد، به همین منظور محمدحسن زدا 
کارشناس بیمه های اجتماعی و مدیرعامل 
اسبق سازمان تأمین اجتماعی درباره تاثیر 
ســالمندی بر صندوق ها و ســازمان های 
بیمه گر در گفت و گو بــا خبرنگار اجتماعی 
ایرنا گفت: در دنیا ۲ مدل تأمین اجتماعی به 
صورت عمده فعالیت دارد که یک مورد آن 
تحت عنوان »DC« و دیگری »DB« است 
که در سیســتم »DC« به این شیوه است 
که هر فرد به هر میزان آورده داشــته باشد 
به همان میزان هم سهم خواهد داشت و در 
این سیستم ســالمندی تاثیر چندانی روی 
آن نخواهد داشــت. اکنون در دنیا تنها چند 
کشــور این مدل تأمین اجتماعی استفاده 

می کنند.
وی ادامه داد: مدل دیگــر تأمین اجتماعی 
تحت عنوان »DB« در این مدل براســاس 
مزایــای تعریف شــده فــرد از آورده خود 
بهره مند می شــود که در ایران از این مدل 
اســتفاده می شــود. در این مدل آفت جان 
صندوق ها بازنشســتگی همــان موضوع 

سالمندی است.
وی اظهار داشــت: همــه کارشناســان و 
متخصصان خبــره تأمیــن اجتماعی دنیا، 
اولین آفت برای صندوق های بازنشســتگی 
را موضوع سالمندی می دانند. بنابراین این 
صندوق ها و ســازمان هایی همچون تأمین 
اجتماعی با این سیســتم باید یک صندوق 
بزرگی را تشکیل دهند که هر فردی صرفا به 
دلیل عضویت در آن صندوق و فارغ از آورده، 

مشمول یکسری مزایای تعریف شده شود.

قانون تأمین اجتماعی از سال 1354 
تاکنون بازنگری نشده است

زدا افزود: در ایران از زمان تاســیس تأمین 
اجتماعی، از ۲۵ تیر سال ۱۳۵۴ تاکنون این 
قانون تصویب و با مدل »DB« الهام گرفته 
از فرانســه در حال اجرا است، آن زمان سن 
امید به زندگی ۵۹ ســال بوده اســت یعنی 
بــا تحلیل کارشناســی زمانی کــه فرد در 
۵۰ سالگی بازنشسته شــود فقط ۹ سال از 

بازنشستگی استفاده می کند.
وی اضافه کرد: اما اکنون شرایط به شیوه ای 
دیگر اســت و ســن امید به زندگی به ۷۵ 
سال به بالا رســیده و زمانی که فرد در سن 

۵۰ سالگی هم بازنشســته شود بیش از ۲۵ 
سال از صندوق های بازنشستگی مستمری 
دریافت خواهند کرد و این نشــان می دهد 
که با قانون ســال ۱۳۵۴ تفاوت زیادی دارد 
که صندوق ها مجبور به پرداخت مستمری 
در ســال های بیشــتری نســبت به میزان 
بیمه پردازی این افراد بازنشســته خواهند 

بود.
این کارشــناس بیمه های اجتماعی گفت: 
براساس محاســبات آکچوئری یا بیمه ای 
که تیم های خارجی انجــام می دهند، نرخ 
حق بیمه متاثر از سن امید زندگی، ترکیب 
جمعیت و دیگر مســایل مرتبــط در حوزه 
جمعیتی اســت. اینکه نــرخ پرداخت حق 
بیمه ۳۰ سال و ســن بازنشستگی ۵۰ سال 
باشد،   در زمان تصویب آن قانون جوابگو بود 
اما اکنون شــرایط جمعیتی ایران مرتب در 
حال تغییر است. بنابراین در ماده ۲٨ قانون 
تأمین اجتماعی یــک تبصره وجود دارد که 
این مناســبات و فرمول های بازنشستگی و 
حق بیمه باید هر ســال یکبار بازنگری شود 
اما از ســال ۵۴ تاکنون این بازنگری صورت 

نگرفته است.

تحمیل برخی قوانین به صندوق های 
بیمه ای

زدا تصریح کرد: در دوره های گذشته برخی 
قوانین و مقــررات بــرای گروه های خاص 
بیمه ای بــه این صندوق ها و ســازمان های 
بیمــه ای تحمیلــی شــده و اکنــون همه 
موضوعــات جمعیتی و ایــن قوانین باعث 
شــده که امــروز ضریب پشــتیبانی یعنی 
تعداد بیمه شدگان و مستمری بگیران با هم 

همخوانی ندارد.
وی ادامه داد: به عنوان نمونه سازمان تأمین 
اجتماعی به عنــوان بزرگتریــن صندوق 
بیمه ای کشــور امروز ضریب پشتیبانی آن 
متاثر از موضوع سالمندی است و اکنون به 
ازای هر ۴.۲ بیمه شــده موظف به پرداخت 
مستمری و مزایا به یک مســتمری بگیر یا 

بازنشسته است.
معاون اســبق بیمــه ای ســاززمان تأمین 
اجتماعی افزود: در دنیا در شــرایط عادی 
ضریب پشتیبانی صدوق های بیمه ای باید 
بین عدد ۵ تا ۶ باشــد یعنی به ازای هر ۵ یا 
۶ نفر بیمه شــده به یک فرد مستمری بگیر 
حقــوق و مســتمری پرداخــت شــود اما 
اکنون در ایران شــرایط اینگونه نیســت و 
باید با تأمیــن هزینه ها از محــل پرداخت 

حق بیمه ها،  بتوان تعهدات ســازمان های 
بیمه ای را اجرایی کرد.

وی ادامــه داد: با توجــه به اینکــه اکنون 
ضریب پشــتیبانی صندوق هــا روی خط 
تعادل قرار دارد،   افزایش تعداد ســالمندان 
در جامعه و خروجی بیشــتر بازنشستگان 
و مســتمری بگیران در آینده ایــن تعادل 
را به هــم خواهد زد و مصــارف صندق های 
بازنشســتگی برای ایفای تعهدات در قبال 
بازنشســتگان بر منابع آنها بــا وصول حق 

بیمه از بیمه شدگان روند پیشی می گیرد.
زدا معتقد اســت: بــه هر میــزان ضریب 
پشــتیبانی صندوق هایــی بازنشســتگی 
همچون ســازمان تأمین اجتماعی کاهش 
یابــد،   کســری نقدینگی ایــن صندوق ها 
بیشتر خواهد شــد و ایفای تعهدات در قبال 
مســتمری بگیران و بازنشســتگان نیــز با 

مشکل مواجه خواهد شد.

افراد در سن 50 سالگی بازنشسته 
می شوند

برای اینکــه موضوع ســالمندی به عنوان 
چالشــی برای صندوق های بازنشســتگی 
نباشــد باید از محل دریافت حق بیمه افراد 
به اقداماتی همچون سرمایه گذاری در حوزه 

اقتصادی البته با حمایت دولت پرداخت
کارشــناس بیمه هــای اجتماعــی گفت: 
ســن امید به زندگــی در ســال ۱۴۰۰ و 
۱۴۰۱ در ایران دچار تغییراتی شــده است 
به طوری که برای مردان ۷۲ ســال و برای 
بانوان ۷۶ سال شده اســت و اکنون شرایط 
به گونه ای اســت که فردی که در ســن ۵۰ 
سالگی بازنشسته می شــود بجای اینکه ۹ 
ســال حقوق دریافت کند، بیش از ۲۶ سال 
مســتمری از صندوق های بازنشســتگی 

دریافت می کند.
وی اظهــار داشــت: بایــد بــه گونــه ای 
تصمیم گیری شــود که زمانی که سن امید 
به زندگی روند افزایشــی پیدا کرده اســت 
شــرایط زندگی افراد نیز ارتقا داده شود تا 
در ســن ۵۰ ســالگی تمایلی به بازنشسته 
شدن نداشته باشند. نباید به شیوه ای باشد 
که میزان سال های دریافت حقوق افزایشی 
شــود و از طرفی دیگر نرخ حــق بیمه ثابت 
مانده و براســاس مقتضیات ســال ۱۳۵۷ 

باشد.
به گفته وی،   برای اینکه موضوع سالمندی 
به عنــوان چالشــی بــرای صندوق های 
بازنشستگی نباشد باید از محل دریافت حق 
بیمه افراد بیمه شــده به اقداماتی همچون 
ســرمایه گذاری در حوزه اقتصــادی البته 
با حمایت دولــت پرداخت تا بدون کســر 
مالیات از محل درآمدهای اقتصادی به این 

صندوق ها کمک شود.
با توجه به افزایش ســن امید بــه زندگی، 
تمهیداتی بــرای پرداخت مزایای بیشــتر 
به شــاغلان اندیشــید و افراد را ترغیب به 
فعالیت بیشــتر کرد تا در ســن ۵۰ سالگی 
بازنشسته نشوند و از این طریق میزان منابع 
حاصل از حق بیمه ها بیشــتر شده و میزان 
مصارف ناشی از بازنشستگی پیش از موعد 

افراد هم کمتر شود.
وی ادامه داد: از آنجا که ســالمندی جامعه 
بر مصارف صندوق های بازنشســتگی تاثیر 
مستقیم دارد بنابراین باید زمینه هایی برای 
افزایش میــزان منابــع صندوق ها با جذب 
بیشتر بیمه شدگان و ســرمایه گذاری های 
اقتصادی فراهم کرد تــا از این طریق تعادل 

در منابع و مصارف صندوق ها محقق شود.

خریدار  رئیس ســازمان امــداد و نجات 
هلال احمر کشــور گفت: ٨ هــزار نیروی 
امدادی به ســازمان امــداد و نجات ملحق 

می شوند.
بابک محمــودی رئیس ســازمان امداد و 
نجات هلال احمر کشور در حاشیه برگزاری 
تمرین اسکان اضطراری در کلانشهر تهران 
اظهار کــرد: مانورها در مقیــاس کوچک 
از نظر حجــم تجهیزات و نیروی انســانی 
برگزار می شــوند اما از نظر کنترل در حجم 

وسیع تری برگزار می شوند.

وی افزود: مهم ترین وجه این مانور آن است 
که تمام دستگاه ها با حداکثر ظرفیت در آن 
حضور دارند و مدیریت و طرحی که باید در 
عملیات های امداد و اســکان پیاده شود در 
این تمرین پیاده ســازی می شــود و نقاط 
قوت و ضعف آن مشخص و در عملیات های 

واقعی ، این نواقص برطرف می شود.
رئیس ســازمان امداد و نجــات هلال احمر 
کشــور گفت: بــا توجه به جمعیــت بالای 
تهران می توان گفت این مانور در سطح ملی 
و کشوری اســت و بازخورد آن ملی است و 

به تمام کشور ســرایت پیدا می کند و از نظر 
مدیریت، تجهیزات و آموزش به طور کامل 
ارزیابــی و در بوته امتحان قــرار می گیرد و 
باعث رفع نواقص می شود، مانور ملی استان 
تهران نیز با شــرکت اســتان های معین به 

زودی و در فصل پایانی سال اجرا می شود.
محمودی ادامه داد: پــارک ولایت به طور 
واقعی مکانی است که اگر در تهران زلزله ای 
اتفاق بیفتد برای اســکان اضطراری مورد 
اســتفاده قرار می گیرد و تجهیزات آن نیز 
تجهیزات واقعی روز تهران البته در مقیاس 

این نقطه است.
رئیس ســازمان امداد و نجــات هلال احمر 
کشــور اضافه کرد: در تهران پــس از وقوع 
بحران ممکن اســت در بزرگراه ها انسدادی 
صورت بگیــرد لذا تجهیزات و شــیوه های 
مختلف امداد از طریق هوایی مورد استفاده 
قرار خواهــد گرفت، البتــه روی زمین نیز 
تجهیــزات ویژه ای بــرای آواربــرداری و 
تیم های زنده یاب و تجهیــزات آن در نظر 

گرفته شده است.
وی عنوان کرد: تــا به امروز در کشــور در 

هیچ مأموریتــی که نیازمند گســتردگی 
بوده است، دچار مشــکل نشدیم و یک هزار 
دستگاه خودروی امداد و نجات تا پایان سال 
به تجهیزات عملیات مــا اضافه و ٨ هزار نفر 
نیروی امدادی به ســازمان امــداد و نجات 

ملحق می شوند.
وی افزود: نکتــه اساســی هماهنگی بین 
دســتگاه های مختلف اســت که مشخص 
می کند چگونه باید هماهنگی ها و اقدامات 
لازم انجام شــود که در این مانور این مسأله 

تمرین می شود.

دستگیری مجرمان و اجرای عدالت؛ وعده حتمی پلیس
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 زمان بازبینی آثار جشنواره هم آغاز
مشخص شد

 جدول بازبینی آثار راه یافته به جشنواره »هم آغاز« تئاتر شهر مشخص 
شد.به گزارش روابط عمومی مجموعه تئاتر شهر، بازبینی آثار راه یافته 
به نخستین دوره جشــنواره هم آغاز تئاتر شهر، هفتم تا پانزدهم آذرماه 

در کارگاه نمایش و پلاتو تئاتر شهر انجام می شود.
از میان بیــش از ۱۴۰ طرح و ایده اجرایی ارســالی به نخســتین دوره 
جشــنواره هم آغاز و همچنین بیش از ۱۵۰ اثر متقاضی در بخش کار 
اولی ها، ۶۰ نمایــش برای حضور در مرحله بازبینی انتخاب شــدند که 
با اعــلام انصراف تعدادی از پذیرفته شــدگان، ۵۰ نمایــش در مرحله 

بازبینی کیفی این رویداد حضور خواهند داشت.
آثار پذیرفته شــده در مرحله بازبینی، دی ماه ۱۴۰۲ در قالب نخستین 
جشنواره هم آغاز به دبیری امیر موسی کاظمی در مجموعه تئاتر شهر، 

روی صحنه می روند.

جکی چانی که جکی چان نیست
در »بتاز« جکی چان دیگر آن جکی چانی نیست که می شناسیم. فیلم 
هم از طنز جکی چانی خالی است.»بتاز« اکشــن درامی به کارگردانی 

لری یانگ و جکی چان، هائوکان لیو و کیلین گائو در آن بازی می کنند.
داستان از این قرار است: استاد لائو که متخصص مجرب بدلکاری است، 
به دلیل صدمه ای که ٨ ســال پیش دیده، وضع مالی خوبی ندارد. لائو 
اسبی به نام خرگوش سرخ دارد که برایش مثل دوستی صمیمی است 
و در بدلکاری هایش از آن اســتفاده می کند، اما بــه دلیل بدهی ممکن 
است آن را از دست بدهد. لائو دختری دارد که در رشته حقوق تحصیل 
می کند، اما پس از مرگ مــادر دخترش حضانت او را از دســت داده و 
دیگر با او ارتباط نداشته اســت. لائو برای کمک گرفتن سراغ دخترش 
می رود و در ابتدا پس زده می شود، اما کم کم یخ رابطه شان آب می شود 
و دخترش بــا رفتارهای عجیــب پدری که کارش همه چیزش اســت 
کنار می آید. با وجود همه تلاش ها لائو اســب را از دســت می دهد، اما 
صاحب جدید اسب آن را به لائو بازمی گرداند و رابطه لائو و دخترش هم 

سروسامان می گیرد.
جکی چان تقریبا هفتاد سال دارد و دیگر نمی شــود از او انتظار داشت 
همان تر و فرزی سه گانه »ساعت شلوغی« را داشــته باشد. اما اگر قرار 
نیست فیلم جکی چان، جکی چانی باشد، پس قرار است چه چیزی به 
ما نشان دهد؟ سال ۲۰۱۷ جکی چان در فیلمی به نام »بیگانه« ساخته 

مارتین کمپل بازی کرد که تقریبا جواب معقولی به این سوال می داد.
آن فیلم مثــل فیلم های جوانی جکی چان پــر از صحنه های زدوخورد 
و انرژی متراکم نبــود، اما در صحنه هایی که جکی چان دســت به کار 
می شد، مبارزه کنترل شــده و قابل قبولی که با ســن و سالش تناسب 

داشت به نمایش می گذاشت.

در »بتاز« کــه در ظاهر انرژی یــک فیلم جکی چانــی را دارد، اجرای 
صحنه های مبارزه اصالــت و هیجان ندارد. صرفا تکــرار بی رمق فنون 
قدیمی جکی هستند که نمی توانند تماشــاگر را راضی کنند.شاید اگر 
چان هم مثل سایر ســتاره های قدیمی سینمای اکشــن به استفاده از 

سلاح و فیلمنامه های کم زد و خوردتر روی بیاورد، برایش بهتر باشد.
بهترین قسمت فیلم تیتراژ پشــت صحنه آن به روال معمول فیلم های 

جکی است.

شوخی جیمی کیمل با خودش برای اجرای اسکار
 کیمل مجری اسکار ۲۰۲۴ خواهد بود.

جیمی کیمل مجری نود و ششمین دوره مراســم اهدای جوایز آکامی 
Jimmy Kim�( اسکار۲۰۲۴ شد. شبکه ای بی ســی که برنامه کیمل 
mel Live( را پخش می کند تأیید کرده اســت کــه این کمدین برای 
چهارمین بار میزبان اسکار است. این مراسم قرار است ۱۰ مارس پخش 
شود.کیمل با انتشــار بیانیه ای به شــوخی می گوید: »همیشه رؤیای 
میزبانی اســکار را برای دقیقاً چهار مرتبه داشــتم.«این کمدین علاوه 
بر اجرای اسکار سال گذشته، در ســال های ۲۰۱۷ و ۲۰۱٨ مجری این 
مراسم بود. آکادمی در سال های ۲۰۱۹ تا ۲۰۲۱ مراسم را بدون مجری 
برگزار کرد، وقتی که صنعت فیلمسازی به شــدت تحت تأثیر پاندمی 

بود و آمار بینندگان به پایین ترین حد خود رسیده بود.
کیمل دو جایزه و ۲۰ نامزدی امی در کارنامه دارد، از جمله سه نامزدی 
برای اجراهای پیشــین مراسم اسکار. در پایان مراســم سال ۲۰۱٨ با 
اجرای کیمل، نام برنده اســکار بهترین فیلم به اشتباه معرفی شد و در 
حالی که عوامل »لالالند« )La La Land( روی صحنه آمده بودند و به 
یکدیگر تبریک می گفتند، کیمل اعلام کرد که اشــتباهی پیش آمده و 
برنده این جایزه در واقع فیلم »مهتاب« )Moonlight( است. او پس از 
آنکه برای اجرای مراسم سال بعد برگزیده شد گفت:  »اگر فکر می کنید 
اسکار ســال گذشــته را خراب کرده ایم، پس صبر کنید تا ببینید برای 

نودمین سالگرد اسکار چه نقشه هایی کشیده ایم!«
کیمل یکی از تهیه کنندگان اجرایی اسکار ۲۰۲۴ و یکی از نویسندگان 
مراســم به همراه »مالی مک نیری« خواهد بود و »همیش همیلتون« 
این رویداد را کارگردانی می کند. مراسم اســکار نود و ششم ۱۰ مارس 

برگزار خواهد شد.
مراسم اسکار نود و ششم ۱۰ مارس برگزار خواهد شد.

 »آکتور« در جمع منتخبان جشنواره
خ« عربستان  »دریای سر

سریال »آکتور« ساخته نیما جاویدی منتخب جشنواره فیلم »دریای 
سرخ« عربستان سعودی شد. سومین دوره جشنواره »دریای سرخ« از 
۳۰ نوامبر تا ۹ دســامبر )۹ تا ۱٨ آذر( در جده برگزار می شود و سریال 
»آکتور« به کارگردانی نیما جاویــدی و تهیه کنندگی مجید مطلبی، با 
بازی بازیگرانی چون نوید محمدزاده، احمد مهران فر، هانیه توســلی 
و هســتی مهدوی قرار است در گروه ســریال های منتخب این رویداد 
به نمایش دربیاید.این جشــنواره مجموعــه ای از فیلم های منتخب از 
منطقه خاورمیانه و شــمال آفریقا را هم در کنار ۱۱ اثر از عربســتان به 

نمایش می گذارد.
در این رویــداد »آکتور« که از پلتفــرم فیلیمو و نماوا پخش شــده، به 
عنوان یکی از مجموعه های منتخب در بخش سریال ها در کنار آثاری از 
کشورهای مختلف جهان انتخاب شده و به عنوان نماینده ایران در جمع 
آثار برتر دنیا حضور دارد.ســریال »آکتور« که تازگی در بخش مسابقه 
دهمین دوره جشــنواره بین المللی Serielizados اسپانیا حاضر شد، 
پیش از جشــنواره »دریای ســرخ« هم چند جایزه بین المللی از جمله 
جایزه بهترین فیلمنامــه از هجدهمین دوره آکادمی درامای ســئول، 
جایزه بزرگ و بخش بین الملل جشنواره ســریزمانیای فرانسه و دیپلم 

افتخار جشنواره سرین کمپ آلمان را به خود اختصاص داده است.

قاب

 رضــا کیانیان با انتشــار متنی در یکی از شــبکه های 
اجتماعی به جنایات این روزهای رژیم صهیونیســتی 

در نوار غزه واکنش نشان داد.
 رضا کیانیان بازیگر ســینما و تلویزیون با انتشــاری 
متنی در یکی از شــبکه های اجتماعی به جنایات این 
روزهای رژیم صهیونیســتی که در امتداد اشغالگری 
۷۵ساله صهیونیست ها صورت می گیرد واکنش نشان 

داد.
کیانیان با انتشــار تصویر یکی از کشــتی هایی که در 
حال انتقال پناهندگان یهودی اروپا به فلسطین است 
نوشت: این عکس در ســال )۱۹۴۷ م/۱۳۲۵ ش( در 

بندر حیفا واقع در شــمال فلسطین گرفته 
شده است. 

در ایــن عکــس ۴۵۰۰ اخراجــی یهودی 
پناهنده به خاکِ فلســطین، با پارچه نوشتی 
که بر روی عرشه کشتی نصب شده. »آلمان  
خانه و آشیانه ما را نابود کرد، خواهشمندیم 
شما فلســطینیان، امید ما را نابود نکنید« و 

فلسطینیان پناه شان دادند. 
حالا و پــس از ۷۶ ســال از تاریخ این عکــس، همین 
مهمانان منکر وجودِ ســرزمین فلســطین شــده و با 
غصب و تجاوز، کودک کشــی، اشِــغال و لشکرکشی، 

بدترین جبران ها را در حق میزبانان خود در 
سرزمین قدس انجام می دهند«.

ایــن بازیگــر ســینما در ادامه این پســت 
و بــا اشــاره بــه سیاســت مظلوم نمایــی 
صهیونیســت ها نوشــت: بزرگ ترین نسل 
کشی تاریخ در امریکا اتفاق افتاد. نسل کشی 
سرخ پوســتان بومی قاره آمریکا، بعد از آن 
نسل کشی ارامنه، آشــوریان و… نسل کشی یهودیان 
، در رتبه چندم اســت. اما به عنوان بزرگ ترین نســل 
کشــی تاریخ در ذهن ما و جهانیان جــا افتاده. چرا که 
رسانه و مدیا دســت آن هاست. و زیر ســایه ی پرچم 

این نسل کشی ، دولت آن ها به نسل کشی مردمی می 
پردازند که روزی آن ها را پناه دادند.

کیانیان در بخــش دیگری از مطلب خــود با طرح این 
پرســش که چرا نسل کشــی یهودیان تنها نسل کشی 
تاریخ به نظر می رسد، علت این مظلوم نمایی را انگیزه 
اشغالگران برای قتل عام مردمی دانست که به آنها پناه 

داده اند.
این بازیگر ســینما در پایان مطلب خود نوشــت: بی 
تفاوتی ما نشــان از چه دارد؟ نشــان از بی رحمی؟ یا 
نشان از دو قطبی گری افراطی در کشور ما؟ که ما را به 

بی رحمی کشانده است؟.

فرهنگسرای ارســباران پانزدهمین شــب موسیقی 
ارسباران را با اجرای موسیقی فلامنکو برگزار می کند. 
به نقــل از روابط عمومی فرهنگســرای ارســباران، 

پانزدهمین شب موسیقی ارسباران در روزهای شنبه و 
دوشنبه ۲۷ و ۲۹ آبان ماه ساعت ۱٨ برگزار خواهد شد.

طی این دو شــب هنرجویــان موســیقی فلامنکو به 

صورت تک نــوازی و گروه نوازی به اجــرای قطعاتی از 
این نوع موســیقی خواهند پرداخت. سرپرســتی این 
اجراها بر عهده فرشاد عابدینی سپهر مدرس و نوازنده 

گیتار فلامنکو است.فلامنکو سبکی از آواز و موسیقی 
اسپانیایی است. این نوع موسیقی تحت تأثیر سبک ها 

و فرهنگ های مختلف به شکل امروزی در آمده است.

چهره

خریدار  »کت چرمی« ســاخته حســین 
میرزامحمــدی و با بــازی جــواد عزتی، 
ســارا حاتمی، صابــر ابر، گلاره عباســی، 
پانته آ پناهی ها، ســتاره پســیانی، عباس 
جمشــیدی فر و مائده طهماســبی دومین 
درام اجتماعــی پرفــروش امســال بعد از 
»سه کام حبس« اســت. در این مطلب، این 
فیلم را از منظــر ژانــری و جهان بینی اش 

بررسی کرده ایم.
اول ببینیم داســتان فیلم از چه قرار است: 
عیســی فرهمند )جــواد عزتــی(، بازرس 
سازمان بهزیستی که مرگ دختر نوجوانش 
در اثر مصرف مواد مخدر از او آدمی واخورده 
و خمشگین و کناره گیر ساخته، در جریان 
تحقیــق از یک مرکز خصوصــی نگهداری 
دختران بدسرپرســت و بی سرپرســت از 
طریق دختــر معتادی بــه نام ثریا )ســارا 
حاتمی( درمی یابد که از دختران این مرکز 
برای قاچاق مواد مخدر اســتفاده می شود 
و با انگیزه شــخصی ای کــه دارد تصمیم به 
افشای ارتباط میان حامی مالی بانفوذ مرکز 

و قاچاق دختران می گیرد.

ناسازگاری پیوندی
بــا اینکــه »کت چرمــی« فیلمــی ژانری 
محسوب می شود، یا به عبارت دقیق تر سعی 
کرده از برخی الگوهــا و ویژگی های ژانری 
تبعیت کند، اما با ایــن حال یک فیلم ژانری 
ناب و خالص نیست؛ به این معنا که نمی توان 
آن را یکســره تریلر جنایی یا نــوآر یا درام 
اجتماعی قلمداد کرد. »کت چرمی« فیلمی 
هیبریدی )پیوندی( است که از تلفیق چند 
عنصــر از ژانرهای مختلــف و بهره گیری از 
مؤلفه های اصلی چرخه فیلم های خشونت 
و فقر که در چند ســال اخیر در ســینمای 
ایران باب شــده پدید آمده است. اما همین 
پیوند و تلفیقش هــم تازه نیســت. از نظر 
خط داســتانی، روایت و شخصیت پردازی 
باید »مرد بازنده« ســاخته محمدحسین 
مهدویان را که ســال پیش اکران شد، سَلفَ 
»کت چرمی« و الگوی اصلی آن دانســت؛ 
خصوصا که هر دو فیلم تهیه کننده و بازیگر 
اصلی یکســان دارنــد و مهدویــان نیز در 

»کت چرمی« مشاور کارگردان است.
همان طور که »مرد بازنده« ســودای خلق 
یک نوآر ایرانی را داشت، »کت چرمی« هم 
همین وسوسه را داشته، ولی شکست فیلم 

مهدویان، چه در گیشــه و چــه در ارزیابی 
انتقادی، گــروه ســازنده »کت چرمی« را 
بر آن داشــته برای اطمینــان از موفقیت 
فیلم مؤلفه ها و ســازمایه هایی از فیلم هایی 
همچون »ابد و یک روز« )سعید روستایی، 
۱۳۹۴(، »مغزهــای کوچــک زنگ زده« 
»متــری   ،)۱۳۹۷ ســیدی،  )هومــن 
شیش ونیم« )سعید روســتایی، ۱۳۹۷( و 
»شــنای پروانه« )محمد کارت، ۱۳۹۹( را 

به داستان خود اضافه کنند.
نماهای مســتندگونه و با دغدغه بازنمایی 
کژی هــا و رنج هــای اجتماعــی همچون 
صحنه های مرکز نگهــداری از زنان معتاد، 
ســکونت حاشیه نشــین ها در واگن های 
اسقاطی لب خط و شرط بندی روی مبارزه 
ســگ ها به دنبــال الصاق نوعی رئالیســم 
اجتماعی به فیلم و جلب رضایت آن دسته از 
تماشاگرانی است که هر نمایی را اشاره ای به 
واقعیت بیرونی و نوعی موضع گیری در قبال 
شرایط سیاسی و اجتماعی می دانند. شاید 
بتوان گفت سازندگان »کت چرمی« بر این 
گمان بوده اند که پاشنه آشیل اثر قبلی شان 
یعنی »مرد بازنــده« کم مایه بــودن وجه 
رئالیستی اش بوده و به خیال خود با افزودن 
مقادیری واقعیت اجتماعی به الگوی روایتی 
محبوب شــان که تلفیقی از تریلر جنایی و 
نوآر است، کوشــیده اند این بار به موفقیت 

برسند؛ هرچند باز ناکام مانده اند.
»کت چرمی« فیلمی دو پاره اســت؛ تقریبا 
تا اواسط فیلم شاهد تلاش عیسی فرهمند 
در یافتن شــواهدی برای متهم کردن دکتر 
رفیعی، حامی مالی بانفوذ مرکز نگهداری از 
دختران، هســتیم و از جایی به بعد داستان 
رفیعی کم رنگ می شود و فیلم تغییر جهت 
می دهد و سویه اجتماعی پررنگ تری پیدا 
می کند که به جلب رضایت خانواده مصیب 
مربوط اســت. فیلم به عنوان تریلر جنایی 
ــــ نــوآر به دلیــل ناتوانــی از گره افکنی 
جذاب و به مثابه درام اجتماعی به سبب نگاه 
توریستی به مسائل و مشــکلات اجتماع از 

تعریف داستانی اقناع کننده ناتوان است.

تناقض ذاتی
بدبینــی و ناامیــدی و ســوءظن قهرمان 
داســتان، فســاد در ارکان مختلف اجتماع 
شــهری، ابهــام در ارزش هــای اخلاقی و 
دشــواری پی بردن به حقیقــت به فیلمی 
که مایه های نــوآر دارد نوعی عدم قطعیت 
می بخشــد. اما در »کت چرمی« خبری از 
ابهام و شک و تردید ملموس و واقعی نیست. 
حل و فصل ماجرا به دســت مأمور امنیتی 
ــــ و نه به دست عیســی در مقام کارآگاه 
ـــ راه را بر هر عــدم قطعیت و  خصوصی ـ
شک اگزیستانسیالیستی می بندد. برخلاف 

نمونه های مشهور نوآر که کارآگاه خصوصی 
یا قهرمان داســتان که پلیس و مأمور قانون 
نیســت، پرونده ای را مختومه و فسادی را 
افشا می کند، در اینجا مأمور امنیتی که حد 
اعلای نمایندگی اقتدار مطلق است، موفق 
به اجرای قانون و رفع هرگونه شک و شبهه 

در مساحمه در برقراری عدالت می شود.
عیســی که یکبار بــه خاطر باورهــا و طرز 
برخــوردش با دخترش طعم تلخ از دســت 
دادن فرزنــد را چشــیده، با اینکــه این بار 
هــم در مراقبت از دختر معنــوی اش، ثریا، 
شکســت خورده، دچار شــک و تردیدی 
بنیادین نمی شــود. کل ماجرایی که عیسی 
از ســر گذرانده، به این می انجامد که دست 
از شــماتت خود بردارد و مرگ دخترش را 
بپذیرد. در واقع، بحران مردانگی عیســی، 
در مقام پدری مأیــوس و مغموم، با پذیرش 
مرگ دختــرش التیام می یابد و تماشــاگر 
نیز به پذیرش اقتدار مطلقی که همه چیز را 
زیرنظر دارد و راه را بر فساد فردی می بندد، 

ترغیب می شود.
وجــه دیگر این اقتــدار مطلــق کارکردی 
اســت که به عنوان حافظ ارزش هــا دارد. 
سرهنگ احمد خســروی در »مرد بازنده« 
و عیســی فرهمنــد در »کت چرمی«، هر 
دو زندگــی خانوادگــی ازهم گســیخته و 
پریشانی دارند. خســروی هم مثل عیسی 

تنها زندگی می کند و باز هم مثل عیسی که 
رابطه مســالمت آمیزی با دخترش نداشته، 
پسرش را درک نمی کند. غیاب خانواده در 
هر دو فیلم با حضور مأمور امنیتی که پدرانه/ 
برادرانــه مراقب همه چیز هســت و جلوی 
فســاد فردی افراد بلندمرتبــه و تندروی 
افرادی مثل عیســی و احمــد را می گیرد، 

تعدیل می شود.
یکپارچگی و انســجام ناشی از حضور مأمور 
امنیتی اجازه بروز بدبینی و ناامیدی مطلق 
را نمی دهد و این پیام ضمنی را در خود دارد 
که خطاهــای فردی، هر قدر هم گســترده 
و عمیق، در نهایــت در داخل سیســتم با 
مجازات روبه رو می شــود. در همین نقطه 
اســت که تناقض رویکرد اجتماعی فیلم با 
ایدئولوژی مسلط آن جلب نظر می کند. آن 
نمایش به ظاهر رئالیستی مصائب اجتماعی 
با برخــورد کلیشــه ای و غیررئالیســتی با 
نماینده اقتدار تناقضی را به وجد می آورد که 
نابســندگی رویکرد فیلم را در پرداختن به 

مسئله اش آشکار می سازد.

سیطره پیام
استو نیل، مورخ و پژوهشگر فقید سینما که 
برای تحقیقاتش درباره ژانرهای سینمایی 
شــناخته می شــود، معتقد اســت یکی از 
مقوله هایی که در مطالعات ژانری باید مورد 
توجه قرار بگیرد خط مشــیء اســتودیوی 
ســازنده اســت. در سیســتم هالیوودی، 
اســتودیوهای فیلمســازی ژانرها را برای 
کســب درآمد به کار می گیرند و همچنین 
به طور ضمنــی پیامی را که مــد نظر دارند 
منتقل می کننــد. بنیاد ســینمایی فارابی 
هم به عنوان یک اســتودیوی فیلمســازی 
از ژانــر بهره می گیــرد، اما انتقــال پیام بر 
کســب درآمد برای اش اولویــت دارد. اگر 
از منظر اســتودیوی ســازنده بــه تحلیل 
»کت چرمــی« بپردازیم، علت مشــکلات 
روایی و نقصان هــای ماهیتــی آن را بهتر 
درک می کنیم.»کت چرمی« را نباید صرفا 
ــ نوآر نگریست؛  به چشــم تریلری جنایی ـ
بلکه بایــد آن را بازنمایی ناخودآگاه نوعی از 
فیلمسازی دانســت که برای ورود مخاطب 
بیشتر به حلقه تماشاگرانش گوشه چشمی 
به اســتانداردها و الگوها دارد، اما در نهایت 
نمی تواند از پیام هــای فکری متداولش دل 

بکِند.

رضا کیانیان: صهیونیست ها با کمک رسانه پناه دهندگان خود را قتل عام می کنند

در این کنسرت به تماشای اجرای موسیقی فلامنکو بنشینید

وایت وزیر ارشاد از همکاری ها با حوزه هنری،  از ساخت سینما تا تولید اثر ر
خریدار  وزیر فرهنگ و ارشــاد اسلامی از 
نمایشــگاه کارتون و کاریکاتــور آمریکای 
لاتین کــه این روزهــا در مــوزه هنرهای 
معاصــر برپاســت، بازدید کــرد و پس از 
تماشــای آثار روی دیوار رفته از ۱۵ کشور 
آمریکای لاتین، به نقــش و همکاری حوزه 
هنری با اداره فرهنگ و ارشــاد اسلامی در 

رویدادهای فرهنگی هنری اشاره کرد.
روایت وزیر ارشــاد از همکاری هــا با حوزه 

هنری،  از ساخت سینما تا تولید اثر
 محمد مهدی اســماعیلی وزیــر فرهنگ و 
ارشاد اسلامی در حاشیه بازدید از نمایشگاه 
کارتون و کاریکاتــور آمریــکای لاتین به 
خبرنگار روابــط عمومی حوزه هنری گفت: 
یکی از حوزه های اصلی فعالیت دیپلماسی 
فرهنگــی و هنــری جمهوری اســلامی، 
منطقه آمریکای لاتین اســت. اشــتراکات 
بســیار بالا در زمینه مبارزات استعماری و 
ضدامپریالیستی باعث شده در این موضوع 
همراهی بیشتری با هنرمندان ایرانی شکل 

گیرد.
وی با اشــاره به دو ســفری کــه در دولت 
ســیزدهم به امریکای لاتین داشته اظهار 
کرد: از نزدیک دیده ام که به شدت استقبال 
از موضوع مقاومــت، مبارزه با اســتعمار و 

امریکا بالاســت چراکه در آمریکای لاتین، 
استعمار کارنامه بســیار سیاهی دارد و یک 
نســل کشــی تاریخی در اوایل قرن ۱۶ که 
استعمار وارد این منطقه شــده، رخ داده و 
همین کارنامه ننگین در دهه های اخیر هم 
تکرار شــده و به همین دلیل جریان هنری 
در این زمینــه در آمریکای لاتیــن ایجاد 
شده اســت.وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی  
در ســخنانش به واکنش هنرمندان نسبت 
به وقایع بین المللی اشــاره کــرد و افزود: 
جمهوری اســلامی هنرمنــدان خوبی در 
حوزه فرهنگ و هنــر و بخصوص هنرهای 
تجسمی دارد. هنرمندان هنرهای تجسمی 
در ســال های اخیر با وقــوع اتفاقاتی چون 
بی حرمتی به قــرآن، تولیدات قابل توجهی 
داشــتند و بــا کار جهادی طــی چند روز 

نمایشگاه بسیار خوبی برگزار کردند.
اســماعیلی دربــاره نمایشــگاه کارتون و 
کاریکاتــور آمریــکای لاتیــن تاکید کرد: 
اقدامات برای برگزاری نمایشــگاه کارتون 
و کاریکاتــور آمریکای لاتیــن از قبل انجام 
شــده و همکاران در موزه هنرهای معاصر 
و حوزه هنــری بــا دعــوت از هنرمندان 
برجسته آمریکای لاتین و تولید آثار جدید 
توانســته اند این نمایشــگاه را به نمایشگاه 

ضداســتعماری و ضدصهیونیستی تبدیل 
کنند. ما این موضوع را در دستور کار داریم و 
در اواخر آبان ماه برنامه فرهنگی را در ونزوئلا 
داریم و بخشــی از اهالــی فرهنگ مان در 
نمایشگاه کتاب ونزوئلا حاضر خواهند شد 
و کارهای مشــترکی را در آنجا پیش بینی 
کرده ایــم و برای هنرمندان تجســمی هم 
دنبــال برنامه ای در کشــورهای منطقه ای 
هســتیم تا نمایشــگاه خوبی از هنرمندان 
تجسمی از کشــورهای اسلامی در حمایت 

از غزه و مبارزه با صهیونیست داشته باشیم.

بهترین ارتباط را با حوزه هنری داریم
وی دربــاره همــکاری گســترده تر وزارت 
فرهنگ و ارشاد اســلامی با حوزه هنری بیان 
کرد: وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی بهترین 
ارتباط را با حوزه هنــری دارد و همچون گروه 
واحدی همکاری می کنیم و نمایشگاه کارتون 
و کاریکاتور حاصل فعالیت مشــترک حوزه 
هنری انقلاب اســلامی با اداره کل هنرهای 

تجسمی و موزه هنرهای معاصر است.

حوزه هنری در ساخت سینما و 
تولیدات مشترک پیشرو است

اســماعیلی در حالیکه بــه همکاری های 

مشــترک وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی 
با حوزه هنری اشــاره میکرد، یادآور شد:  
در همیــن زمان در تالار وحــدت نمایش 
»کلنل« با مشارکت بنیاد رودکی در حال 
نمایش است و سینماســازی در کشور با 
همکاری دوســتان در کشــور رشد پیدا 
کرده به طوریکــه هفته قبل دویســت و 
سی امین سینمای دو ســال اخیر افتتاح 

شد.
وی در بخــش پایانی ســخنانش به معرفی 
دیگر پروژه های فرهنگــی هنری پرداخت 

و گفــت: همچنین تــا اواخر ســال جاری 
سینماهای شــهر شیراز اســتان فارس به 
۲۲ سالن خواهد رســید و از دیگر اتفاقات 
مهــم، ســفر روز آینــده بــه چهارمحال 
بختیاری اســت که در شهرســتان بالای 
۱۰۰ هزار نفری لردگان ۵۰ میلیارد تومان 
برای ساخت ســینما هزینه خواهد شد. در 
این میان حوزه هنری در ســاخت ســینما 
و تولیــدات مشــترک همکار ما اســت و 
فعالیت هایی از این دســت هم ادامه خواهد 

داشت.
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میدان

خریدار  تیم های فوتبال اســتقلال تهران 
و ذوب آهن اصفهان در دیدارهای خانگی و 
خارج از خانه آمار خوبــی را از خود به ثبت 
رسانده اند و نسبت به سایر رقبا امتیازگیری 

بیشتری داشته اند.
 با گذشت ۱۰ هفته از رقابت های لیگ برتر 
فوتبال، نیمی از تیم هــا ۱۰ بازی خود را به 
طور کامل انجــام داده و نیمی دیگر به دلیل 
حضور تیم هــای ایرانی در لیــگ قهرمانان 
آســیا و همچنیــن حضــور تیــم امید در 
مسابقات انتخابی المپیک نتوانسته اند ۱۰ 
بازی داشته باشــند و یکی، دو دیدار عقب 

افتاده دارند که باید انجام دهند.
با این حــال به آمار تیم هــای حاضر در این 
مســابقات در دیدارهای خانگی و خارج از 
خانه نگاهی انداخته ایم کــه در ادامه آن را 

می خوانید.
ابتدا بــا دیدارهای خانگی آغــاز می کنیم. 
تیم فوتبال اســتقلال که اکنون با انجام ۹ 
بازی و ۲۲ امتیاز صدرنشین است، تاکنون 
در پنج بازی میزبــان حریفان خود بوده که 
آمار ۱۰۰ درصد پیــروزی را از خود به ثبت 
رسانده است که نشان می دهد جواد نکونام و 
شاگردانش حساب ویژه ای روی دیدارهای 
خانگی خود باز کرده اند. پس از اســتقلال، 
ســپاهان اصفهان در رده دوم بهترین تیم 
لیگ برتر در دیدارهای خانگــی قرار دارد. 
زرد پوشان اصفهانی، از ٨ بازی خود در لیگ 
برتر در پنج دیدار میزبان حریفان خود بوده 
اند و تنها مقابل ملــوان بندرانزلی نتیجه را 
واگذار کردند و ۴ بازی را با پیروزی به اتمام 

رسانده اند.

ملــوان بندرانزلی کــه ۱۰ دیــدار خود را 
به طــور کامل انجــام داده اســت در رده 
سوم جا گرفته اســت. ۶ بازی از ۱۰ دیدار 
لیــگ بیســت و ســوم را مهــدی تارتار و 
شــاگردانش از حریفان خود در ورزشــگاه 
ســیروس قایقران میزبانی کــرده اند که 
آمار ۳ پیروزی، دو تســاوی و یک شکست 
را به ثبت رسانده و با کسب ۱۱ امتیاز پشت 
سر استقلال تهران و سپاهان اصفهان قرار 

گرفته اند.
در انتهای جــدول دیدارهــای خانگی هم 
به ترتیب تیم های هوادار، پیکان و شــمس 

آذر قرار گرفته اند. هــوادار تاکنون ۵ بازی 
از حریفان خود در تهــران میزبانی کرده که 
در دو دیدار نتیجه تساوی رقم خورده است 
و سه شکست را هم شاگردان فکری تجربه 

کرده اند.
پیکان هم وضعیت مشــابهی با هوادار دارد 
و به دلیل تفاضل گل پایین تر نســب به این 
تیم در جایگاه پانزدهم جــدول بازی های 
خانگی قرار می گیرد. در انتهای این جدول 
هم شمس آذر قزوین قرار دارد. این تیم که 
نخستین فصل حضور در لیگ برتر را تجربه 
می کند تاکنون ۹ بــازی انجام داده که تنها 

در ســه دیدار میزبان بوده و از این سه بازی، 
دو شکست و یک نتیجه تساوی را به دست 

آورده است.

ذوب آهن صدرنشین جدول بازی های 
خارج از خانه

در بازی هــای خارج از خانــه محمد ربیعی 
و شــاگردانش در تیــم ذوب آهــن آمــار 
بســیار خوبی را از خود به ثبت رسانده اند. 
آنهــا از ۱۰ بازی خود، ۶ دیــدار را در خارج 
از خانه به مصاف حریفــان رفته اند و آمار ۴ 
پیروزی و دو تســاوی را به ثبت رسانده اند. 

پس از ذوب آهن، شمس آذر قزوین در رده 
دوم این جدول قرار دارد. ســعید دقیقی و 
شــاگردانش که در بازی هــای خانگی آمار 
خوبی نداشتند، در دیدارهای خارج از خانه 
۶ بــازی انجام داده اند که ســه پیروزی، دو 
تساوی و یک شکست ماحصل این دیدارها 

بوده است.
در رده سوم این جدول، تیم پرسپولیس 
قرار دارد. سرخپوشــان تهران از ۹ بازی 
خود، پنــج دیــدار را در خــارج از خانه 
بازی کــرده اند و آمار ســه پیروزی، یک 
تساوی و یک شکســت را به ثبت رسانده 
و پایین تر از ذوب آهن و شــمس آذر قرار 
گرفته انــد. تیم های اســتقلال تهران، 
سپاهان و ملوان که در دیدارهای خانگی 
جز ســه تیم برتــر بودند، بــه ترتیب در 
جایگاه هفتم، ششم و یازدهم این جدول 

ایستاده اند.
در انتهای جدول بازی های خــارج از خانه 
هم تیم های فولاد، اســتقلال خوزستان و 
نســاجی مازندران قرار گرفته اند. فولاد از 
۴ بازی خارج از خانه ســه دیدار را شکست 
خورده و یک بازی را هــم با پیروزی به پایان 

رسانده است.
 استقلال خوزســتان در ۵ بازی خارج از 
خانه سه دیدار را با شکست از زمین خارج 
شــده و دو بازی هم با نتیجه تســاوی به 
اتمام رسیده است. نساجی مازندران هم در 
ســه دیدار خارج از خانه دو بازی شکســت 
خورده و یک دیدار هم به تســاوی رسیده تا 
شــاگردان رحمتی در رده آخر این جدول 

قرار بگیرند.

امیر قلعه نویی:

از کار بازیکنان تیم ملی لذت بردم
خریدار  سرمربی تیم ملی فوتبال ایران پس از پیروزی 
برابر هنگ کنگ در نخستین دیدار از مرحله انتخابی جام 
جهانی، گفت: بازی بسیار خوبی بود و از اینکه توانستیم 

در آن پیروز شویم بسیار خوشحال هستم.
 تیم هــای ملی فوتبال ایــران و هنگ کنــگ در مرحله 
مقدماتی جام جهانی و از گروه C این مســابقات شامگاه 
پنج شــنبه ۲۵ آبان از ساعت ۱٨ در ورزشــگاه آزادی به 
مصاف هم رفتند که ایــن بازی با برتــری ۴ بر صفر تیم 
ملی کشورمان به پایان رسید. ســردار آزمون دو، مهدی 
طارمی و رامین رضاییان یک گل برای ایران در این دیدار 

به ثمر رساندند.
امیر قلعه نویی در نشست خبری پس از این دیدار گفت: 
بازی بسیار خوبی انجام دادیم و به بازیکنان و مردن ایران 
تبریک می گویم. بازیکنان نســبت به هم خیلی گذشت 

داشتند که این نکته بسیار خوبی است.
او ادامه داد: در بسیاری از موقعیت ها بازیکنان خودشان 
می توانســتند توپ ها را تبدیل به گل کنند اما با از خود 
گذشــتگی به بازیکن دیگری پاس می دادند و من از کار 

آنها بسیار لذت بردم.
ســرمربی تیم ملی فوتبال ایران ادامه داد: بازی را خیلی 
خوب آغاز کردیم و زود به گل رسیدیم، در نیمه دوم هم 
موقعیت هایی برای گلزنی داشــتیم اما آنها را از دســت 
دادیم و در مجموع یک بــازی هجومی خیلی خوبی را به 

نمایش گذاشتیم. خداراشکر با یک بازی هجومی ۴ گل 
زدیم. از همه تماشاگران تشکر می کنیم.

قلعه نویی در خصوص دغدغه های تیــم ملی برای جام 
ملت های آســیا گفت: با وجود مشــکلات اما از رئیس 
فدراســیون تا تک تک بازیکنان برای موفقیت تیم ملی 
تلاش می کنیم. همه ما هدفمان خوشحالی مردم است 

و خدا را شکر که همدل هستیم.

او ادامه داد: بازیکنان ما شــخصیت بزرگی پیدا کرده اند 
به عنوان مثال در همین بازی، سردار آزمون می توانست 
هت تریک کند ولی گذشــت کرد و بــه طارمی پاس داد 
با اینکه آن گل مردود اعلام شــد اما رفتار این بازیکن را 

پسندیدم.
ســرمربی تیم ملی خاطر نشــان کرد: از نظــر رفتاری و 
اخلاقی به اهدافمان رســیده ایم مهم این است که تمام 
مجموعه ما با همه وجود و قلبشــان برای این مملکت و 

مردم کار می کنند.
قلعه نویی در خصوص پیشــرفت فوتبال در قاره آســیا 
گفت: فوتبال در آســیا در حال پیشــرفت است و نتایج 
مسابقات گواه این موضوع است. ما مانند گذشته اکنون 
نمی توانیم به مالدیو ۱۷ گل بزنیم و از این دســت نتایج، 
فوتبال در آســیا پیشــرفت کرده چون ایــن ورزش را 
مقوله ای می بینند که می تواند به جامعه شان کمک کند.

وی افزود: اینکه بگوییم از قبل برنده ایم درســت نیست 
ولی باید قدرت تاکتیکی خودمان را بالا ببریم تا در همه 
بازی ها قــدرت تاکتیکی مان را به حــرف دیکته کنیم. 
فرقی هم ندارد که آن تیم ژاپن باشــد یا هنگ کنگ باید 

در همه بازی ها برتر باشیم.
قلعه نویی در خصوص فریاد هایی که بر سر بازیکنان می 
زد، بیان کــرد: باید نظم تیمی را در دفــاع و حمله حفظ 
کنیم. ممکن اســت در یک بازی نتیجه صفر - صفر باشد 
و این توپ ها را در ۶ قدم از دســت بدهیــم. از الان باید 
نهادینه کنیم که بدانند هر فرصتی آخرین فرصت است. 
باید نهایت استفاده را داشته باشند ولی این مساله خوبی 

است که ما بعد از هر گل به دنبال گل بعدی می رویم.
او در خصوص استفاده از جوان ها به خصوص محمدجواد 
حســن نژاد بیان کرد: اجازه بدهید این تصمیم گیری ها 
را ما انجام بدهیم. مــا در تمرینات هســتیم. به هرحال 
تغییرات احتیاج بــه زمان دارد. البته ایــن را قبول دارم 
که باید در این بازی ها بازی کننــد ولی بعضی اوقات کار 
گره می خورد و مشکل می شود. اگر همان دقایق اول گل 

نمی زدیم شاید روند بازی فرق می کرد.
قلعه نویی در مورد انتقادها بابت دعوت از بازیکنان مُسن 
به تیم ملی گفت: باید به انتقــادات احترام بگذاریم ولی 
مهمترین مساله این اســت که کار خودمان را کنیم. چه 
در اردو و چه خارج از اردو، بازیکنــان را آنالیز و رصد می 

کنیم. بر اساس قدرت تاکتیکی خودمان کار می کنیم و 
براساس بعضی حریفان ، جا به جایی هایی در ترکیب تیم 

ملی رخ می دهد.
او ادامه داد: احسان حاج صفی با ســرعت بالای خود در 
مقابل مارسی فرانسه و در لیگ قهرمانان اروپا بازی کرده 
اســت پس یقینا کار راحتی در مقابل تیم های آسیایی 
خواهد داشــت. او یکی از بازیکنان خوب مــا بود اما در 

بازی های بعدی ممکن است تغییراتی داشته باشیم.
قلعه نویــی در پایان گفت: خوشــبختانه در هر پســت 
۲ بازیکن خیلــی خوب داریم. در بعضی پســت ها مانند 
هافبک وســط هم ۳، ۴ بازیکن خوب در اختیار تیم ملی 
است که حتی امروز در لیســت ۲۳ نفره نبودند در حالی 
که می توانستند در بین ۱۱ بازیکن نهایی هم قرار گیرند.

نورالهی اخراج شد
 دلیل کنار گذاشتن بازیکن سابق پرسپولیس

 از تیم ملی فوتبال چه بود؟
با تصمیم کادر فنی تیــم ملی فوتبال ایران بازیکن ســابق تیم فوتبال 
پرســپولیس به دلیل رفتار غیرحرفــه ای از جمع ملی پوشــان کنار 

گذاشته شد.
 تیم ملی فوتبال ایران در نخســتین دیدار خود در مرحله انتخابی جام 

جهانی در ورزشگاه آزادی تهران ۴ بر صفر هنگ کنگ را شکست داد.
بعد از این دیدار بود که بخش رســانه ای تیم ملــی فوتبال اعلام کرد به 
منظور حفظ اتحاد تیمی و در پی رفتــار غیرحرفه ای احمد نورالهی و با 

تصمیم کادر فنی، این بازیکن از تیم ملی کنار گذاشته شد.
این خبر در شرایطی منتشر شد که بخش رســانه ای تیم ملی به رفتار 
غیرحرفه ای نورالهی اشــاره نکرده بود اما گفته می شود بازیکن سابق 
تیم فوتبال پرســپولیس که در لیگ امــارات بازی می کنــد به دلیل 
اعتراضی که به حضور نداشــتنش در فهرست ۲۳ نفره تیم ملی داشته، 
مورد غضب ســرمربی تیم ملی قرار گرفته و کنار گذاشــته شده است. 

برای دو بازی تیم ملی ۳۰ بازیکن در اردو حضور داشتند.

مسابقات گلبال قهرمانی آسیا - پاسفیک
 صعود تیم ملی گلبال ایران به فینال 

قهرمانی آسیا
تیم ملی گلبــال مردان ایــران به فینال مســابقات قهرمانی آســیا - 

پاسفیک راه یافت.
تیم ملی گلبال مردان ایران در پنجمین روز از مسابقات قهرمانی آسیا 
- پاســفیک، مقابل تایلند به میدان رفت و با برتری ٨ بر ۳ به فینال این 
رقابت ها راه یافت.برای تیم ایران حســن جعفــری )۶ گل( و نعمت اله 
سرافراز )۲ گل( به ثمر رســاندند.تیم کره جنوبی نیز با غلبه بر چین به 

عنوان دیگر فینالیست این دوره از رقابتها شناخته شد.
تیم گلبال مــردان ایران در مرحلــه گروهی با تیم هــای کره جنوبی، 
قزاقستان و مغولســتان رقابت کرد و با شکست پاکستان به نیمه نهایی 
راه یافت.دیدار فینال بین تیم های ایران و کره جنوبی  امروزشــنبه ۲۷ 

آبان ماه برگزار خواهد شد.
رقابت های قهرمانی گلبال آســیا - پاســفیک که به میزبانی چین و در 
شــهر هانگژو با حضور ٨ تیم در حال برگزاری اســت از امتیاز کســب 
ســهمیه بازی های پارالمپیک پاریس برخوردار اســت و تیم نخست 

مجوز حضور در بازی های پارالمپیک را دریافت می کند.

استپانیان: 

حواشی نمی تواند سپاهان را خراب کند
کاپیتان سابق سپاهان می گوید این تیم در بازی های گذشته درخشان 

ظاهر شده و حواشی نمی تواند سپاهان را خراب کند.
 

سپاهان با پیروزی مقابل پرسپولیس ششــمین پیروزی خود را در این 
فصل از رقابت های لیگ برتر به دســت آورد. شــاگردان مورایس با دو 
بازی کمتر بــا ۱۵ امتیاز در رده پنجم جــدول رده بندی لیگ برتر قرار 
دارند.لئون اســتپانیان، کاپیتان سال های دور ســپاهان در لیگ برتر 
در گفت وگو با ایســنا، در رابطه با وضعیت کنونی ایــن تیم اظهار کرد: 
ابتدا باید بگویم ســپاهان پیروزی خوبی مقابل پرســپولیس به دست 
آورد. بازی ســختی برای هر دو تیم بود و به نظرم نتیجه فوق العاده ای 
برای شــاگردان مورایس به دســت آمد. آن ها در بیشــتر دقایق بازی 
از پرســپولیس بهتر بازی کردند و با تمرکز بالا به میــدان رفته بودند. 
شاگردان مورایس با وجود مشکلات اخیر در بازی با پرسپولیس خود را 

آماده نشان دادند.

ضربه سپاهان به عمق پرسپولیس
او ادامه داد: امسال ســپاهان درگیر اتفاقات زیادی بود. در فوتبال دنیا و 
به خصوص در ایران این نوع اتفاقات همیشــه وجود دارد. به نظرم کسر 
این چهار امتیاز اصلا مهم نبود چون تازه ابتدای فصل اســت. قهرمان 
در فوتبال ایران در دو هفته آخر مشــخص می شود و ســپاهان باید به 
فکر جمع کردن امتیازات لازم باشــد. تا اینجای کار سه تیم استقلال، 
سپاهان و پرســپولیس خود را خوب نشــان داده اند. این سه تیم برای 
قهرمانی می جنگند و دیگــر تیم ها باید برای رتبه میــان جدولی و بقا 
در لیگ بجنگند. در نیمه دوم لیگ هم کار ســخت تر خواهد شد و هیچ 

تیمی به این راحتی نمی خواهد امتیاز از دست بدهد. 

حواشی نمی تواند سپاهان را خراب کند
این پیشکســوت ارمنستانی باشگاه ســپاهان درباره عملکرد و شرایط 
سپاهان در فوتبال آســیا عنوان کرد: آن اتفاق مقابل الاتحاد برای من 
تعجب برانگیز و دردناک بود و نمی دانم چرا آن اتفــاق رخ داد اما به هر 
حال گذشت. سپاهان مقابل آلمالیق درخشان ظاهر شد و نشان داد که 
این حواشــی تیم آن ها را خراب نمی کند. امیدوارم ســپاهان بتواند به 
خواسته خودش برســد و برای این تیم و دیگر نمایندگان ایران در لیگ 

قهرمانان آسیا آرزوی موفقیت دارم.
او درباره نقاط ضعف ســپاهان و عملکرد بحث برانگیز این تیم در خط 
دفاع طی هفته های گذشــته بیان کرد: آن ها ابتــدای فصل بازیکنان 
خوبی جذب کردند و ایــن نقطه ضعف خط دفاعی چیزی نیســت که 
نشود آن را درســت کرد. ســپاهان کادرفنی بزرگی دارد و حتما به این 
مساله فکر کرده اند. اگر لازم باشد بازیکن اضافه می کنند. البته به نظرم 
به یکی دو بازیکن در خط دفاع نیاز دارد و قطعا به دنبال ترمیم خواهند 
رفت اما باید ببینیم می تواننــد در نیم فصل بازیکنان مدنظرشــان را 

جذب کنند یا خیر.

 مداوای پای آسیب دیده بازیکن تیم ملی در هلند
جهانبخش به بازی با ازبکستان نمی رسد

علیرضا جهانبخش برای مداوای پای آســیب دیده خــود به هلند باز 
می گردد.

 به نقل از بخش رسانه ای تیم ملی فوتبال، دکتر پرهان خانلری، پزشک 
تیم ملی فوتبال اعلام کرد: علیرضا جهانبخــش در جریان دیدار برابر 
هنگ کنگ از ناحیه همسترینگ دچار آســیب دیدگی جزیی شد و بر 
این اســاس او برای رفع این آســیب دیدگی به دو هفته استراحت نیاز 
دارد.او افزود: با تصمیم اتخاذ شــده جهانبخش برای درمان آســیب 
دیدگی خود روز یک شــنبه عازم هلنــد خواهد شــد، بنابراین امکان 

حضور این بازیکن در دیدار برابر ازبکستان فراهم نیست.
ایران در جریــان بازی عصر پنج شــنبه مقابل هنگ کنــگ در مرحله 

انتخابی جام جهانی ۲۰۲۶ با نتیجه ۴ بر صفر به پیروزی رسید.

آگهی موضوع ماده3 قانون و ماده 13 ایین تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی

م الف 648
برابر رای شماره 140260324009002563 – مورخ 1402/07/11 هیات موضوع 
قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی مستقر در 
واحد ثبتی بوشهرتصرفات مالکانه و بلا معارض متقاضی اقای عباس نبوی فرزندعلی 
به شماره شناسنامه 12 صادره از شبانکاره به شماره ملی6109887196 درششدانگ 
یک قطعه زمین کشاورزی به مساحت 5587 متر مربع پلاک18681 فرعی از 3768 
اصلی مفروز و مجزی شده از پلاک3768/71 اصلی واقع در بخش دو بوشهر خریداری 
از مالک رسمی گردیده است . لذا به منظور اطلاع عمومی مراتب در دو نوبت به 
فاصله15 روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت 
متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه 
اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ 
تسلیم اعتراض دادخواست خود را به مرجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در 
صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر 

خواهد شد. 
تاریخ انتشار نوبت اول: 1402/08/27 تاریخ انتشارنوبت دوم : 1402/09/12

شکراله سعادتی -  رئیس اداره ثبت اسنادواملاک شهرستان بوشهر

آگهی موضوع ماده3 قانون و ماده 13 ایین تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی

م الف 645
برابر رای شماره 140260324009002565 – مورخ 1402/7/11 هیات موضوع 
قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در 
واحد ثبتی بوشهرتصرفات مالکانه و بلا معارض متقاضی اقای عباس نبوی فرزندعلی به 
شماره شناسنامه 12 صادره از به شماره ملی6109887196 درششدانگ یک قطعه 
زمین کشاورزی به مساحت 137/16متر مربع پلاک18680 فرعی از 3768اصلی 
مفروز و مجزی شده از پلاک3768/71 اصلی واقع در بخش دو بوشهر خریداری 
از مالک رسمی گردیده است . لذا به منظور اطلاع عمومی مراتب در دو نوبت به 
فاصله15 روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت 
متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه 
اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ 
تسلیم اعتراض دادخواست خود را به مرجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در 
صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر 

خواهد شد.
تاریخ انتشار نوبت اول: 1402/08/27 تاریخ انتشارنوبت دوم : 1402/09/12

شکراله سعادتی- رئیس اداره ثبت اسنادواملاک شهرستان بوشهر

آگهی رای هیات قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی 
اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی 

شناسه آگهی:    1604815 م الف: 1843
املاک  و  اسناد  ثبت  در  مستقر  تكلیف  تعیین  هیات  صادره  آراء  برابر 
شهرستان سنندج تصرفات مالكانه بلا معارض متقاضیان ذیل تایید گردیده 
لذا بدین وسیله مشخصات املاک در دو نوبت به فاصله 15 روز جهت 
اطلاع عموم میگرد در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت 
متقاضیان اعتراضی داشته باشند میتوانند از تاریخ انتشار اولین آگهی ودر 
روستاها از تاریخ الصاق در محل تا مدت دوماه اعتراض خود را به این اداره 
تسلیم نمایند و پس از اخذ رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم 
اعتراض دادخواست خود را به مرجع قضایی تقدیم وگواهی اخذ و تحویل 
اداره ثبت نمایند بدیهی است در صورت انقضای مدت مذكور وعدم وصول 
و گواهی اخذ تحویل اداره ثبت نمایند است در صورت انقضای مدت مذكور 
وعدم وصول اعتراض سند مالكیت طبق مقررات صادر خواهد شد صدور 

سند مالكیت مانع مراجعه متضرر به دادگاه نیست.
1 ششدانگ یک قطعه زمین مزروعی بنام آقای محمد محمد رضائی فرزند 
عبداله صادره سنندج به مساحت ششدانگ 10603 متر مربع تحت پلاک 
330 فرعی از 50 اصلی بخش ده منطقه 2 سنندج جزء نسق زارعانه شماره 
12219 مورخ 1350/10/20 بنام آقای عبداله محمد رضائی به آدرس 
سنندج روستای عنبر بزان 2-ششدانگ یک قطعه زمین مزروعی بنام آقای 
محمد محمد رضائی فرزند عبداله صادره سنندج به مساحت ششدانگ 
12022 متر مربع تحت پلاک 328 فرعی از 50 اصلی بخش ده منطقه 
2 سنندج جزء نسق زارعانه شماره 12219 مورخ 1350/10/20 بنام آقای 
عبداله محمد رضائی به آدرس سنندج روستای عنبر بزان 3-ششدانگ یک 
قطعه زمین مزروعی بنام آقای محمد محمد رضائی فرزند عبداله صادره 
سنندج به مساحت ششدانگ 1440 متر مربع تحت پلاک 329 فرعی 
از 50 اصلی بخش ده منطقه 2 سنندج جزء نسق زارعانه شماره 12219 
مورخ 1350/10/20 بنام آقای عبداله محمد رضائی به آدرس سنندج 

روستای عنبر بزان
تاریخ انتشار نوبت اول: 1402/08/27
تاریخ انتشار نوبت دوم: 1402/09/12

اداره ثبت منطقه دو سنندج

ملی
ابراهیمی:

 از بازگشت به تیم ملی خوشحالم

بازیکن تیم ملی کشــورمان گفت: خوشــحالی عجیبی داشتم که بعد از 
مدت ها دوباره برای تیم ملی بازی کردم.

 امید ابراهیمی بعــد از برتری چهار بر صفر تیم ملــی فوتبال ایران مقابل 
هنگ کنگ در نخستین دیدار مقدماتی جام جهانی ۲۰۲۶، اظهار داشت: 
خوشحالم که بعد از یک ســال برای تیم ملی بازی کردم و امیدوارم بازی 

بعد هم موفق شویم.
وی افزود: نیاز نیست من در مورد کیفیت قلعه نویی صحبت کنم، چراکه 
کل فوتبال ایــران او را می شناســند. ارادت خاصی بــه قلعه نویی دارم و 
مدیون او هســتم. چه یک دقیقه، چه پنج دقیقه و چه باشم و چه نباشم 
برای تیم ملی آرزوی موفقیت می کنم. مطمئنم او با تجربه ای که دارد تیم 
را یکدل کرده است. بچه ها هم دوســت دارند این همدلی و وحدت اتفاق 
خوبی برای تیم ملی رقم بزند. الان که شــرایط بچه ها خوب است اتفاق 
خوبی در جام ملت ها رقم بزنیم و بتوانیم قهرمان شــویم. همه می دانند 

ایران از لحاظ بازیکن و کیفیت شرایط خوبی دارد.
ابراهیمی درباره دیدار بعــد تیم ملی مقابل ازبکســتان گفت: این بازی 
کاملًا متفاوت اســت. ازبکســتان از نظر فنی و فیزیکی قابل مقایســه با 
هنگ کنگ نیست. قطعا بازی سختی در ازبکستان است. ما هم می رویم 

که بهترین عملکرد را داشته باشیم و بهترین نتیجه را بگیریم.
وی در واکنش به این موضوع که تیم ایران به حمایت ســایر ارگان ها در 
جام جهانی نیــاز دارد، گفت: صددرصد. تنها کار این اســت که کمترین 
حاشیه را وارد تیم ملی کنیم تا در کمال آرامش کارش را انجام دهد. کادر 
فنی، بازیکن و فدراسیون کارشان را انجام دهند تا یک قهرمانی به دست 

بیاید و مردم خوشحال شوند.



استان

 RHU اصفهــان- مریــم مومنــی    پــروژه
پتروپالایــش ســهرودی صفاهــان  شــرکت 
در بخش مهندســی و قــرارداد خریــدکالا به 

نقطه اطمینان رسید.
مدیــر عامل شــرکت پتروپالایش ســهرودی 
صفاهــان بــا تشــریح رونــد رو بــه جلــو ایــن 
طرح گفــت: در بخش مهندســی این پروژه 
، جلوتر از برنامه زمانی پیش بینی شده، به 

پیشرفتی بالغ بر 80 درصد رسیده ایم.
جواد شــاه محمــدی  با بیــان اینکــه بخش 
فعالیــت  پیشــبرد  بــه  مربــوط  مهندســیِ 
هــای اجرایــی و همچنیــن افزایــش نیروی 
توجهــی  قابــل  پیشــرفت   ، پیمانــکار
داشــته ، گفــت: نقشــه هــای فونداســیون 
نقشــه  برگشــتی،  و  رفــت  کمپرســورهای 

کتورهــا و ســازه هــای فلــزی  فونداســیون را
پیرامونــی آن بــا حجــم تقریبــی 10 هــزار متر 
مکعب بتن ریــزی زودتر از برنامــه تهیه و در 

اختیار پیمانکار اجرایی قرار گرفته است.
وی با اشــاره بــه اینکــه در بخــش تامین کالا 
و تجهیزات طرح، حدود 94 % قراردادهای 
مربوط به این بخش نهایی شــده ، افزود: 6 
درصــدِ باقیمانــده از این قراردادهــا مربوط 
به بخــش های تکمیلــی کالاهــای موردنیاز 
پروژه اســت کــه بــه نســبت پیشــرفت طرح 
و نهایــی ســازی نیــاز کالا ، منجــر بــه عقــد 

قرارداد با سازندگان خواهد شد.
مدیر عامــل پتروپالایش ســهروردی گفت: 
این واحــد، یکی از پــروژه های مهم شــرکت 
پتروپالایــش ســهروردی صفاهان اســت که 

ک آن، تصفیه 81 هزار بشــکه  ظرفیت خــورا
از تــه مانــده بــرج هــای واحدهــای تقطیــر 

است.  

گــذاری  ســرمایه  حجــم  محمــدی   شــاه 
برآورد شــده برای ایــن واحــد را بالغ بــر 650 
میلیــون یــورو اعــام کــرد وگفــت: 8 بســته 

خریــد تجهیــزات خــاص ایــن پروژه شــامل 
واحــد،  تــدارکات  وزن  درصــد   50 حــدود 
بالــغ بــر ۲۳0 میلیــون یــورو ، در ســال هــای 
گذشــته به دلیل تحریم های ظالمانه و نوع 
قراردادها، با تعلیق خریدها مواجه بود. اما 
با اتخاذ تصمیمات هیئت مدیره هلدینگ 
پتروپالایش اصفهان در یک ســال گذشته، 
قراردادهــای معلــق و مســئله دار تعییــن 
تکیلف شــدند و بخش مهمــی از تجهیزات 
بــه مرحلــه ساخت،ارســال و نصب رســیده 

است.
وی افــزود: پیش بینی می شــود ایــن پروژه 
تــا پایــان ســال 1404 بــه بهره بــرداری برســد 
و با اعمــال ارزش زمانــی پول، تا ســال 1408 

سرمایه اصلی شرکت به آن باز گردد.

سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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با حضور شهردار و معاون خدمات شهر؛

وش شده   وضعیت آرامستانها و قبور پیش فر
شهر نظرآباد بررسی شد

-ترنــم مظفــری    جلســه صحــن شــورای اســامی شــهر نظرآبــاد بــا  البرز
حضور دکتر صفری شــهردار و معاون خدمات شــهری شــهرداری نظرآباد 

برگزار گردید. 
کبــرزاده رئیــس شــورای اســامی شــهر   در ابتــدای  ایــن نشســت ناصــر ا
نظرآبــاد بــا توجــه بــه بازدیدهــای میدانــی و درخواســتهای مردمــی در 
خصوص آرامســتانها ، موضوع ســنگ قبور و نیــز معضل پیش فــروش قبر 

را مطرح نمود.
در ادامه جلســه موضوع یکســان ســازی و ایجــاد الگوی واحد ســنگ قبر 
و همچنیــن معضل پیش فروش قبور ، توســط شــهردار و اعضای شــورای 

اسامی شهر نظرآباد مورد بحث و بررسی قرار گرفت .
 با توجه به بررســی های صورت گرفته مصوب گردید همسطح سازی قبور 
آرامســتانها توســط پیمانــکار صــورت پذیــرد و همچنیــن براســاس حکم 
دادگاه ، معضل قبور پیش فروش شــده در سال های گذشته رفع و حقوق 

تضییع شده خریداران به آنها باز پس داده خواهد شد.

برگزاری اولین دوره مسابقات ملی مهارت 
وهای مسلح در گلستان نیر

قــرارگاه  فرمانــده  ایسنا/گلســتان  زمانــی    محمــد  مهنــاز   - گــرگان 
مهارت آمــوزی کارکنان وظیفــه ارتش جمهوری اســامی ایران در اســتان 
گلســتان از برگــزاری اولیــن دوره مســابقات ملــی مهــارت کارکنــان وظیفه 

نیروهای مسلح در استان خبر داد.
کبر عرب به تشــریح آخرین اقدامات قرارگاه مهارت آموزی  ســرهنگ علی ا
کارکنــان وظیفه ارتــش در گلســتان پرداخــت و اظهار کــرد: این قــرارگاه در 
راســتای ارتقاء خوشایندســازی دوران ســربازی و نیز حمایت از اشتغال و 

کارآفرینی سربازان پس از پایان دوره خدمت ضرورت ایجاد شده است.
وی بــا بیــان اینکــه بــرای ارتقــای کیفیــت علمــی ســربازان اولیــن دوره 
مســابقات ملی مهارت نیروهای مسلح کشــور به میزبانی استان گلستان 
برگزار می شود، ادامه داد: این مســابقات در 15 رشته بین تمامی سربازان 
رده هــای نیروهــای مســلح اعــم از ارتش جمهــوری اســامی ایران، ســپاه 
پاســداران انقاب اســامی، فراجا و وداجا طــی چهار مرحله شهرســتانی، 
اســتانی، ســازمانی و کشــوری با همکاری ســازمان فنــی و حرفه ای کشــور 

اجرا خواهد شد.
فرمانــده قــرارگاه مهارت آمــوزی آجــا اســتان گلســتان بــا اشــاره بــه اینکــه 
رشــته های مدنظــر ایــن دوره از مســابقات تیرانــدازی، امــداد و نجــات، 
دفــاع شــخصی )حفاظــت فیزیکــی(، آمادگــی جســمانی، برنامه نویســی 
زبــان پایتــون، تعمیــرات خودروهــای ســبک، عکاســی دیجیتــال،  بــا 
تعمیرات ســخت افزار تلفــن همــراه، تعمیــرات آبگرمکن دیــواری و پکیج، 
تعمیرات برق خــودرو، نصــب درب و پنجــره پروفیل آهنی، نصــب و تعمیر 
کولرهــای گازی دریچــه ای و اســپلیت، آشــپزی ســنتی، نانوایــی ســنتی 
لواشــی، پیرایشــگری مردانــه اســت، افــزود: تمامــی کارکنان وظیفــه ماهر 
پس از خوداظهاری در رشــته های مشــخص شــده، ثبت نــام و در مراحل 
شهرســتانی و اســتانی، نفــرات برتر توســط تیم خبرگــی پس از اخــذ آزمون 

کتبی و مصاحبه انتخاب می شوند.

مدیر شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی منطقه خبر داد:

 توزیع بیش از ۸ میلیون لیتر نفت سفید 
وستاهای  کردستان   در ر

ســنندج-فاطمه ملایــی   کردســتان مدیر شــرکت ملی پخش فــرآورده 
کنون بیــش از 8  هــای نفتــی منطقــه کردســتان گفــت: از ابتــدای ســال تا
میلیــون لیتر نفت ســفید در ســطح روســتاهای اســتان کردســتان توزیع 
  شــده اســت که نســبت به مدت مشــابه ســال قبل با کاهــش 18 درصدی 

همراه بوده است.
جهانبخــش نوکانــی در دیــدار   بــا فرماندار شهرســتان بیجــار با اعــام این 
مطلب اظهــار کــرد: بــا توجــه بــه شــرایط جغرافیایــی و کوهســتانی بودن 
 اســتان عملیات ارسال و ذخیره ســازی  نفت ســفید مورد نیاز خانوارهای 

کنون نیز ادامه دارد.  استان از ابتدای خرداد ماه آغاز و  هم ا
نوکانی در ادامه از وجود 9 هزار خانوار نفت ســفید سوز در استان خبرداد 
و افــزود: در جهــت   ارائه خدمــات مطلوب بــه روســتاییان و تحقق حقوق 
شــهروندی، عملیات توزیع نفت ســفید در روستاهای   اســتان به صورت 
الکترونیکی انجــام و در این مــدت 8 میلیــون و پانصد لیتر نفت ســفید به 

روستاهای  استان  ارسال شده است. 
این مقام مسئول با اشــاره به ارســال بیش از 6 میلیون لیتر نفت سفید به 
روســتاهای صعب العبور اســتان  عنوان کرد: تمام ســهمیه ســالیانه نفت 
ســفید روســتاهای مناطق ســخت گذر اســتان کردســتان ارســال شــده و 
کنان این روستاها امسال برای تامین سوخت زمستانی خود مشکلی   سا

نخواهند داشت. 
مدیر شــرکت ملی پخــش فرآورده های نفتی منطقه کردســتان ســپس به 
مباحــث کشــاورزی و فعالیــت   4 هــزار و 900 دســتگاه ادوات کشــاورزی در 
کنــون در  بخش  شهرســتان  بیجــار اشــاره کــرد و گفــت: از ابتــدای ســال تا
کشــاورزی این شهرســتان  بیش از ۲۲ میلیون لیتــر نفتگاز تامیــن و توزیع 
شــده که نســبت به  مدت مشــابه ســال قبل با افزایش   ۲0 درصــدی همراه 

بوده است.

مدیرعامل آبفا استان اعلام کرد:

ساماندهی بیش از 3 هزار و 900 انشعاب غیرمجاز 
آب در آذربایجان غربی

و فاضــاب  آب  ارومیــه - رحیــم جباردخــت    مدیرعامــل شــرکت 
آذربایجان غربی گفت: ۳656 انشــعاب غیرمجاز شــهری و 114۳ انشــعاب 

روستایی غیرمجاز آب در استان شناسایی شده است.
محمد اشــرفی  افزود: از بیــن انشــعابات غیرمجاز شــهری، ۳٠51 مــورد و از 

، 866 مورد ساماندهی شده است. انشعابات روستایی غیرمجاز
وی با بیان اینکــه ۲هزار و 8 روســتا در قالب 8۷ درصد جمعیت روســتایی 
تحــت پوشــش خدمــات آبفــای اســتان هســتند، افــزود: نزدیــک بــه صد 
درصد جمعیت شهری استان از خدمات آب شــرب و بهداشتی بهره مند 

هستندکه از میانگین کشوری بالاتر است.
اشــرفی، مطلوبیــت میکروبی آب شــرب اســتان را صد درصــد و مطلوبیت 

کلر باقی مانده را در شهر 99.5 درصد و در روستاها 9۷ درصد عنوان کرد. 
وی بــا بیــان اینکــه الگــوی مصــرف آب ماهانــه هــر مشــترک در اســتان، 
متوســط 16 مترمکعب اســت، گفــت: 61 درصد از مشــترکین شــهری و 49 

درصد از مشترکین روستایی ماهانه، زیر الگوی مصرف آب دارند.
مدیرعامل شــرکت آب و فاضاب اســتان تصریح کرد: تا ۲0 مهرماه امســال 
11۲ هــزار خدمــت الکترونیــک بــا هــدف کاهــش حضــوری مشــترکین بــه 

شرکت ارائه شده است.
اشــرفی با بیان اینکــه در حال حاضر ۲4۷ پروژه شــرکت در ســطح اســتان 
فعال است که یک ســوم این پروژه ها در شــهر و باقی مانده در روستاها در 
حال اجرا است، اظهار کرد: 164پروژه در 919 روستا با اعتباری بالغ بر هزار 
میلیارد تومان پروژه مصوب روســتایی اســت و 8۳ پروژه نیز در ۳5 شــهر با 

اعتبار ۳6۷ میلیارد تومان پیگیری می شود.

-ترنــم مظفــری    مهنــدس رئیســی شــهردار هشــتگرد بــه همــراه  البرز
مهندس محمد رضا کاشــف رئیس شورای اسامی شــهر و استاد فتحعلی 
بیگــی از کتابخانه الهادی به مناســبت هفتــه کتاب و کتــاب خوانی بازدید 

کردند.
به مناســبت هفته کتاب و کتــاب خوانی از این هفته شــهردار هشــتگرد به 
همــراه رئیــس شــورای اســامی شــهر از کتابخانــه الهــادی شــهر هشــتگرد 
بازدید و به رسم ادب چند جلد کتاب به این مکان فرهنگی هدیه نمودند 

و این روز را به ریاست اداره کتابخانه ها و پرسنل این اداره تبریک گفتند.
مهندس رئیسی در حاشــیه این دیدار اظهار داشــت : هفته کتاب و کتاب 
خوانی فرصت مغتنمی اســت تا از تاشــگران ایــن عرصه تشــکر و قدردانی 

کنیم .
وی اضافــه کــرد : رشــد ، تعالــی و بالندگــی هر شــهر در افزایــش انــگاره های 
درونی شهروندان آن شهر نهفته است و الفت با یار مهربان می تواند سبب 

ارتقای شخصیتی فرد شود .

مهندس کاشــف ریاســت شــورای اســامی شــهر هشــتگرد نیز اذعان کرد : 
خوشــبختانه وجود کتابخانه های ســطح شهر با تهیه آرشــیوی مناسب از 
موضوعات علمی می تواند فراهم کننده بسترهای لازم برای عاقه مندان 

این عرصه باشد .

کید کرد : رســوخ فرهنگهــای بیگانه به شــریان زندگی مــردم جزء  کاشــف تأ
خطرات امــروز جامعه اســت و نویســندگان می تواننــد با زنده نگه داشــتن 
ارزشــها و تبین آن به مردم نقش ســازنده ای در پاسداشــت فرهنگ ایرانی 

اسامی داشته باشند .
شــیر محمــدی رئیــس کتابخانــه هــای عمومــی شهرســتان نیــز در ادامــه 
ضمن خوش آمد گویی به شــهردار و رئیس شورای اســامی شهر هشتگرد 
از حســن نظــر آنها تشــکر و خاطــر نشــان کــرد : گرامی داشــت و حضــور تیم 
مدیریت شــهری حامل این پیام است که افق و چشــم انداز این مجموعه 
برای ارتقــاء و پیشــرفت شــهر افزایش آمــوزه هــای درونی و فرهنگ ســازی 

مناسب در همه زمینه ها است 
وی در ادامه گفت : با توجه به ســیتره فضــای مجازی و افزایش دانشــنامه 
هــای ایــن حــوزه بــاز هــم کتــاب در زندگــی مــردم نقــش ســازنده ای دارد 
 چرا که حامل پیــام هایــی مبنی بر ســبک درســت زندگی و افزایــش دانش 

درونی است .

البرز

بازدید مدیران شهری هشتگرد و استاد فتحعلی بیگی از کتابخانه الهادی 

ایلام

فارس

کرمانشاه

شهر بو

  تودیع و معارفه مشاور مدیرعامل و رئیس اداره تدارکات 
و امور کالا شرکت بهره برداری نفت و گاز غرب

بوشهر  راهداری   آماده باش 
احتمالی بارندگی های  با  مقابله  برای 

کرمانشاه-حســنا فخــارزاده    مراســم تودیــع و 
معارفــه مشــاور مدیرعامــل و رئیــس اداره تــدارکات 
و امــور کالا شــرکت بهــره بــرداری نفــت و گاز غــرب بــا 
حضــور مهندس محمــود نصیــری مدیــر عامل این 
شــرکت، مدیــران و روســای ســتادی و عملیاتــی در 

سالن کنفرانس برگزار گردید. 
در ایــن مراســم مدیــر عامــل شــرکت بهــره بــرداری 
نفت و گاز غرب بــا تقدیــر از اقدامات شایســته آقای 
کمریان در مــدت تصــدی مســئولیت اداره تدارکات 
کالا بــرای ایشــان در ســمت جدیــد آرزوی  و امــور 

موفقیت نمود. 
وی همچنیــن در ادامــه بــا تبریــک انتصــاب آقــای 
تاجدینــی در مســئولیت جدیــد اداره تــدارکات و 
امور کالا بــه اهمیــت این واحد اشــاره نمــود و گفت: 

انشــالله با همکاری دیگر همکاران این واحد و سایر 
مدیران و روســای شــرکت شــاهد ارتقا هرچه بیشــتر 
امور در زمینه تامین تدارکات و امور کالا شــرکت بهره 

برداری نفت و گاز غرب باشیم. 

- رضا حیدری بوشهر
مدیرکل راهــداری و حمل و نقل جاده ای اســتان 
بوشهر گفت: به دنبال اعام هشدار هواشناسی، 
نیروهــای راهــداری اســتان در حالــت آماده باش 

قرار دارند.
 185 کــرد:  اظهــار  اخترشــناس"   "عبدالکریــم 
دســتگاه ماشــین آلات و ۲00 نفــر نیــروی راهــدار 
در قالب ۲4 گروه بــه منظور مقابله بــا بحران های 
احتمالــی در تمامــی محورهــای اســتان مســتقر 

شدند.
وی با اشاره به ساماندهی پل ها و ابنیه های فنی 
کیپ های ماشــین آلات در  راه ها ، افزود: امســال ا
نقاط مستعد ســیل استان مســتقر و یکهزار و 840 

دستگاه پل و آبرو لایروبی و تنقیه شده است.

مدیرکل راهــداری و حمل و نقل جاده ای اســتان 
بوشــهر تصریــح کــرد: هــم اســتانی ها می توانند از 
طریــق تمــاس بــا ســامانه 141 یــا ســایت اینترنتی 
ir.141.www از آخرین وضعیت راه های اســتان و 

کشور مطلع شوند.
اطاعیــه ای،  در  بوشــهر  هواشناســی  کل  اداره 
نســبت به وضعیــت ناپایــدار جــوی همــراه بارش 
باران، رگبار و رعد و برق از روز چهارشــنبه تا جمعه 

هشدار سطح زرد صادر کرد.
، لغزندگی جاده ها، احتمال  بر اساس این هشدار
آبگرفتگــی معابــر عمومــی، احتمال جاری شــدن 
روان آب، وزش باد شــدید موقتی، افزایش موقت 
ارتفــاع مــوج بــه خصــوص در روز پنجشــنبه قابل 

انتظار است.

 مدیرعامل شرکت آبفا استان خبر داد

مرمت ۶00 مورد شکستگی خطوط لوله در شبکه آبرسانی شهر ایلام

 معاون آموزش و پژوهش هلال احمراستان:

۷0 هزار نفر از مردم فارس آموزش های هلال احمر را فرا گرفتند

ایــلام- حســن بیگــی   مدیرعامــل شــرکت آبفــای 
ایــام گفــت: در یــک مــاه گذشــته بیــش از 600 مورد 
تعمیرات شکستگی شــبکه آب در شــهر ایام انجام 

شده است.
پرویز ناصــری مدیرعامل شــرکت آبفای ایــام اظهار 
کــرد: بــا برنامــه ریزی هــای انجــام شــده و همچنین 
بســیج نیــرو و امکانــات از تاریــخ 19 مهرمــاه ســال 
جاری تــا 19 آبان مــاه همین ســال به مــدت یک ماه 
بیــش از 6٠٠ مــورد شکســتگی در ســطح شــبکه آب 
شهر ایام تعمیر شده و از هدر رفت آب جلوگیری به 
عمل آمده اســت. وی افــزود: میانگین مــدت زمان 
رســیدگی به حوادث شــبکه توزیع آب ایــام از زمان 
اعام مرکز ارتباط با مشتریان ١٢٢ به مدیریت شبکه 
توزیع آب، تا رسیدگی و اتمام آن کاهش یافته است.

مدیرعامــل آب و فاضــاب اســتان ایــام ادامــه داد: 
این امر موجــب جلوگیری از هدر رفــت آب، پایداری 
و توزیع عادلانه آب در شبکه های توزیع و در نهایت 

کسب رضایتمندی مردم خواهد شد.

-چراغی شیراز
مدعامل جمعیت هال احمر فــارس از بهره مندی 
۷0 هــزار نفری مردم فــارس از آموزش هــای عمومی و 
تخصصــی هــال احمــر خبــر داد. طیــب طاهــرزاده 
گفــت: در هفــت ماه نخســت ســال جــاری جمعیت 
هال احمــر اســتان فــارس موفق شــد تــا با برگــزاری 
دوره هــای مختلــف آموزشــی امــداد و کمک هــای 
اولیــه بــه ۷0 هــزار نفــر از مــردم اســتان، آموزش های 
امــدادی لازم را ارائه کنــد. وی افزود: ایــن آموزش ها 
کــه در ۳4 شــعبه شهرســتانی هــال احمــر صــورت 
گرفتــه اســت شــامل دوره هــای کمک هــای اولیــه، 
مهارت پایــه داوطلبــی، آمادگی در برابــر مخاطرات، 
خانه های هال و مبتنی بر نیاز بوده اســت که بیش 

از 64 هزار نفر از این دوره ها بهره مند شده اند.

طاهرزاده تصریح کرد: عاوه بر اجــرای آموزش های 
قبیــل  از  تخصصــی  آمــوزش  دوره   190 عمومــی، 
جســت وجو و نجات در حوادث جاده، جســت وجو 
و نجــات در کوهســتان، دسترســی با طنــاب، اصول 
پیمایــش و ناوبــری و پیش بیمارســتانی بــرای چهار 
هــزار و 156 نفــر از امدادگــران و نجات گــران فعــال در 

جمعیت هال احمر استان فارس ارائه شده است.
معــاون آمــوزش و پژوهــش جمعیــت هــال احمــر 
فــارس بــا بیــان اینکــه احســاس نیــاز مــردم از دیگــر 
اهــداف ارائــه آموزش هــای هــال احمــر بــه شــمار 
می آید افزود: از شــهروندان خواســتاریم در راستای 
کاهــش خســارت های احتمالــی در مواقــع بحــران، 
حضــور در برنامه هــای آموزش های امــدادی هال 

احمر را جدی بگیرند.

مازندران

ســاری-امیری فــر    آمــل- رییس دانشــگاه علــوم پزشــکی مازنــدران گفت: 
بیــش از 85 درصــد جمعیــت اســتان دارای پرونــده ســامت الکترونیــک 

هستند.
 فرهاد غامی در آئین تودیع و معارفه رؤسای دانشکده های پردیس پزشکی 
و دانشکده های پرستاری مامایی و پیراپزشکی آمل با اشاره به جنگ ترکیبی 
و جنگ نرم دشــمن در کشــور افزود: در شرایط ســختی که به ســر می بریم که 
بایــد بســیار مراقبــت کنیــم تا شــرایطی بــه وجــود نیایــد بــه ارزش هــای نظام 

خدشه ای وارد شود و هم نیروی خودی را از دست دهیم.
وی اضافه کرد: در این شرایط در برخی تصمیم گیری ها اتفاقاتی رخ می دهد 
که شــاید برخی نپســندند، البته نباید جبهه خــودی را از داشــتن نیروی مؤثر 

محروم کنیم.
غامــی بــا بیــان اینکــه کار در ایــن شهرســتان بســیار اســت و انتظــارات هم از 

کید کرد؛ همکاران ما در شهرســتان آمل در تاش  مســئول، ســنگین اســت تا
هســتند و این تاش در رشــد و بهبود بخش های مختلف حوزه سامت قابل 

مشاهده است.
وی تصریــح کرد: نســبت درآمد به هزینــه در تمامی بیمارســتان های اســتان 
زیر 50 اســت و ایــن درحالی اســت که بــدون امکانــات در حال ارائــه خدمات 
و رشــد مطلوب هســتیم و در عرصه خدمت با همدلــی و وفاق بهبود شــرایط 

روی خواهد داد.
رئیس دانشــگاه علــوم پزشــکی مازنــدران از نظــام ارجــاع و مدیریــت مالی در 
حوزه درمان، پزشک خانواده در حوزه بهداشت و رشد کمی و کیفی آموزش، 
راه اندازی بیمارســتان آموزشــی در حوزه آموزش را از اهم انتظــارات و مطالبه 
دانشــگاه از مدیران ۳ گانه جدید در آمل عنوان کرد و متذکر شــد: بیش از 85 

درصد مردم مازندران دارای پرونده الکترونیک هستند.

رییس دانشگاه علوم پزشکی مازندران:

ونیک هستند ونده سلامت الکتر ۸۵ درصد مازندرانی ها دارای پر

لایش سهرودی صفاهان :  مدیر عامل شرکت پتروپا

وردی فراتر از برنامه است وپالایش سهر RHU پتر وژه  پیشرفت پر
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 سهام عدالت استانی تا شهریور سال آینده 
قابل معامله می شود

به گفته رئیس اتاق تعاون ایران، ســهام عدالت با برگــزاری تدریجی 
مجامع شــرکت های ســرمایه گذاری استانی، تا شــهریور سال آینده 
قابل معامله می شــود.بهمن عبداللهی در مورد آزادسازی سهام عدالت 
و باز شدن نمادهای شرکتهای سرمایه گذاری اســتانی سهام عدالت، 
اظهار داشت: شــورای عالی بورس در یک ســال و نیم گذشته بر روی 
سهام عدالت کار کرده و مصوبات زیادی داشــته که آخرین آن مربوط 
به مردادماه ســال جاری اســت که ما به عنوان اتاق تعاون ایران به آن 
اعتراض داشتیم که چرا شرکـت های تعاونی سهام عدالت نادیده گرفته 
شده است، در حالی که ابتدا قرار بود مجامع شرکت های سرمایه گذاری 

استانی با حضور شرکت های سهام عدالت شهرستانی برگزار شود.
وی افزود: شرکت های تعاونی ســهام عدالت شهرستانی به عنوان عضو 
شرکت های سرمایه گذاری استانی به شــمار می روند و باید در مجامع 
این شرکت ها حضور داشــته باشــند. رئیس اتاق تعاون ایران گفت: از 
نظر ما سهامداران عدالت چه روش مســتقیم و چه روش غیر مستقیم 
را انتخاب کرده باشند که در روش مســتقیم ۲۰ میلیون نفر و در روش 
غیر مستقیم ۳۰ میلیون نفر هستند و همه اینها از اعضای شرکت های 
تعاونی شهرستانی هســتند. بنابراین اعضای مجمع استانی باید از بین 
شرکت  های تعاونی شهرستانی تشکیل شــود، لذا حضور دیگران را در 
مجامع استانی به رســمیت نمی شناســیم.عبداللهی عنوان کرد:  این 
نقطه اختلاف ما با ســایر اعضای شــورای عالی بورس است و به خاطر 
همین مصوبه شــورای عالی بورس در مردادماه را امضا نکردیم، چون 
به نظر ما خلاف مقررات و اسناد موجود است و از نظر ما شرکـــت های 
ســرمایه گذاری متشکل از شــرکت های تعاونی شهرســتانی عدالت 

هستند.
وی با اشاره به جلسه دو هفته قبل با رئیس سازمان بورس اظهار داشت: 
براســاس توصیه ای که وزیر اقتصاد داشــته اند، مجامع استانی سهام 
عدالت با حضور اعضای شرکت های تعاونی شهرستان برگزار می شود، 
مگر مواردی که صاحب سهم رأساً و یا از طریق وکالت در مجمع شرکت 
کند و قرار اســت در اولین جلسه شــورای عالی بورس که هفته آینده 

برگزار می شود، موضوع مجامع استانی سهام عدالت بررسی شود. 
رئیس اتاق تعاون ایران تأکید کرد: مجامع اســتانی ســهام عدالت به 
تدریج تا شهریورماه سال ۱۴۰۳ برگزار می شــود و بعد از این مرحله به 

تدریج مدیریت و مالکیت سهام عدالت به مردم منتقل می شود.
عبداللهی در مورد بازشــدن نمادهای ســهام عدالت، گفت: این امر به 
شرط برگزاری مجامع استانی است، اما در این زمینه یک نگرانی وجود 
داشته است که ســهامداران اقدام به فروش سهام کنند و از سهامداری 
خارج شــوند. وی ادامه داد: به محض اینکه مجامع شرکت های استانی 
برگزار شــود، نماد معاملاتی شــرکت های اســتانی باز می شود و قرار 
است طی چند روز آینده این مشــکل به صورت ریشه ای حل شود، زیرا 
ســهامداران عدالت باید بتوانند بر دارایی های خود مدیریت و مالکیت 
اعمال کنند. رئیس اتاق تعــاون ایران در مورد اینکــه نحوه برگزاری 
مجامع اســتانی چگونه اســت و چطور می توان جمعیــت ۴۵۰ هزار 
نفری یک اســتان را در یک مجمع جمع کرد، اظهار داشت: در مجامع 
شــرکت های عادی بورســی هم که بیش از ۱۰ هزار نفــر عضو دارند، 
امکان حضور همه ســهامداران وجود ندارد و در هــر مجمع معمولاً از 
افراد حقیقی بین۱۰ تا ۲۰ نفر حضور پیدا می کنند و بقیه ســهامداران 
عمده هستند، اما در مجامع شرکت های اســتانی قرار شده است با ۲۰ 
درصد اعضای تعاونی ها تشکیل شود.عبداللهی در مورد اینکه آیا قانون 
تجارت در این زمینه نقض می شــود که گفته اســت، برگزاری مجمع 
با حضور ۵۰ درصــد + ۱ نفر برگزار می شــود، توضیــح داد: این گونه 
نیست، بلکه مجامع شرکتهای اســتانی با حداقل ۲۰ درصد از اعضای 
شرکت های تعاونی شهرســتانی به صورت حضوری و بقیه به شکل غیر 
حضوری تشــکیل می شــود و اگر در نوبت اول به نصاب قانون تجارت 

نرسید، در نوبت دوم مجمع برگزار می شود.

وی تأکید کرد: آیین نامه اجرایی مجامع استانی به صورت دو مرحله ای 
برگزار می شود. نمادهای معاملاتی شــرکتهای سرمایه گذاری استانی 
ســهام عدالت بعد از ورود به بازار ســرمایه از تیرماه ۹۹ قابلیت معامله 
یافتند، اما بعد از ریزش بازار در سال ۱۳۹۹ بسته شدند و معاملات این 
سهام غیر ممکن شــده است، برای بازگشــایی نمادهای معاملاتی یاد 
شده،  باید مجامع عمومی این شرکتها برگزار شود، افزایش سرمایه این 
شرکتها اعمال و ثبت شــود، هیات مدیره شــرکتهای سرمایه گذاری 

استانی انتخاب شود و سپس معاملات این نمادها آزاد می شود.

مدیرعامل توانیر اعلام کرد
امضای تفاهمنامه با ترکمنستان برای افزایش 

واردات برق
 مدیرعامل شــرکت توانیر از امضای تفاهم نامه ای با ترکمنستان برای 
افزایش واردات برق از این کشور خبر داد و گفت: به لحاظ استاندارد در 
ارائه خدمات فنی- مهندسی و ســاخت تجهیزات جزو کشورهای برتر 

منطقه و حتی در برخی رشته ها جزو کشورهای برتر دنیا هستیم.
 آرش کردی در خصوص همکاری های برقی ایران و ترکمنستان، اظهار 
داشت: به لحاظ ارتباطات و تبادلات انرژی با کشورهای منطقه وضعیت 

مناسبی داریم و به خیلی از کشورها برق صادر می کنیم.
وی افزود: برای پایداری شبکه، برق هم وارد می کنیم و بیشترین حجم 
واردات برق ایران از ترکمنســتان اســت که در واقع از طریق خطوط 
انتقال فشار قوی انجام می شــود و همواره اعلام آمادگی کردیم که این 

تبادلات را می توانیم افزایش دهیم.
مدیر عامل توانیر گفت: ما تمهیداتی را تا مرز کشورمان با ترکمنستان 

آماده کردیم تا میزانی برق وارداتی از این کشور را افزایش دهیم.
کردی ادامه داد: الان حدود ۳۵۰ تا ۴۰۰ مگاوات برق از ترکمنســتان 
وارد می کنیم که در این سفر تفاهم نامه ای را امضا خواهیم کرد تا بخش 
ترکمن خــط انتقال جدید برق کــه در بخش ایران اجرا شــده و ۴۰۰ 
کیلوولت است در بخش خودش تکمیل کند؛ در واقع مباحث پیمانکار 
و مالی آن تفاهم شــده و امیدواریم تا ۱٨ ماه آینده به بهره برداری برسد 

که حجم تبادلات برقی دو کشور به دو برابر افزایش پیدا کند.
این مقام مسوول بیان داشــت: طرف ترکمن هم خوب حمایت کرده و 
سندی که روز شنبه در کمیسیون مشــترک همکاری های اقتصادی 
ایران و ترکمنســتان امضا می شــود، مقدمات نهایــی کار را تکمیل 
می کند تا این پروژه اجرایی شــود.وی تاکید کرد: خیلی مهم است که 
طرف ترکمن علاقه مند جهت گســترش صادرات برق به ایران را نشان 
می دهد و خوشــبختانه از توانمندی های داخلی مــا برای این موضوع 
اســتفاده خواهد و پیمانکاران ایرانی این قابلیــت را دارند که خدمات 

فنی- مهندسی را کشورهای منطقه خوبی را ارائه دهند.

وابط دوجانبه تهران-بغداد   تقویت ر
در حوزه انرژی

وزیر نفت و وزیر برق عراق طی دیــداری دوجانبه بر تقویت همکاری ها 
در حوزه انرژی به ویژه صادرات گاز تبادل نظر و گفت وگو کردند.

 به نقل از وزارت نفت، جواد اوجــی در دیدار با زیاد علی فاضل، وزیر برق 
عراق و عادل کریم، معاون وزیر برق این کشــور در امور تولید در زمینه 

همکاری ها در حوزه انرژی و به ویژه صادرات گاز گفت وگو کردند.
وزیران نفت ایران و برق عراق در این ملاقات بر توســعه روابط دوجانبه، 

تبادلات در حوزه گاز و فرآورده های نفتی تأکید کردند.
سرمایه گذاری های مشــترک، صادرات خدمات فنی و مهندسی ایران 
به عراق و اجــرای پروژه های دوجانبه از دیگــر محورهای گفت وگوی 

اوجی و فاضل بود.
جواد اوجی اردیبهشــت ماه امســال در ســفر به عراق با محمد شیاع 
السودانی، نخست وزیر این کشور دیدار و بر توسعه همکاری ها در حوزه 
انرژی تأکید کرده بود، در این دیدار محورهــای همکاری دوجانبه در 
زمینه میدان های مشــترک نفتی، صادرات خدمات فنی و مهندسی و 
همکاری های آموزشــی به تفضیل بررسی و تصمیم هایی راهگشا برای 

اجرای تفاهم های دوجانبه در بخش نفت گرفته شد.
در جریان این ملاقــات، تفاهم نامه همکاری دو کشــور در پروژه های 
نفت، گاز و پتروشیمی بین وزیر نفت ایران و حیان عبدالغنی، وزیر نفت 

عراق امضا شد.
بنابر این گزارش وزیر برق عراق شامگاه سه شنبه )۲۳ آبان ماه( با هدف 
بازدید از نمایشــگاه بین المللی صنعت برق ایران و دیدار و گفت وگو با 

مسئولان وزارت نفت و نیرو جمهوری اسلامی ایران به تهران سفر کرد.

۱۰ سال آینده ظرفیت تجدید پذیر ها ۳۰ هزار 
مگاوات می شود

معاون برق و انرژی وزارت نیرو گفت: طی ده سال آینده ظرفیت۳۰هزار 
مگاواتی را خواهیم داشت،زیرا شرایط زیست محیطی به گونه ای است 
که باید سوخت های فسیلی را کنار گذاشــته و به سمت تجدید پذیری 

پیش رویم.
 همایون حائــری معاون بــرق و انــرژی وزارت نیرو در ســومین روز 
نمایشــگاه صنعت برق در نشســت خبری، گفت: در بیست و سومین 
نمایشــگاه صنعت برق شــاهد رشــد بســیار خوب کمی و کیفی در 
محصولات صنعت برق بودیم؛ می توانیم این نمایشگاه را به عنوان یک 

شاخص ارزیابی رشد در صنعت برق در نظر بگیریم.
وی داد: در این دوره ۴٨۰ شرکت داخلی و ۱۱۰ شرکت خارجی شرکت 
کردند که رشد قابل توجهی نسبت به دوره گذشته داشته دارد که نشان 

می دهد صنعت برق از لحاظ تکنولوژی پیشرفت مناسبی داشته است.
این مقام مسئول با اشاره به اینکه امسال برای اولین بار رویداد فن بازار 
برقرار شــد که ارتباط خوبی بین مراکز علمی و صنعت برق ایجاد کرد 
و ۴۱۰ محصول دانش بنیان و محصولات فناورانه وجود داشت، اضافه 
کرد: فن بازار برای بهره مندی از ایده های فناورانه در صنعت برق است 
و بیش از هزار دانشجو و اســاتید از غرفه ها بازدید کردند تا محصولات 

ارزشمندی را برای سال آینده تولید کنند.

این مقام مســئول خاطر نشــان کرد: صادرات برق به کشور پاکستان 
انجام می شود و پاکستان کشوری است که از تکنولوژی ایرانی استفاده 
می کند و به محصولات داخلی ما نیاز دارد مذاکراتی هم برای صادرات 

برق و صدور تجهیزات داخلی به افغانستان وجود داشته است.
حائری اضافه کرد: اولویت تأمین برق در داخل کشور است و در صورتی 
که برق مازاد داشته باشیم و برایمان سودآوری داشته باشد آن را صادر 

می کنیم.
وی با اشــاره به اینکه در حال حاضر ۱۱۰۰ مــگاوات ظرفیت منصوبه 
بادی و خورشــیدی داریم خاطر نشــان کرد: در ســال های اخیر ریل 
گذاری مناســبی صورت گرفت به طــوری که در ســاخت پنل های 

خورشیدی و توربین های بادی به خودکفایی رسیده ایم.
وی در پاسخ به ســوال مهر مبنی بر چه برنامه بلند مدتی برای توسعه 
تجدید پذیرها دارید، خاطر نشــان کرد: برنامه ما برای ده ســال آینده 
ظرفیــت ۳۰ هزار مگاواتی را خواهیم داشــت. زیرا شــرایط زیســت 
محیطی به گونه ای است که باید سوخت های فسیلی را کنار گذاشته و 

به سمت تجدید پذیری پیشرویم.
وی درخصوص آمادگی وزارت نیرو بــرای تأمین برق خودروهای برقی 
اظهار کرد: همکاران وزارت نیرو از ســال های پیــش روی خودروهای 
برقی مطالعه داشــتند و صنعت برق متخصصین خوبــی در این زمینه 
دارد به طوری که می توانیم بگوییم بــرای تأمین تجهیزات صنعت برق 

در این حوزه مشکلی نداریم.
وی اضافه کرد: اگــر بخواهیم خودروهای برقی را به صورت گســترده 
توسعه دهیم ابتدا به توسعه زیر ساختی نیاز داریم که باید برای افزایش 

ظرفیت شبکه نیروگاهی و خطوط انتقال سرمایه گذاری صورت گیرد.
حائری در پاسخ به ســوالی مبنی بر این که آیا وزارت نیرو برای احداث 
ایستگاه های شــارژ نیز اقدامی انجام خواهد داد؟ گفت: وظیفه وزارت 
نیرو تأمین برق است که برای این موضوع مشــکلی نداریم، اما احداث 
ایستگاه های شــارژ به عهده شهرداری اســت و می بایست ایستگاه ها 
متناســب با تعداد خودروها تجهیز شود، اما توســعه صنعت برق برای 
تأمین نیاز برقی در این حوزه اتفاق خواهد افتاد و وزارت نیرو مشــکلی 

برای تأمین برق خودروهای برقی ندارد.
معاون وزیر نیرو در امور برق و انرژی با بیان این که صنعت برق در بخش 
توزیع ۱۰۰ درصــد و در بخش نیروگاهی بیــش از ۹۰ درصد خودکفا 
اســت، تصریح کرد: ۱۰ درصد باقی مانده به معنای عدم توانایی صنعت 
برق نیســت چرا که تجهیز این میزان توجیه اقتصادی نداشته و ایران 

جزو تولید کنندگان برتر نیروگاهی در دنیا است.

امضای ۲۳ تفاهم نامه و ۴ قرارداد در حوزه 
صنعت برق

۲۳ تفاهم نامه و ۴ قــرارداد در آخرین روز از نمایشــگاه صنعت برق به 
امضا رســید. در آخرین روز از نمایشــگاه صنعت بــرق ۲۳ تفاهم نامه 
و ۴ قرارداد به امضا رســید.امضای این تفاهم نامه هــا و قراردادها بین 
شــرکت های صنعت برق و مراکز علمی و پژوهشــی برای همکاری در 
ســاخت محصولات فناورانه انجام شــد.تعدادی از شــرکت های برق 
منطقه ای نیز تفاهــم نامه هایی را بــا مراکز علمی به امضا رســاندند.

همچنین، در مراســم پایانی بیســت و سومین نمایشــگاه بین المللی 
صنعت برق ایــران محصولات دانــش بنیان برتر معرفی شــدند تا در 
صنعت مورد استفاده قرار گیرند.بیست و سومین نمایشگاه بین المللی 
صنعت برق ایــران کــه از ۲۳ آبان در محــل دائمی نمایشــگاه های 

بین المللی تهران آغاز به کار کرده بود به کار خود پایان داد.
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کارگران: قبل از ورود به جلسات دستمزد ۱۴۰۳، دستمزد امسال باید ترمیم شود

 چرا درخواست کارگران برای افزایش مجدد دستمزد 
به نتیجه نمی رسد؟

خریدار  با وجود گذشــت ٨ ماه از سال و البته ۴ 
ماه مانده به پایان سال ۱۴۰۲، همچنان کارگران 

نسبت به رقم دستمزد گلایه دارند.
 با وجود درخواســت های مکرر کارگــران برای 
افزایش دوباره دســتمزد در نیمه دوم سال، اما به 
نظر می رســد دولت تن به این خواسته کارگران 

نمی دهد.
اگرچه پیش از این برخــی معتقدند بودند امکان 
افزایــش حقوق در نیمه دوم ســال وجــود دارد 
و می توان دو بار جلسات شــورای عالی کار را در 
سال تشــکیل داد، اما آنچه وزیر تعاون، کار و رفاه 
اجتماعی گفت، آب پاکی را روی دست کارمندان 

و کارگران ریخت.
صولت مرتضوی در تازه تریــن مواضع خود گفته 
است: قانون گذار مشخص کرده که شورای عالی 
کار حداقل حقوق و دســتمزد را مشخص کند. ما 
حداقل حقوق را مشخص کردیم نه حداکثر را. لذا 
توافقات بین کارگری و کارفرمایی هر چه باشــد 
مورد تایید وزارتخانه هم اســت. ما سالانه مقدار 
افزایش حقوق را مشــخص کردیم. در جلســات 
آتی در خصوص مســکن کارگری بحث و گفتگو 

خواهیم کرد.

عقب ماندگی مزدی جبران شود؟
با این حال، کارگران تاکید دارنــد قبل از ورود به 
جلسات دستمزد ۱۴۰۳، دســتمزد سال ۱۴۰۲ 
باید ترمیم شود و کارگران با عقب ماندگی مزدی 
برای مباحث مزد ۱۴۰۳ وارد نشــوند. بر همین 
اســاس، اکنون نمایندگان کارگری انتظار دارند 
که در جلســه پایان آبــان ماه بحــث ترمیم مزد 

بررسی شود.
بنا به گفته محســن باقری، عضو شــورای عالی 
کار، ترمیــم دســتمزد کارگران در میانه  ســال 
مبنای اقتصــادی دارد و با توجه بــه افزایش نرخ 
سبد معیشــت و ناتوانی در کاهش محسوس نرخ 
تورم باید این اتفاق بیفتــد. ضمن اینکه دولت در 
نشست تعیین مزد ۱۴۰۲به نمایندگان کارگری 
قول داده بود که در صورت ترمیم مزد کارمندان، 
مزد کارگران نیز ترمیم شــود. در حال حاضر مزد 
کارمندان در قالب مزایا و رفاهیات ترمیم شــده و 
ما انتظار داریم این اتفاق بــرای کارگران نیز رقم 

بخورد.
علی خدایی، عضو شــورای عالــی کار نیز یادآور 
می شود: طی ۷ ماهه اخیر و تا امروز، بارها به وزیر 
کار و دولت و مجلس گفتــه ام که باید از توافقات و 

حرف های جلسه اسفند ماه شورای عالی کار عبور 
کنیم. در آن جلسه، ادعای وزیر کار و تمام ارکان 
دولت این بود کــه می خواهند تورم را در ســال 
جدید مهار کنند و به همیــن دلیل، افزایش مزد 

کارگران نباید از ۲۷درصد بیشتر باشد.
بر اســاس تصمیم شــورای عالــی کار، حقوق 
کارگران در ســال ۱۴۰۲ به میــزان ۲۷ درصد 
افزایش داشت. بر این اســاس، حداقل دستمزد 
ماهانه از چهار میلیــون و ۱۷۹ هزار و ۷۵۰تومان 
در ســال ۱۴۰۱ به پنج میلیون و ۳۰٨هزار ۲٨۲ 
تومان در سال ۱۴۰۲ رســید. یعنی یک کارگر در 
تهران با دریافت مزایای شــغلی حدود ۹ میلیون 

تومان درآمد دارد.

چرا درخواست کارگران برای افزایش 
حقوق به نتیجه نمی رسد؟

امل چــرا درخواســت کارگران بــرای افزایش 
حقوق به نتیجه نمی رســد؟ در همین خصوص 
حمید حاج اسماعیلی، کارشــناس بازار کار در 
گفت وگو بــا خبرگــزاری خبرآنلاین می گوید: 
واقعیت این اســت که چالش دستمزد امروزه به 
یک مناقشه جدی بین کارگران و دولت تبدیل 
شده است و فراتر از آن، به یک بحران اجتماعی 
و اقتصادی در کشور برای حقوق بگیران تبدیل 

شده است.
وی می افزایــد: این ها نشــان می دهــد که این 
موضوع، یک مساله بســیار مهم و برجسته است 

و واقعا جای نگرانی برای کارگران و مردم دارد.
این کارشــناس بازار کار تصریح می کند: در حال 
حاضر جمعیت بزرگی از نیروی کار کشــور دچار 
بحران اقتصادی و معیشتی هستند و کسی اجازه 
مطرح شدن آزادانه و شــفاف برای حل موضوع را 

در کشور ندارد.
حاج اســماعیلی می افزاید: الان ما صحبت های 
پراکنده ای را در اعتــراض از نمایندگان کارگری 
می شــنویم، اما هیچ گاه به صورت رســمی و یک 
بیانیه ســازمانی علیه اقدامــات دولت، نهادهای 
کارگری موضع گیری نداشتند. این ضعف بزرگی 
است که می شود در مورد تشــکل های کارگری 
دید و نشــان می دهد جهت گیری آن ها، فعالیت 
نهادهای کارگری و ســازماندهی آن ها در اختیار 
خودشان نیســت و جای دیگر هدایت و رهبری 
می شــوند. این، اولین و بزرگ ترین مشکلی است 

که جامعه کارگری با آن روبه روست.
وی متذکر می شــود: در وهله دوم، ســازمان ها و 

نهادهای قانونی هــم تقریبا ناکارآمد هســتند. 
شورای عالی کار که به هرحال یک نهاد سه جانبه 
اســت، امکان حضور کارگــران را در آن جا منع 
کــرده و هیچ فعالیتــی دبیرخانه شــورای عالی 
کار در طول ســال ندارد؛ جایی که کارگران حق 
دارند هم خودشــان حضور داشــته باشند و هم 
از کارشناســان و نخبگان برای انجــام کارهای 
تحقیقاتــی، انجام امور قانونــی و پیگیری و تهیه 
اطلاعات لازم برای رفع مشکلات کارگران را باید 
از طریق شورای عالی کار دنبال کنند که در آن جا 
متاسفانه نه حضور دارند و نه امکان و اجازه دارند 
در دبیرخانه شورای عالی کار حضور پیدا کنند و از 
امکانات و شرایط آن جا برای کارهای تحقیقاتی، 
پیگیــری و مشــکرت گیری از کارشناســان و 

نخبگان استفاده کنند.
این کارشــناس بازار کار عنوان می کند: موضوع 
سوم، خود دولت است که با تبلیغات گمراه کننده، 
متاســفانه قانــون را اجــرا نمی کنــد و هم در 
تناقض گویی برای اجرای قانون، به ســمت فریب 

افکارعمومی و کارگران گام برمی دارد.

چطور شرایط نسبت به گذشته بهتر
 شده است؟

حاج اســماعیلی بیان می کنــد: دولتی که حاضر 
نشده دستمزد کارگران را به اندازه شاخصه های 
قانونی افزایش دهد، امروز مدعی است که شرایط 
نسبت به گذشته بهتر شــده و دوم این که سالی 

یک بار حقوق کارگران بیشتر اضافه نمی شود.
از آن طرق در یــک تناقض آشــکار می گوید اگر 
حقوق کارمندان را اضافه کنیم، حقوق کارگران 
هم افزایش پیدا می کند. این نشــان می دهد که 
دولت اعتنای جدی به جامعــه کارگری و اجرای 

قانون ندارد.
وی می گوید: این شــرایط واقعــا نگران کننده 
است و هیچ مرجعی برای رســیدگی به این امر 
وجود ندارد. یعنی اگر الان کارگران مســتاصل 
مانده اند، نه تشــکل های آن ها ایــن ظرفیت و 
توانایــی را دارد که عکس العمل مناســب را در 
مقابل دولت نشــان دهد و دوم این که نهادهای 
قانونی مثل شــورای عالی کار، به دســت دولت 
در اسارت اســت. ســوم هم خود دولت با جای 
احســاس تکلیــف و وظیفه در پاســخ گویی به 
جامعه کارگــری، وارد یک رونــد تناقض گویی 
شــده اســت که هم قانون را اجرا نمی کند و هم 

تفسیر غلط از قانون ارائه می دهد.

آبفا

 مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب 
استان تهران با بیان اینکه امسال 
تهران ســومین ســال خشک را 
تجربه می کند گفت:برای تامین 
و توزیع آب در اســتان تهران هر 
اقدامــی کــه ممکن بــود انجام 
دادیم و اولویت امســال ما برای 
پایــداری آب اســتان تهــران، 

مدیریت مصرف است.
به گزارش شرکت آب و فاضلاب 
استان تهران محســن اردکانی 
در ســومین قرارگاه رسانه آبفای 
اســتان تهــران گفــت: مطابق 
داده های ثبت شــده و تجربیات 
پیشــین، دوره های خشکسالی 
در استان تهران دوســاله بوده و 
سپس چند ســال ترسالی در این 
استان ثبت شده است، اما امسال 
شاهد سومین  خشکسالی پیاپی 
در اســتان تهران هستیم و رژیم 
خشکســالی این اســتان تغییر 

یافته است.
وی با اشــاره به این که ۷۵ درصد 
آب شرب اســتان تهران از منابع 

پشــت ســد تامیــن 
گفــت:  می شــود، 
ماننــد  اســتان هایی 
تهــران کــه بخــش 
عمــده ای از تامین آب 
شرب شــان وابسته به 
آب ســطحی اســت، 

در خشکســالی ها آسیب پذیری 
بیشتر دارند.

تهــران  آبفــای  مدیرعامــل 
خاطرنشــان کرد: با شروع سالی 
آبی ۱۴۰۲-۱۴۰۳ حجم ذخایر 
ســدهای پنجگانه استان تهران 
۵۷ میلیــون مترمکعب نســبت 
به سال گذشــته کسری داشته و 
این در حالی اســت که اکنون با 
گذشــت دو ماه از پاییز، بارش ها 

شروع نشده است.
اردکانی با بیان این که برای تامین 
و توزیــع آب در اســتان تهران 
هر اقدامی که ممکــن بود انجام 
دادیــم و اکنون نوبــت مدیریت 
مصرف اســت، افــزود: مدیریت 
مصرف دارای ســه رکن قانونی، 

فرهنگــی  و  ابــزاری 
اســت کــه فعالیــت 
در حــوزه فرهنگــی 
بالایی  ظرفیت هــای 
دارد و این وظیفه روابط 
کــه  عمومی هاســت 
ظرفیت هــای جدید را 

شناسایی کنند.
وی ادامــه داد: با وجــود این که 
امســال شــاهد افزایــش ۲.۵ 
درصدی مشترکان آب در استان 
تهران بودیــم اما مــردم تهران 
۶۲ میلیــون مترمکعب نســبت 
به ســال گذشــته کمتر مصرف 
کردنــد کــه از این میــزان،۲۰ 
میلیون مترمکعب آن مربوبط به 
مشارکت های مردمی و مدیریت 

مصرف آنان بوده است.
تهــران  آبفــای  مدیرعامــل 
خاطرنشــان کــرد: این کــه با 
مدیریت فشار و مدیریت توزیع، 
تلاش کنیم که مردم آب کمتری 
مصرف کنند نیاز ســرکوب شده 
در جامعه ایجاد خواهد شد، باید 

تلاش کنیم تا بــا آموزش مردم و 
تغییر فرهنگ در جامعه، شــاهد 
مشــارکت خودجــوش و مداوم 
مــردم در مدیریــت مصرف آب 
باشیم.محمدحســین رنجبران، 
مدیرکل روابط عمومی شــرکت 
مدیریــت منابع آب کشــور در 
ســومین قــرارگاه رســانه آب 
شــرکت آب و فاضلاب اســتان 
تهران از ثبت قریب الوقوع روز ۱۳ 
اســفندماه به عنوان روز ملی آب 

در ایران خبر داد.
وی این اقدام هوشــمندانه وزیر 
نیــرو را فرصتــی مغتنــم برای 
مجموعــه صنعــت آب و آبفای 
کشور دانســت و افزود: ثبت این 
روز در اسفندماه فرصت مناسبی 
بــرای اقــدام هــای فرهنگی و 

رسانه ای خواهد بود.
رنجبران عبور موفق آبفای تهران 
از تابســتان گذشــته را مدیون 
مدیریت مطلوب فنی و مدیریت 
هنرمندانه رسانه ای این شرکت 

دانست.

مدیرعامل آبفای تهران: تهران در سومین سال خشک، مدیریت مصرف اولویت دارد
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